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 انگور، عنب
اوزوم و تورم 

تاثيرات بي آبي انسان محور 
بر رفتارهاي اجتماعي

  برزخ 
بازار سرمايه

س��خنگوي دولت ديروز اعلام 
كرد يگان��ه مرجع و منبع براي 
اع��لام نرخ ت��ورم مرك��ز آمار 
ايران اس��ت، نه بانك مركزي، 
مرك��ز پژوهش هاي مجلس يا 
هر نهاد ديگري.اين اظهارنظر 
س��خنگوي دولت در شرايطي 
مطرح شده كه اخيرا مركز آمار 
بانك مركزي و مركز پژوهش هاي مجل��س اعداد و ارقام 
جديدي درباره واقعيت نرخ تورم، احس��اس تورم و تورم 
نقطه به نقطه مطرح كرده بودند. بانك مركزي نرخ تورم را 
حدود ۷۰درصد و مركز پژوهش هاي مجلس هم احساس 
تورم را بالاي ۸۰درص��د اعلام كرده ب��ود. آمار نهادهاي 
اقتصادي و تلاش س��خنگوي دولت براي تلطيف آمارها 
مرا ياد داستاني مي اندازد كه بد نيست با مخاطبان هم در 

ميان گذاشته شود.
۱( مولوي در دفتر دوم مثنوي داستاني را درباره همسفر 
شدن چهار مرد از چهار سرزمين مختلف را روايت مي كند 
كه اگرچه هر 4نفر انگور مي خواهند اما چون به چهار زبان 
مختلف سخن مي گويند و حرف هم را درك نمي كنند، 
منشأ منازعه ميان آنها مي شود. در اين داستان يك عرب، 
همراه با يك ت��رك، يك فارس و يك روم��ي در كنار هم 
ق��رار مي گيرند تا هدفي را محقق كنند. هدف تهيه انگور 
اس��ت، اما هر كدام با زبان متفاوتي اين خواسته را مطرح 
مي كند، يكي »اوزوم«مي خواهد، ديگري »عنب«، يكي 
»انگور« و شخص رومي هم »استافيل«!!!چهار هدف كه 
در ظاهر تفاوت دارند اما در واقع يكي هس��تند. تاسف آور 
اينكه اين 4فرد بر سر خواسته خود با هم نزاع مي كنند و 
خود را محق مي دانند. اگر فردي وجود داش��ت كه حرف 
دل افراد را مي دانست مي توانست اين اجزاي متكثر را به 
هدف يكسانشان برساند. ماجراي بيان آمارهاي متفاوت 
از تورم از يك چنين بس��تري برخاسته است. مركز آمار، 
بانك مركزي و مركز پژوهش هاي مجلس هر كدام با زبان 
خاص خود نرخي را مط��رح مي كنند، كه همگي معني 
يكس��اني دارد. معني همه اين اعداد و ارقام يعني گراني و 

فشار بيشتر بر مردم.
۲( من و شما و مردم عادي كه دسترسي به اعداد و ارقام 
اقتصادي نداريم، بلك��ه اين نهادهاي مهم حاكميتي 
مانند مركز آمار ايران، بانك مركزي و مركز پژوهش هاي 
مجلس هس��تند ك��ه مي توانند بگويند زير پوس��ت 
شاخص هاي اقتصادي چه خبر است؟ علت تفاوت در 
اعداد و آمارهاي ارايه شده هم آن است كه ابعاد مختلفي 
را بررسي كرده اند. در واقع هر سه عدد ارايه شده درست 
است، اما با روش هاي مختلفي محاسبه شده اند. مركز 
آمار ضرايبي دارد كه با ضرايب بانك مركزي متفاوت 
است. بانك مركزي هم شاخص هايي دارد كه با مركز 
پژوهش ها فرق دارد. همه اين تفاوت ها اما از يك هدف 
كلي حكايت مي كنن��د و آن اينكه نرخ تورم بايد مهار 
ادامه در صفحه 8 شود.  

تاثيرات بي آبي انسان محور، 
ب��ر ثب��ات اخلاق��ي و رفتار 
اجتماعي چيست؟ ناعدالتي 
محيط زيستي چه ثاثيري بر 
رفتار و اخلاق اجتماعي مردم 
جامع��ه و بي ثبات��ي اخلاقي 
دارد؟ بي ثبات��ي اخلاق��ي 
ناشي از كم آبي چه تاثيرات 
مخربي بر روابط بين اف��راد جامعه مي گذارد؟ آيا اين 
بي ثباتي هاي اخلاقي ناشي از كم آبي مي تواند منجر 
ب��ه بي اعتباري جامعه در س��طوح مختل��ف از جمله 
اعتب��ارات بين الملل��ي گردد؟ اي��ن چالش ها چگونه 
باعث بي اعتمادي در جامعه مي ش��ود؟ چرا احساس 
پايداري منابع آبي براي مردم جامعه حس آرامش در 
زندگي مي تواند به همراه بياورد و ناپايداري در منابع 
آبي )از جمله خشك شدن يا كم آب شدن رودخانه ها 
و تالاب ها(، اضطراب در جامع��ه ايجاد مي كند.؟چرا 
زماني كه استاني دچار كم آبي مي شود بين بخش هاي 
مختلف در همان اس��تان و استان هاي مجاور تعارض 
و اختلاف پي��ش مي آيد و حتي ممكن اس��ت منجر 
به درگيري هاي فيزيكي ش��ود؟  امنيت آبي، امنيت 
اقتصادي، امنيت بهداش��تي به ط��ور خلاصه امنيت 
اجتماعي لازمه امنيت نظامي – تماميت س��رزميني 
اس��ت و نباي��د امنيت را فق��ط در خط��رات مرزي با 
كش��ورهاي ديگر ديد. مفهوم امنيت در گذشته فقط 
مربوط به امنيت نظامي براي حفظ تماميت سرزميني 
و حفظ مرزهاي كشورها بود ولي امروزه مفهوم امنيت 
بسيار فراتراز مرزهاي جغرافيايي و متفاوت از گذشته 
ش��ده اس��ت و حتي امنيت اقتصادي و بهداشتي نيز 
زيرمجموعه اي از امنيت آبي است و بدون حفظ امنيت 
اكولوژيكي در كش��ور امكان برق��راري امنيت كامل 
ب��ه معني واقعي كلمه وجود ن��دارد. )امنيت مرزهاي 
جغرافيايي در اروپا پس از تشكيل اتحاديه، ديگر معني 
خود را تقريبا از دست داده است( . در چند دهه آينده 
ديگر مانند گذشته مرزهاي جغرافيايي و فرضي، نقش 
اصلي را در نظام هاي منطقه اي و جهاني بازي نمي كنند 
و اصلي ترين وظيفه نظام هاي سياسي كشورها تمركز 
بر پايداري اكولوژيكي خواهد بود.  متاسفانه به دلايل 
مختل��ف از جمله س��ودمندي هاي اقتصادي، اخلاق 
در صيانت از مناب��ع آبي مغفول مانده اس��ت و بدون 
توجه همه جانبه در خصوص اخلاق منابع آبي، امكان 
سياس��ت گذاري هاي پاي��دار اقتص��ادي، اجتماعي، 
فرهنگي و حتي امنيتي وجود ندارد. تفاوت اخلاق در 
صيانت از منابع آبي با اخلاق در مديريت از منابع آبي 
در ميزان و وسعت درگير شدن افراد يك جامعه است. 
وقتي به اخلاق در صيانت از منابع آبي اشاره مي كنيم 
ديگر فقط شامل سياستگذاران و دست اندركاران امور 
مرتبط با كش��وري نيس��ت بلكه همه افراد جامعه را 
ادامه در صفحه 3 پوشش مي دهد.  

ب��ازار س��رمايه در همه جاي 
دنيا تحت تاثير اخبار سياسي 
خصوصا سياست خارجه است. 
بازار سهام مي تواند متناسب 
با اخبار سياس��ي حركت كند 
و تنش هاي سياسي نيز تاثير 
بس��زايي روي معاملات دارد. 
بازار چشم به مذاكرات و قيمت 
دلار دارد و ب��ه نوعي بورس در ب��رزخ و گيجي قرار دارد، 
تمام گروه های دلاري و ريالي چشم انتظارند كه وضعيت 

مذاكرات و قيمت دلار چگونه مي شود.
اگر توافقي شكل بگيرد در كوتاه مدت يك شوك منفي 
به همه بازارها خصوصا بازار سرمايه وارد مي شود. درست 
است برجام به نفع بازار سرمايه بوده و تنها بازاري كه برجام 
منتفع مي شود بورس است، مشكل صادراتي شركت ها، 
تأمين وجه، تأمين مواد اوليه تسهيل مي شود اما در وهله 
اول به تمامي بازارها ش��وك مي ده��د. نكته قابل توجه 
اينجاست كه در ميان مدت و بلندمدت گروه هاي ريالي 
و دلاري محورها مسير خود را جدا مي كنند و گشايش ها 

مي تواند هزينه شركت هاي دلاري را كاهش دهد.
به طور كل��ي وضعيت اقتصاد ما در حالت برزخ اس��ت و 
يك فع��ال اقتصادي نمي تواند تصميم گيري درس��تي 

داشته باشد.
از س��ال ۲۰۱5  به بعد آثار آن برنامه ها در اقتصاد تركيه 
تمام ش��د. از س��مت ديگر هم اردوغان، دست اندازي به 
قانون اساسي تركيه را آغاز كرد و قانون اساسي را تغيير 
داد تا مدت حكومت خود را بيش��تر كند؛ اردوغان طي 
سال هاي اخير حتي نوع نظام سياسي را تغيير داد و نظام 
پارلماني را به نظام رياس��تي تبديل كرد. توافقات وي با 
كردها كه قبلا نقش زيادي در به قدرت رسيدن او در سال 
۲۰۰۲ داشت بر هم خورد؛ در حالي كه اردوغان قول حل 
شدن بحران كردها را داده بود، برنامه ريزي ها در اين باره 
نيز بر هم خ��ورد و به اين ترتيب رييس جمهوري تركيه 
اعتبار خود را در ميان جمعيت كردهاي اين كشور از دست 
داد. نتيجه اين اقدامات اما به سرعت در فضاي اقتصادي 
نمايان و سبب شد رتبه اعتباري تركيه بين نهادهاي مالي 
كاهش يابد؛ در همين زمان، ريس��ك سرمايه گذاري در 
جنوب شرقي اين كشور نيز بالا رفت.در واقع اردوغان طي 
اين سال ها يك مقدار از سياست هاي معقولانه اقتصادي 
فاصله گرفت. در حوزه نرخ بهره اردوغان اصرار دارد بر اينكه 
نرخ بهره را خيلي پايين نگه دارد؛ تا حدي اين سياستي 
كه اجرا مي كند، براي ايجاد مزيت صادراتي مفيد است به 
اين نحو كه ارزش پول ملي خود را كمي پايين مي آورند. 
به طور مشخص سياست چين اينگونه است.اما مقاومت 
اردوغان در برابر هر گونه افزايش نرخ بهره باعث شد رتبه 
اعتباري تركيه بسيار كاهش يابد و اين كشور در آمارهاي 
موسسات مالي افت كرد. ريسك سرمايه گذاري بالا رفت و 
سرمايه گذاران شروع كردند سرمايه هاي خود را از اقتصاد 

تركيه خارج كنند.

علي قنادي اسلاميآلبرت بغزيان برزو حق شناس

 يحيي و شاگردانش با قهرماني 
 در جام حذفي  فصل رويايي 

را به پايان رساندند
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ايران و تركمنستان 
داراي اشتراكات 

فرهنگي بسيار هستند

 مصايب 
دستكاري در آمارها

گران��ي در بازاره��اي 
مختلف بيداد مي كند و 
ه��ر روز بر دامنه و حجم 
گراني ها افزوده مي شود. 
روزي نيست كه كالايي از 
سفره هاي مردم كم نشده 
و محروميت��ي متوجه 
اقش��ار مح��روم جامعه 
نش��ود. براي تامين كالري مورد ني��از، خانواده ها 
ناچار هس��تند از هزينه هاي تفريحي، آموزش��ي، 
درماني و... كم كنند؛ همه اين كاهش ها و كمبودها 
به معناي اس��تهلاك در نيروي انس��اني به عنوان 
مهم ترين گزاره توسعه است. اما شاه كليد حل اين 
مشكلات چيس��ت؟ چگونه مي توان قدرت خريد 
مردم را افزايش و فقر مطلق را كاهش داد؟ پاسخ اين 
پرسش ها در مهار نرخ تورم نهفته است. ضرورتي كه 
هر اندازه بيشتر درباره آن صحبت مي شود، كمتر 
نتايج مورد نظر حاصل مي شود. براي برنامه ريزي 
و عبور از مشكلات اما كشور به داده هاي اطلاعاتي 
شفاف نياز دارد. اساس��ا براي هر برنامه ريزي بايد 
شناخت درستي داشت؛ وقتي مريضي به پزشك 
مراجعه مي كند، ابتدا بايد پزشك دركي درست از 
بيماري، نشانه هاي آن و نحوه بروز بيماري داشته 
باش��د. بدون اين ش��ناخت، پزش��ك نه مي تواند 
نس��خه اي درس��ت ارايه كند و نه مرهمي بر زخم 
بيمارش بنهد. اما داده هاي اقتصادي در ايران درگير 
و  دار نگاه هاي سياسي و جناحي باقي مانده است. هر 
نهادي بر اساس منافع خود آمار را دستكاري مي كند. 
مركز آمار ايران آماري مي دهد، دولت آمار ديگري 
مي دهد، بانك مرك��زي داده هاي ديگري مي دهد 
و مركز پژوهش ه��اي مجلس تصوير ديگري ارايه 
مي كند. همه اين اعداد و ارقام كمترين هماهنگي را 
ادامه در صفحه 6 با وضع واقعي مردم دارد.   

مرتضي عزتي

كار دشوار دولت در نظارت بر عايدي سرمايهيادداشت-1

 پولدارهايي 
كه ماليات نمي دهند!

رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران اعلام كرد

شناسايي ۶۰ مخاطره براي پايتخت
گروه راه و شهرس�ازي | آن گونه كه رييس سازمان 
پيشگيري از مديريت بحران شهر تهران اعلام كرده است، 
6۰ مخاطره براي پايتخت ايران شناسايي شده است. تعدد 
و ش��دت اين مخاطرات احتمالي بيش از پيش، »قابليت 
زيست« در تهران را تحليل برده و تضعيف كرده اند. زلزله 
و فرونشست زمين كه به زلزله خاموش معروف است، در 
راس 6۰ مخاطره پيش گفته قرار دارند. اگر چه فهرست 6۰ 
مخاطره شناسايي شده از سوي اين مسوول شهري اعلام 
نشده اما بي گمان، افزون بر مخاطرات طبيعي تهران بايد 
مخاطرات دست ساخت بشر و مصنوعي را نيز اضافه كرد. 

از اين حيث، بي ثباتي اقتصادي و عدم توان مالي شهروندان 
براي تامين هزينه سرپناه در راس مخاطرات غيرطبيعي 
تهران قرار دارد به گونه اي كه هنوز زلزله بزرگ احتمالي به 
پايتخت نيامده و نرسيده، زندگي بسياري از شهروندان اين 
شهر ويران شده و آنان راهي ناكجا آباد شده اند. گروه هاي 
برخوردار خود را به آن سوي مرزها رسانده اند و گروه هاي 
كمتر برخوردار، كمي پايين تر از دروازه غار و شوش و ري، 
به آلونكي پناه برده اند تا از گزند روزگار در امان بمانند. در اين 
شرايط، به راحتي نزول قابليت زيست در تهران قابل مشاهده 
صفحه 5 را بخوانيد است و...  

بحث درباره عدالت مالياتي، موضوعي است كه در تمام 
سال هاي گذشته، چالش اصلي در حوزه ماليات ستاني 
دولت بوده است. در ش��رايطي كه تمامي دولت ها در 
دوره هاي گذشته بر اين موضوع تاكيد داشته اند كه بايد 
حركت به سمت توسعه درآمدهاي پايدار مانند ماليات 
گس��ترش پيدا كند و در اين زمينه با عدالت مالياتي، 
پولدارها بيش��تر و كم درآمدها كمتر ماليات بپردازند 
اما در عمل به نظر مي رس��د كه هنوز راهي طولاني تا 
اجراي اين سياست باقي مانده است. در حال حاضر دو 
ايده كلان در اين زمينه باقي مانده است. نخست بحث 

ماليات بر عايدي سرمايه است كه نمايندگان مجلس 
چند هفته قبل آن را نهايي كردند. در اين چارچوب، 
خريدار و مصرف كننده نهايي از پرداخت ماليات معاف 
هستند اما دلالان و سفته بازان بايد ماليات خود را به 
شكل تصاعدي پرداخت كنند. موضوعي كه نمايندگان 
مجلس نيز بر آن تاكيد دارند. محمدرضا پورابراهيمي 
در واكنش به جوسازي رسانه اي عليه طرح ماليات بر 
سوادگري مبني بر اينكه با تصويب اين طرح بسياري 
از مردم ديگر قادر به خريد و فروش طلا، ارز، مسكن و 
صفحه 2را بخوانيد خودرو نخواهند بود... 

صفحه 2   



بحث درباره عدالت مالياتي، موضوعي اس��ت كه در تمام 
سال هاي گذش��ته، چالش اصلي در حوزه ماليات ستاني 
دولت بوده است. در شرايطي كه تمامي دولت ها در دوره هاي 
گذشته بر اين موضوع تاكيد داشته اند كه بايد حركت به 
سمت توس��عه درآمدهاي پايدار مانند ماليات گسترش 
پيدا كند و در اين زمينه با عدالت مالياتي، پولدارها بيشتر 
و كم درآمدها كمتر ماليات بپردازن��د اما در عمل به نظر 
مي رس��د كه هنوز راهي طولاني تا اجراي اين سياس��ت 
باقي مانده است. در حال حاضر دو ايده كلان در اين زمينه 
باقي مانده است. نخست بحث ماليات بر عايدي سرمايه 
اس��ت كه نمايندگان مجلس چند هفته قبل آن را نهايي 
كردند. در اين چارچوب، خريدار و مصرف كننده نهايي از 
پرداخت ماليات معاف هستند اما دلالان و سفته بازان بايد 
ماليات خود را به شكل تصاعدي پرداخت كنند. موضوعي 
كه نمايندگان مجلس ني��ز بر آن تاكيد دارند. محمدرضا 
پورابراهيمي در واكنش به جوسازي رسانه اي عليه طرح 
ماليات بر س��وادگري مبني بر اينكه با تصويب اين طرح 
بسياري از مردم ديگر قادر به خريد و فروش طلا، ارز، مسكن 
و خودرو نخواهند بود، چند روز قبل اظهار كرده بود: هدف 
طرح ماليات بر سوادگري معطوف به فعاليت افرادي است 
كه دست به سوداگري، سفته بازي و دلالي كاذب مي زنند. 
وي بيان كرد: اخذ ماليات در قالب طرح فوق به بيش از ۹۹ 
درصد مردم اصابت نمي كند. برخي با ايجاد فضاي رواني در 
قبال اين طرح مي كوشند مانع از ايجاد يك جريان شفاف 
در اقتصاد كشور ش��وند. نماينده مردم كرمان در مجلس 
شوراي اسلامي تصريح كرد: ما در قالب اين طرح گفتيم 
هر فردي يا هر خانواده اي به تع��داد اعضاي خانواده خود 
مي تواند خودرو داشته باشد، يعني يك خانواده چهار نفري 
مي تواند چهار خودرو داشته باشد. همچنين يك خانواده 
چهار نفري مي تواند به تعداد اعضاي خانواده خود مسكن 
داشته باشد، يعني يك خانواده ۴ نفري مي تواند ۴ واحد 
مسكوني مجزا داش��ته باشد و اين مساله معافيت قطعي 
دارد و اصلًا شامل طرح فوق نمي شود. رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس شوراي اسلامي اظهار داشت: همچنين 
درباره خريد ارز در اين طرح آورديم كه تا مدت س��ه سال 
هيچ مبنايي نداشته باشد، ضمن اينكه اگر فردي سپرده 
ارزي داشته باشد معافيت دارد و حتي سود سپرده ارزي به 
وي داده شود. پورابراهيمي بيان كرد: همچنين در زمينه 
اندوخته طلا ما تا ميزان ۱۵۰ گرم را به طور كل مستثني و 
جدا كرديم، بنابراين معافيت ها در اين بخش تعريف شده 
اس��ت. موضوع اين طرح به هيچ وجه به عام مردم اصابت 
نخواهد كرد و اين س��وداگران هستند كه با ايجاد جنگ 
رواني در اين بخش مي كوشند دل مردم را خالي كنند. به 
اين ترتيب در صورتي كه دولت بتواند از سد مقررات و قوانين 
موجود بگذرد نيز بايد در عرصه عمل تمام ابزار و وسايل خود 
را به كار بگيرد تا راه را بر دلالان ببندد. دليل اصلي ابهام در اين 
زمينه، نامشخص بودن تكليف ماليات بر خودرو و خانه هاي 
لوكس است كه چند ماه از تصويب آنها گذشته اما آنطور كه 

سازمان امور مالياتي تاكيد دارد، عملا دولت نتوانسته بخش 
قابل توجهي از پيش بيني هاي انجام دهد و درآمدها در اين 
حوزه محقق نشده است. سيد محمد هادي سبحانيان در 
نخستين نشست خبري خود، با بيان اينكه نظام مالياتي 
كش��ور با توجه به وضعيتي كه در سنوات گذشته داشته 
نيازمند طي مسيرهاي تحولي است، اظهار كرد: بيش از ۵۰ 
درصد بودجه جاري كشور بايد توسط درآمدهاي مالياتي 
محقق شود، از سوي ديگر سازمان امور مالياتي بايد يك 
نقش عدالت  محور هم ايفا كند. بايد به اين نكته توجه كرد 
كه ماليات ستاني منحصر به سازمان امور مالياتي نيست 
و همه اجزاي حاكميت باي��د كمك كنند.وي با تاكيد بر 
اينكه چند راهبرد اصلي در س��ازمان امور مالياتي كشور 
دنبال مي شود، گفت: سازمان امور مالياتي بازوي قدرتمند 
براي بخش توليد خواهد بود؛ از س��وي ديگر با استفاده از 
اطلاعات موجود در حوزه مالي و بانكي كشور با طبقه دلال 
و غيرمولد مقابله جدي خواهد كرد، متاسفانه بعضا دلالان و 
فراري هاي مالياتي در نقاب موجه و در قالب برخي صنوف 
و برخي نهادهاي مقدس عمل مي كنند. رييس سازمان 
امور مالياتي ادامه داد: راهبرد بعدي تكريم مؤديان است؛ 
اگر دنبال وصول حداكثري درآمد مالياتي هس��تيم بايد 
ماليات پردازان را تكريم كنيم، يك��ي از مصاديق احترام 
گذاشتن نيز پاسخ به ابهامات است. راهبرد ديگر اين است 
كه به م��ردم در مورد اينكه مالياتي كه پرداخت مي كنند 
صرف چه امري مي ش��ود، اطلاع رساني شود. همچنين 

بايد وظايف و تكاليفي كه بر عهده موديان گذاش��ته شده 
است تسهيل شود. بر اين اساس بسياري از اصناف مشمول 
تبصره ماده ۱۰۰ شدند. راهبرد بعدي مقابله با بي عدالتي 
در مشاغل است، بايد از برخورد سليقه اي دوري كرد و به 
سمت ماليات ستاني مبتني بر داده ها رفت. سبحانيان در 
ادامه با تاكيد بر اينكه يكي از راهبردهاي اصلي براي وصول 
ماليات تمركز ج��دي بر فرار مالياتي اس��ت، اظهار كرد: 
سازمان با دانه درشت ها و فراريان مالياتي مبارزه مي كند. 
اعدادي كه در مورد فراريان مطرح مي شود، مشخص و دقيق 
نيست اما مسيرهاي زيادي براي فرار مالياتي وجود دارد. 
سال گذشته ۱8 همت فرار مالياتي و در دو ماه سال جاري 
هشت همت فرار مالياتي وصول شده است. بايد روش هايي 
كه براي فرار اتخاذ مي شود را شناسايي كنيم. اين شناسايي 
هم بايد از طريق سوت زني و گزارش مردمي صورت بگيرد 
هم از ساير روش ها، براي مثال يكي از مهم ترين روش فرار 
مالياتي استفاده از شركت صوري و فاكتور صوري است. وي 
افزود: براي اين منظور تيمي در سازمان امور مالياتي كشور 
براي جلوگيري از رش��د اين شركت ها و رصد آنها تجهيز 
شده است. برخي شركت ها در ۱۰۰ يا ۲۰۰ رسته فاكتور 
صادر مي كنند كه غيرعادي اس��ت. بر اين اساس بيش از 
۱8۰ هزار حساب شخصي شناسايي شد كه غيرتجاري 
بودند اما فعاليت تج��اري داش��تند و اطلاعاتي در نظام 
مالياتي كشور نداشتند. ۶۶ همت از ۴۵ شخص حقيقي كه 
فاقد ثبت نام در نظام مالياتي بودند ورودي حساب بالاي 

۵۰۰ ميليارد تومان داشتند. معاون وزير اقتصاد با اشاره به 
سواستفاده برخي اشخاص از صندوق هاي قرض الحسنه 
گفت: نهاد قرض الحسنه يك نهاد مقدس است، اما برخي از 
صندوق هاي قرض الحسنه هستند كه فعاليت شفاف ندارند. 
صندوقي است كه بيش از ۱۴۳ همت ورودي داشته است، با 
صندوقي كه بيش از ۱۲۰۰ پوز به اسم آنها فعاليت مي كنند. 
اين موضوعات درحال بررسي و رسيدگي است. سبحانيان 
در ادام��ه در مورد آخرين وضعيت اخذ ماليات از خانه ها و 
خودروهاي لوكس توضيح داد: در سال ۱۴۰۰، تعداد ۱۷۷ 
هزار خودروي لوكس شناسايي شد، تكليف بودجه ۶ همت 
و مالياتي كه تشخيص داده شد بالغ بر دو همت بود كه ۷۷۰ 
ميليارد تومان وصول ش��ده و مابقي در دست رسيدگي 
است. همچنين در سال ۱۴۰۱، بالغ بر ۲۶۲ هزار خودروي 
لوكس شناسايي شد، برآورد بودجه ۶ همت بود كه ۲۲۰۰ 
ميليارد تومان ماليات تعيين و اعلام شده و تا امروز حدود 
۲۰ ميليارد تومان وصول ش��ده اس��ت. وي ادامه داد: در 
س��ال ۱۴۰۰، ۱۲ هزار خانه خالي شناسايي شد، تكليف 
بودجه ۷۰۰ ميليارد تومان و ميزان ماليات تعيين ش��ده 
۳۹۲ ميليارد تومان بود كه حدود ۲۵ ميليارد تومان وصول 
شده است. در سال ۱۴۰۱ نيز حدود ۴۵ هزار خانه لوكس 
شناسايي و ماليات تعيين شده بيش از دو همت بود كه ۶ 
ميليارد تومان از خانه هاي لوكس اخذ شد. البته انتظار داريم 
اين ارق��ام افزايش يابد. به گفته معاون وزير اقتصاد حدود 
۵۲۰ هزار خودروي لوكس در سال جاري شناسايي شده 

است. سبحانيان ادامه داد: ۱۱ ميليون و و ۶۰۰ هزار حساب 
تجاري شناسايي شده است كه از اين تعداد ۹ ميليون و ۳۰۰ 
هزار حساب تجاري مربوط به اشخاص با حقيقي و حدود 
۲ ميليون و ۳۰۰ هزار متعلق به اشخاص حقوقي است. وي 
در ادامه در پاسخ به سوال ايسنا در مورد شناسايي خانه هاي 
خالي عنوان كرد: سازمان امور مالياتي وظيفه  و امكان قانوني 
براي شناسايي خانه هاي خالي ندارد اما ممكن است نظراتي 
داشته باشيم كه ارايه دهيم، سازمان فقط مسوول وصول 
ماليات اس��ت اما اراده اي جدي براي كمك به وزارت راه و 
مردم را دارد. در ش��رايطي كه كرايه مسكن افزايش يافته 
است ابزار ماليات مي تواند كمك كننده باشد. رييس سازمان 
امور مالياتي افزود: سازمان آمادگي دارد، در گروه هايي كه 
براي بازديد سرزده از املاكي ها تشكيل شده است حضور 
يابد، بر اين اساس معاملات املاكي كه فاقد پرونده مالياتي 
هس��تند شناسايي و مجازات مي ش��وند. طبق اطلاعات 
وزارت راه حدود ۳۰۰ هزار خانه خالي شناسايي شده اند كه 
۶۶ هزار واحد متعلق به افرادي هستند كه بيش از دو خانه 
خالي دارند، از همه افراد مطالبه كرديم. سبحانيان افزود: ۳۳ 
هزار برگ مطالبه به ارزش ۱۴۰۰ ميليارد تومان صادر شده 
است. ۶۴۶ پرونده قطعي شده است كه ارزش آن حدود ۶.۵ 
ميليارد تومان بوده است. ۴۹ شخص حقيقي و حقوقي كه 
بالاي ۲۰ واحد خانه خالي دارند شناسايي شده اند كه البته 
اعتراض كردند و در حال تعيين تكليف است.وي در ادامه با 
تاكيد بر اينكه از منظر سازمان تفاوتي بين صنوف مختلف 
براي اخذ ماليات وجود ندارد، گفت: بالغ بر هزار گزارش از 
۵۰۰۰ پزشك كه از كارتخوان استفاده نمي كند دريافت 
كرديم كه به نظام پزشكي ارجاع داده شده است. صنوفي 
كه بايد از كارتخوان استفاده كنند اما نمي كنند از مزاياي 

تبصره ۱۰۰ بهره مند نمي شوند.
معاون وزير اقتصاد با اش��اره به ماليات بر عايدي سرمايه 
عنوان كرد: دليلي براي نگراني مردم وجود ندارد. زيرا اگر 
محتواي قانون را مطالعه كنند متوجه مي شوند كه كمتر از 
سه چهار درصد مردم مشمول آن خواهند شد. اكثر مردم 
معاملات مكرر مسكن وخودرو انجام نمي دهند و اين قانون 
در راستاي حمايت از مردم است. براي مثال هر فرد بالاي 
۱8 س��ال مي تواند يك خودرو يا خانه داشته باشد، چند 
خانوار ۴ نفره هستند كه بيش از ۴ خانه دارند. سبحانيان 
در ادامه با اش��اره به تعطيلي يكي از شركت هاي معروف 
)داروگ��ر( عنوان كرد: اينكه اين ش��ركت به دليل بدهي 
مالياتي بوده است دروغ محض بود. سياست ما اين است كه 
هيچ مجموعه اقتصادي به دليل مشكلات مالياتي تعطيل 
نشود. بررسي اموال مديرعامل نشان مي دهد كه اين فرد 
اموال زيادي در شمال ش��رق تهران دارد. به اين ترتيب با 
وجود آنكه انتقادهايي درباره ماليات بر خانه يا خودروهاي 
لوكس وجود دارد، دولت عملا حتي همين طرح فعلي را 
نيز نتوانسته به طور كامل نهايي كند و بايد ديد كه در سال 
جاري تكليف اين قان��ون و قانون جديد ماليات عايدي بر 

سرمايه چه خواهد شد. 

راهبرد
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ايران و تركمنستان داراي 
اشتراكات فرهنگي بسيار هستند

حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي 
عصر ديروز در ديدار آقاي »قربانقلي بردي محمداف« 
رييس ش��وراي مصلحت خلق تركمنس��تان، ايران و 
تركمنستان را خويشاوند و داراي اشتراكات فرهنگي 
بسيار خواندند و تاكيد كردند: اين اشتراكات فرهنگي 
زمينه مهمي براي گس��ترش بيش از پيش روابط در 
بخش ه��اي مختلف به  ويژه در حوزه ه��اي انرژي و راه 
اس��ت. رهبر انقلاب اسلامي با اش��اره به وجود صدها 
دانشمند و شخصيت نام آور در حدفاصل رودخانه هاي 
اترك و جيحون در دو كش��ور و همچنين وجود مقبره 
»مختومقلي فراغي« ش��اعر پرآوازه تركمن در ايران 
افزودند: اين زمينه هاي فرهنگي را نبايد دست كم گرفت. 
حضرت آيت الله خامنه اي با تقدير از توجه ويژه رييس 
شوراي مصلحت خلق تركمنستان به مسائل فرهنگي و 
ديني و اهتمام براي گسترش مراكز فرهنگي و مساجد، 
خاطرنشان كردند: در زمينه مسائل تجاري، ظرفيت هاي 
بيش��تري براي گس��ترش همكاري ها به خصوص در 
بخش راه و حوزه هاي مربوط ب��ه آب، برق و گاز وجود 
دارد و جمهوري اس��لامي ايران آماده همكاري در اين 
بخش ها است.ايشان با اشاره به درخواست رييس شوراي 
مصلحت خلق تركمنستان براي حضور متخصصان و 
كارشناسان ايراني جهت احداث يك بزرگراه، از نزديكي 
مرز ايران و تركمنستان تا درياي خزر، افزودند: وزارت 
راه ايران توانايي احداث اين بزرگراه را دارد، ضمن آنكه با 
توجه به جايگاه مهم ارتباطات زميني و ريلي در اقتصاد 
جهاني، ما مصمم به تكميل مسير ترانزيتي شمال به 
جنوب هستيم كه مي تواند تركمنستان و كشورهاي 
اط��راف آن را به درياي عمان متصل كند. رهبر انقلاب 
اسلامي گس��ترش روابط را به نفع دو كشور دانستند و 
با اظهار خوش بيني نسبت به آينده روابط، تاكيد كردند: 
هم��كاري بيش از پي��ش جمهوري اس��لامي ايران و 
تركمنستان زمينه ساز ارتقاي جايگاه دو كشور در دنياي 
درحال تحول خواهد بود. در اين ديدار كه آيت الله آملي 
لاريجاني رييس مجمع تشخيص مصلحت نظام نيز 
حضور داشت، آقاي »قربانقلي بردي محمداف« رييس 
شوراي مصلحت خلق تركمنستان با اظهار خرسندي از 
ديدار با رهبر انقلاب اسلامي گفت: من همواره در طول 
سال هاي گذشته و در دوران رياست جمهوري خود، در 
سفرهايي كه به ايران داشتم از ديدگاه ها و توصيه هاي 
جنابعالي بسيار استفاده كردم و براساس آن توصيه ها 
كارهاي مهمي انجام شده اس��ت و در اين ديدار نيز به 
دنبال بهره گيري از توصيه ها براي انجام طرح هاي بزرگ 
در تركمنستان هستم. وي با اشاره به مذاكرات خود با 
مسوولان كشورمان افزود: در اين مذاكرات توافق هاي 
خوبي براي گس��ترش همكاري ها به ويژه اس��تفاده از 
توان متخصصان و كارشناس��ان ايراني در ساخت راه و 

حوزه هاي آب، برق و گاز انجام شد.

همچنان پيگير ديپلماسي
با ايران خواهيم بود

نماينده ويژه امريكا در امور ايران تاكيد كرد كه اين كشور 
همچنان پيگير ديپلماس��ي با ايران خواهد بود. رابرت 
مالي، نماينده ويژه امريكا در امور ايران و رييس هيات 
مذاكره كننده امريكا در مذاكرات وين در گفت وگويي با 
شبكه ان پي آر كه مشروح آن در وبگاه اين شبكه منتشر 
شده اس��ت، در پاسخ به اين سوال كه ايران تا چه اندازه 
به دست يابي به يك س��لاح اتمي نزديك است، گفت: 
پاسخ به اين سوال دو بخش دارد. اولي مساله غني سازي 
اورانيوم است و ما مي دانيم و به صورت علني هم گفته ايم 
كه چند هفته با دست يابي به مقادير كافي از اين مواد 
فاصله دارند. اگر آنها تصميم بگيرند كه در حد تسليحاتي 
غني سازي كنند، به در اختيار داشتن مواد كافي براي 
يك بمب بسيار نزديك خواهند بود. فكر مي كنم مساله 
بعدي اين خواهد بود كه چقدر طول خواهد كشيد تا يك 
بمب و وسيله پرتاب آن را داشته باشند. اين اطلاعات 
محرمانه اس��ت و من نمي توانم به آن ورود كنم. اما ما 
بسيار بر بازدارندگي ايران از اتخاذ تصميم غني سازي در 
سطح تسليحاتي متمركز هستيم. مالي در ادامه مدعي 
شد كه اگر ايران تصميم بگيرد يك سلاح هسته اي داشته 
باشد، اورانيوم غني شده مورد نياز آن را در مدت كوتاهي 
به دست خواهد آورد. او همچنين با توجه به اظهارات 
وزير امور خارجه ايران مبني بر اينكه ايران هيچگاه به 
دنبال دست يابي به يك سلاح اتمي نبوده است و برنامه 
اتمي آن اهداف نظامي را دنبال نمي كند، گفت كه طبق 
ارزيابي جامعه اطلاعاتي امريكا، اي��ران در اين مقطع 
زماني تصميمي براي دست يابي به يك بمب هسته اي 
ندارد. نماينده ويژه امريكا در ام��ور ايران، در حالي كه 
دولت اين كشور تاكيد دارد ديپلماسي اولويت اول آن 
براي رسيدگي به مساله هسته اي ايران است، با مطرح 
كردن اظهاراتي تهديدآميز گفت: ما بازدارنده هايي را 
به كار خواهيم بس��ت تا براي آنها روشن كنيم كه اگر 
به اين نتيجه برسيم آنها در حال برداشتن گام هايي در 
راس��تاي تصميم گيري براي دست يابي به يك سلاح 
هسته اي هستند، تمامي گزينه ها روي ميز خواهند بود. 
اما ما همچنان پيگير ديپلماسي خواهيم بود، چراكه فكر 
مي كنيم قابل راستي آزمايي ترين و با دوام ترين راه براي 
جلوگيري از دست يابي ايران به يك بمب است. او افزود: 
ترجيح ما يك گزينه ديپلماتيك است. من فكر مي كنم 
كه اين راه موثرترين و با دوام ترين شيوه براي اطمينان 
يابي از اين است كه ايران به يك بمب دست پيدا نكند. 
ما يك مسير معقول ديپلماتيك داريم. به بيان ديگر، 
رييس جمهور )جو بايدن( گفته است كه تمامي گزينه ها 
روي ميز است. مي توان تصور كرد كه منظور او چيست. او 
به وضوح گفته است كه گزينه نظامي روي ميز خواهد بود. 
واقعا با گزينه اي كه ترجيح مي دهيم فاصله دارد اما هر 
كاري لازم باشد انجام خواهيم داد تا اطمينان پيدا كنيم 

كه ايران به يك سلاح دست پيدا نمي كند. 

كار دشوار دولت در نظارت بر عايدي سرمايه

 يحيي و شاگردانش با قهرماني در جام حذفي 
فصل رويايي را به پايان رساندند

پولدارهاييكهمالياتنميدهند!

دبل پرسپوليس و استقلال!
فينال جام حذف��ي فوتبال ايران ديش��ب به ميزباني 
ورزش��گاه آزادي و با تقابل دو رقيب سنتي برگزار شد. 
در شبي كه جنجال ها حسابي به متن بازي غلبه داشت 
در نهايت اين س��رخ ها بودند كه فاتح جام حذفي لقب 
گرفتند و پايان بندي فصل فوتبالي ايران را با شادماني 
جشن گرفتند. پرسپوليس با اين برد موفق شد هم جام 

قهرماني ليگ را بالاي سر ببرد هم جام حذفي را. 
دو تيم اس��تقلال و پرس��پوليس در ش��رايطي ش��ب 
گذشته به مصاف هم رفتند كه كمتر كسي مي توانست 
پيش بيني درس��تي از نتيجه بازي كند. چرا كه همه 
مي دانستند اين دربي مخصوصا در فينال جام حذفي 
چه معنايي دارد و دو تيم با چه احتياط هايي وارد زمين 

مي شوند. 
با اين وجود پرسپوليس با زدن يك گل توسط مهدي 
ترابي در نيمه نخس��ت و حفظ آن تا دقيقه ۱۰۱ بازي 
مي رفت كه جشن قهرماني را برپا كند اما گل ثانيه آخري 
مرادمند براي استقلال بازي را به تساوي كشاند. غير از 
دو گل بازي كه هر كدام يك سمت ورزشگاه را برد روي 

هوا و سمت ديگر را در سكوت فرو برد مصدوميت اشكان 
خورشيدي و تعويض او با زاهدي فر يعني داور چهارم 

اتفاق مهم ديگر بازي بود.
اتفاقا همين تعويض باعث شد بازي در نيمه دوم وقت 
اضافه زيادي داش��ته باشد و در همين اوقات اضافه بود 
كه اس��تقلال به بازي برگشت. اما اين برگشت به بازي 
هرچن��د آبي ها را غرق ش��ادي كرد اما حاش��يه هايي 
به وج��ود آورد كه در نهايت به اخراج س��اپينتو منجر 
شد. س��اپينتويي كه هنگام خروج از زمين با هواداران 
پرسپوليس درگير شد و براي لحظاتي اوضاع را حسابي 

به هم ريخت. 
پرسپوليس در ۳۰ دقيقه وقت اضافه ميل بيشتري به 
پيروزي نشان داد و در نهايت اميد عاليشاه با يك ضربه 
كاشته دروازه حسيني را براي بار دوم گشود و سرخ ها 

را برنده بازي كرد.
پرسپوليس در اين فصل بعد از قهرماني در ليگ توانست 
در ش��رايطي دراماتيك قهرماني جام حذفي را نيز به 

ويترين افتخارات خود اضافه كند. 

رييس جمهور در جمع سفرا:

در تعيين خطوط سياست خارجي خود منتظر اخم و لبخند كسي نيستيم
رييس جمهور دكترين سياست خارجي دولت مردمي 
را »تعامل با همه كش��ورها مبتني بر عدالت و تعادل« 
توصيف و تصريح كرد: در گذشته برخي  تصور مي كردند 
سرنوشت كش��ورها به دست چند كش��ور معدود رقم 
مي خورد و بايد خطوط سياست خارجي خود را با آنان 
هماهنگ كرد، اما ما با هر كشوري به تناسب اقتضائات 
آن همكاري مي كني��م و منتظر اخم و لبخند كس��ي 
نيستيم. سيد ابراهيم رييسي در اختتاميه گردهمايي 
روساي نمايندگي هاي جمهوري اسلامي ايران در خارج 
از كش��ور كه با محوريت »نظم جهان��ي در حال ظهور؛ 
نقش آفريني جمهوري اس��لامي ايران« برگزار شد، با 
اشاره به فرمايشات رهبر معظم انقلاب درباره ضرورت 
تحول در كشور، »تحول ش��ناختي، تحول فرآيندي و 
تحول نهادي« را س��ه گام ضروري ب��راي ايجاد تغيير و 
تحول عنوان كرد. وي در توضيح گام هاي ضروري براي 
ايج��اد تحول گفت: اگر ما ش��ناخت دقيقي از وضعيت 
موجود و وضعيت مطلوب نداش��ته باشيم، نمي توانيم 

به س��وي تحول گام برداريم. همچنين بايد فرآيندها و 
روندهاي كاري در مسير حركت از وضع موجود به سوي 
وضع مطلوب به طور دقيق مورد ارزيابي و بازنگري قرار 
گرفته و متناس��ب با اقتضائات به  روزرساني شوند. وي 
ادامه داد: نكته مهم ديگر اين است كه ساختار و سازمان 
كار را متناس��ب با ماموريت ها و اهداف، مورد ارزيابي و 
بازنگري قرار دهيم تا متناسب با ماموريت ها و اهداف به 
ساختاري كنشگر، فعال و چابك، تعامل گرا، ريسك پذير 
و مبتني بر عقلانيت راهبردي برسيم. رييس جمهور در 
ادامه سخنانش دكترين سياست خارجي دولت مردمي 
را »تعامل با همه كش��ورها مبتني بر عدالت و تعادل« 
معرفي كرد و گفت: در گذش��ته برخي  تصور مي كردند 
سرنوشت كشورها در عرصه جهاني به دست چند كشور 
معدود رقم مي خورد و لذا بايد خطوط سياست خارجي 
خود را با آنان هماهنگ ك��رد، اما ما معتقديم كه بايد با 
هر كشوري به تناسب ظرفيت ها و اقتضائات آن همكاري 
كرد و در تعيين خطوط سياس��ت خارجي خود منتظر 

اخم و لبخند كس��ي نيستيم. رييس��ي در ادامه با بيان 
اينكه »دستگاه سياست خارجي يكي از ساز و كارهاي 
مهم توليد قدرت براي كشور است«، اظهار داشت: براي 
تقويت ارتباط با كشورهاي مسلمان، همسايه و همسو 
تلاش مضاعف داشته باشيد و به هيچ وجه از تقويت ارتباط 
و نقش آفريني كشورمان در س��ازمان هاي منطقه اي و 
بين المللي از جمله سازمان شانگهاي، اتحاديه اوراسيا 
و اتحاديه بريكس غفلت نكنيد چرا كه اين س��ازمان ها 
قدرت هاي نوظهور و آينده ساز هستند. رييس جمهور 
با تاكيد بر اينكه »سفرا و نمايندگان جمهوري اسلامي 
ايران در كشورها و سازمان هاي بين المللي بايد متناسب 
با ظرفيت هاي كشورمان، جايگاه جمهوري اسلامي ايران 
در نظم جهاني جديد را تعريف كنند«، حوزه كشورهاي 
آفريقايي، كش��ورهاي امريكاي لاتي��ن و ديگر مناطق 
از شرق آسيا، تا آس��ياي مركزي و اروپا را از زمينه هاي 
مهم براي فعاليت دستگاه ديپلماسي جمهوري اسلامي 
ايران دانست و افزود: سياست دولت مردمي همكاري با 

همه كشورهايي است كه از سر حسن نيت با جمهوري 
اسلامي ايران تعامل دارند، اما اگر كشوري قصد دشمني 
با ما داشته باش��د، بناي ما مقاومت است. وي درباره آن 
دسته از كش��ورهاي اروپايي هم كه در اثر سوءمحاسبه 
از ناآرامي هاي پارسال مواضع نادرستي عليه جمهوري 
اس��لامي اتخاذ كرده بودند، گفت: اگر اين كشورها نيز 
محاس��بات خود را تصحيح كرده و حس��ن نيت خود را 
اثبات كنند، حاضر به تعامل با آنان هس��تيم. وي تاكيد 
كرد: يقين داريم كه راه پيشرفت كش��ور نه وادادگي و 
عقب نشيني كه مقاومت است و لذا هرگز از اصول خود 
عقب نش��يني نخواهيم كرد. البته در عين حال تقويت 
بازدارندگي نيز جزو سياست هاي كاري اصلي ما است. 
رييس جمهور »احياي مس��يرهاي ترانزيتي« از خاك 
كشورمان را از ديگر سياست هاي دولت مردمي برشمرد 
و تصريح كرد: نمايندگان جمهوري اس��لامي در خارج 
از كش��ور بايد هر لحظه به دنبال استفاده از فرصت ها و 
خلق دستاورد براي كشور باشند. سفرا بايد معرف صادق 

سيماي واقعي جمهوري اسلامي باشند و هر گونه غفلت 
از معرفي دقيق و صحيح ظرفيت هاي كشور جفا به ايران 
و ملت ايران است. وي يكي ديگر از ظرفيت هاي جمهوري 
اسلامي را »ايرانيان خارج از كشور« دانست و بر پيگيري 
مس��ائل و مطالبات حقوقي و كنسولي ايرانيان خارج از 
كشور و همچنين استفاده از ظرفيت هاي آنها در تداوم 
مسير پيشرفت كشور تاكيد كرد. وي »پيگيري مجدانه 
توافقات و اسناد همكاري« و نيز »برگزاري منظم جلسات 
كميسيون هاي مشترك همكاري« با ديگر كشورها را 
نيز از جمله وظايف مهم و اساس��ي س��فرا و نمايندگان 
جمهوري اسلامي ايران در خارج از كشور دانست و گفت: 
وزارت خارجه بايد براي همكاري با هر كشوري متناسب 

با اقتضائات و ظرفيت هاي آن كشور برنامه داشته باشد.
رييسي تاكيد كرد: اين ادراك كه چون ايران تحريم است 
خيلي از كشورها حاضر به همكاري با ما نيستند، كاملا غلط 
است و گواه آن اظهار تمايل مقامات كشورهاي مختلف 
براي گسترش همكاري ها با جمهوري اسلامي ايران است.



گلناز پرتوي مهر|
طبق گزارش آژانس بين المللي انرژي در سال 2021، در 
ايران بيش از دوبرابر متوسط جهاني براي كالا و خدمات 
انرژي مصرف مي كند و روند مصرف س��الانه برخلاف 
تجربه ساير كشورهاي دنيا كه كاهشي هستند، صعودي 
است. مهم ترين دليل افزايش مصرف انرژي در ايران نيز 

پايين بودن نرخ انرژي سوخت است.
به گزارش خبرنگار»تعادل« ب��ا توجه به قيمت پايين 
خوراك و س��وخت، شاهد اس��تفاده غيربهينه و خارج 
از اس��تاندارد صنايع در بخش انرژي و يوتيليتي كشور 
هستيم. به استناد گزارش مركز پژوهش هاي مجلس 
شوراي اس��لامي در ارتباط با دلايل بالا بودن شاخص 
شدت انرژي در كشور، اولين دليل قيمت پايين انرژي 
به دليل ران��ت خوراك و س��وخت ارزان ب��ه صنايع و 
شكل گيري صنايع سنگين انرژي بر با فناوري فرسوده 
يا قديمي و روش ها توليد منسوخ است كه موجب شده 
است به چنين وضعيت نابه ساماني در حوزه شدت انرژي 

صنايع برسيم.
يكي از اشتباهات بزرگ در زمينه اعطاي رانت حمايت 
از توليد، عدم مشروط كردن آن به توسعه زنجيره ارزش 
بوده اس��ت كه اين اقدام س��بب ش��ده است كه بخش 
بزرگي از صنايع كشور به جاي رقابت پذيري صادراتي، 
تنها ان��رژي ارزان را صادر مي كنند و هيچ س��ودي در 
زمينه محصول توليدي ندارند زيرا به دليل وابس��تگي 
بالاي صنايع به رانت خ��وراك، عملا انرژي ارزان عامل 
تقاضا براي محصول توليدي صنايع ايران اس��ت و اگر 
رانت خوراك برداشته ش��ود، توليد محصول موردنظر 
هيچ صرفه اقتصادي نخواهد داشت. اخيرا نيز موسسه 
مش��اوره و تحقيقات انرژي سولوشن در گزارش عنوان 
كرد كه صادرات محصولات پتروشيمي همواره بهتر از 
خام فروشي نيست! عايدي حاصل از صادرات متانول در 
دهه گذشته نسبت به صادرات مستقيم گاز 2۵درصد 
كمتر و در اوره تنها ۸ درصد بيشتر بوده است كه نشان از 
توسعه غلط صنعتي كشور مبتني بر رانت خوراك ارزان 
بوده است كه كشور را به جايي رسانده است كه نه تنها از 
ارزان فروشي سوخت و خوراك گاز به صنايع پتروشيمي 
س��ودي نكرده اس��ت بلكه ارزآوري كلي نيز تغييري 
نداشته اس��ت. بنابراين تداوم وضعيت فعلي در اعطاي 
رانت خ��وراك، نه تنها موجب بهبود وضعيت توس��عه 
صنعتي كشور نشده است بلكه به شدت توسعه زنجيره 

ارزش محصولات پتروشيمي را با مشكل مواجه كرده 
است زيرا رانت خوراك موجب شده كه صادرات متانول 
سودآور باشد و در نتيجه با وجود عدم النفع معادل 7 دلار 
در هر يك مترمكعب گاز مورداستفاده متانولي ها، يك 
بازي دو س��ر باخت براي حاكميت به وجود آمده است. 
اين موضوع تنها در رانت خوراك خلاصه نمي شود و در 
بقيه بخش هاي يارانه اي صنعتي نيز مشاهده مي شود، 
بنابراين براي رهايي از اين وضعي��ت، ابتدا يك برنامه 
زمان بندي ش��ده بايد ارايه شود كه در آن اعطاي يارانه 
انرژي ارزان محدود از نظر زماني و مش��روط به توسعه 
زنجيره ارزش و طرح هاي توسعه اي باشد و كليه منابع 
به سمت تكميل زنجيره ارزش صنعت پتروشيمي برود.

در همين رابطه با محبي نجم آبادي، عضو كميس��يون 
برنام��ه، بودج��ه و محاس��بات مجلس، ب��ه گفت وگو 
پرداختيم. محبي نجم آبادي عضو كميس��يون برنامه، 

بودجه و محاسبات مجلس با اشاره به رانت بالاي خوراك 
گاز كشوردر گفت وگو با خبرنگار »تعادل« اظهار كرد: 
متاسفانه حمايت هاي صورت گرفته از صنايع در زمينه 
اعطاي انرژي ارزان، نه تنها موجب توس��عه نشده است 
بلكه نس��بت به قبل نيز عقب گرد صورت گرفته است. 
متاس��فانه پرداخت انرژي و حتي خوراك گازي ارزان 
قيمت به توسعه زنجيره ارزش منتهي نشد و همچنين 
از محل كاهش منف��ت كلي اقتصاد و از دس��ت دادن 
فرصت هاي صادرات گاز طبيعي، مانع رسيدن كشور به 
درآمد هاي ارزي نيز شده است. وي ادامه داد: عدم توسعه 
زنجيره ارزش در صنايعي نظير فولاد يا پتروشيمي به 
دلايل متعددي از جمله عدم وجود سرمايه در گردش 
يا نبود تامين مالي براي طرح هاي توس��عه اي نيز بوده 
اس��ت اما بخش��ي ديگر نيز به دليل رانت خوراك بوده 
است. متاسفانه در اين شرايط نيز به دليل عدم توسعه 

زيرس��اخت در ح��وزه گاز كش��ور در دولت گذش��ته، 
مشكلات صنايع كشور دوچندان شده است و ناتراژي 

نيز به اين موضوع دامن زده است. 
اين عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
با اشاره به اهميت واقعي سازي قيمت انرژي بيان كرد: 
علاوه بر اينكه رانت خوراك اعطايي در جهت توسعه و 
افزايش خلق ارزش اقتصادي مورد استفاده قرار نگرفته 
اس��ت، بايد س��ريعا در زمينه اصلاح وضعيت موجود 
اقدام كنيم. يكي از مهم تري��ن راهكارها در اين زمينه 
واقعي س��ازي قيمت هاي انرژي بايد در دستور كار قرار 
بگيرد، اما بايد دقت داش��ته باشيم كه اين اصلاحات به 
ويژه براي توليدي هاي كوچك مخاطره آميز نباش��د. 
به صورت كلي يارانه بايد مشروط و به شكل زمان دار و 
محدود به صنايع اعطا شود تا به شكل هدفمند در جهت 

برنامه ريزي شده حركت كنند.

تحليل

ادامه از صفحه اول
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تنوع بخشي به مبادي فروش نفت 
تحريم پذيري را كاهش مي دهد

نماينده مجلس ش��وراي اسلامي به بيان توضيحاتي 
درباره تأثير عرضه نفت در بورس انرژي از طريق اوراق 
گواهي سپرده كالايي نفت خام پرداخت. عليرضا عباسي 
عضو كميسيون آب و منابع طبيعي و محيط زيست 
مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با مهر با اشاره به 
اقدام دولت سيزدهم براي عرضه نفت در بورس انرژي 
و ورود بخش خصوصي به اين حوزه گفت: به طور كلي 
هر چه قدر بتوانيم روش هاي متنوع براي فروش نفت و 
براي برگشت درآمدهاي حاصل از نفت داشته باشيم، 
تحريم پذيري نفت كشور را كاهش مي دهد. عباسي 
در ادامه بيان كرد: اينكه بخواهيم مبادي مش��خص و 
محدودي را براي خريد و فروش نفت داش��ته باشيم و 
از آن استفاده كنيم و افراد و مجموعه هاي خاص اقدام 
به فروش نفت بكنند، باعث مي شود كه دشمنان اين 
مبادي را شناس��ايي كنند و آنه��ا را تحريم كنند. اين 
نماينده مجلس يازدهم توضيح داد: اما وقتي كه مبادي 
فروش نفت را گس��ترش دهيم، آس��يب پذيري ما را 
كاهش مي دهد. اما باز هم بايد توجه كنيم كه ما بايد به 
سمتي برويم كه خام فروشي را در حوزه نفت به حداقل 
برسانيم. يعني اگر به اين سمت برويم مي توانيم به اين 
نقطه برسيم كه تحريم ها بر روي ما هيچ تأثيري نداشته 
باشد. اين نماينده مجلس يازدهم در ادامه بيان كرد: به 
عنوان مثال ما بايد به سمت توليد بنزين و فرآورده هاي 
آن در كش��ور برويم زيرا اين حوزه قابل تحريم نيست. 
ما بايد فرآورده هاي نف��ت را به بنزين تبديل كنيم تا 
تحريم پذيري بس��يار پايين بنزين و فرآورده هاي آن 
شامل حال ما شود. عباسي با تاكيد بر اينكه در كنار عرضه 
نفت در بورس انرژي از طريق اوراق گواهي سپرده كالايي 
نفت خام بايد به اين مسائل هم توجه كنيم ادامه داد: با 
استفاده از عرضه نفت در بورس انرژي مي توانيم اقتصاد 
كشور را پويا و رو به رشد كنيم و علاوه بر اين مي توانيم 
زمينه رشد اقتصاد ملي را فراهم كنيم و اين حوزه را نيز 
رقابتي كنيم. عباسي در ادامه خاطرنشان كرد: وقتي 
تن��وع در مجموعه ها و افراد در ح��وزه فروش نفت به 
وجود بياوريم باعث مي شود كه انحصار فروش نفت اين 
حوزه ها از بين برود و حوزه فروش نفت رقابتي مي شود. 
بازاريابان و بخش خصوصي كه به اين حوزه وارد شده اند، 
اقدام به تنوع بخشي در بازارهاي فروش نفت مي كنند و 
مي توانند خودشان هم در فروش نفت و هم در برگشت 
درآمده��اي حاصل از نفت كمك كننده باش��ند. اين 
نماينده مجلس با اشاره به اينكه عرضه نفت در بورس 
انرژي را بايد تا سر حد ممكن توسعه بدهيم خاطرنشان 
كرد: زيرا ورود بخش خصوصي مي تواند هم در فروش 
نفت و هم در برگش��ت درآمدهاي حاص��ل از فروش 
نفت كمك كننده باشد. اين موضوع را بايد تا جايي كه 
مي توانيم توسعه دهيم و نظارت بر روي عرضه نفت در 
بورس انرژي به طور كامل وجود داشته باشد تا از همين 
روش هم مشكل جديد براي كشور ايجاد نشود. عباسي 
در ادامه بيان كرد: بعضي اوقات متوجه مي ش��ويم كه 
كشور به برخي اقدامات نياز دارد اين عرضه فروش نفت در 
بورس انرژي نيز يكي از مسائل مورد نياز در كشور ما است. 
عباسي در ادامه درباره تأثير عرضه نفت در بورس انرژي 
در توسعه ميادين نفت و گاز گفت: يكي از مشكلاتي كه 
ما هم اكنون با آن مواجه هستيم بحث بهره وري پايين از 
منابع انرژي در كشور است و در حوزه اكتشاف و استخراج 
نيز فناوري بسيار پاييني داريم. عباسي در ادامه توضيح 
داد: ما ميادين نفتي و گازي را داريم كه با كشورهاي ديگر 
مشترك هستند ولي ما استفاده آنچناني از آنها نداريم. اگر 
منابع حاصل از عرصه نفت در بورس را به سمت توسعه 
ميادين نفت و گاز ببريم مطمئناً مي توانيم اكتشاف و 
استخراج نفت را توسعه بدهيم. ولي مهم تر از اكتشاف و 
استخراج همان بحث جلوگيري از خام فروشي است كه 

ما بايد بتوانيم به آن سمت هدايت شويم.

تأكيد دبيركل اوپك
بر نقش مثبت توافقنامه 

همكاري در ثبات بازار نفت
دبيركل سازمان كشورهاي صادركننده نفت )اوپك( 
در يكصد و سي ونهمين نشس��ت هيات كميسيون 
اقتص��ادي بر كمك هاي مثب��ت توافقنامه همكاري 
)DoC( به منظور برقراري ثبات در بازار جهاني نفت 
تأكيد كرد. به گزارش ايلنا به نقل از دبيرخانه سازمان 
كش��ورهاي صادركننده نفت )اوپك(، هيثم الغيص 
روز سه شنبه )نهم خردادماه( در يكصد و سي ونهمين 
 )ECB( نشست هيات كميس��يون اقتصادي اوپك
بر نقش مثبت كش��ورهاي توليدكننده نفت عضو و 
غيرعضو اين س��ازمان حاضر در توافقنامه همكاري 
)DoC( براي حمايت از برقراري ثبات پايدار در بازار 
جهاني نفت تأكيد كرد. يكصد و سي ونهمين نشست 
هيات كميس��يون اقتصادي اوپك طي روزهاي ۳0 و 
۳1 ماه مه )نهم و دهم خردادماه( برگزار شد. الغيص 
همچنين تصريح كرد: گروه متشكل از اين كشورها 
در ش��رايط غيرع��ادي در صورت ل��زوم تلاش هاي 
فوق العاده اي را براي برقراري ثبات در بازار نفت به نفع 
توليدكنن��دگان، مصرف كنن��دگان، صنعت نفت و 
اقتصاد جهاني گسترده تر انجام داده اند. دبيركل اوپك 
ضمن تأكيد بر چالش هاي سرمايه گذاري پيش روي 
صنعت نف��ت، يادآور ش��د: كمبود س��رمايه گذاري 
س��بب كاهش ظرفيت مازاد، محدوديت در توليد و 
كاهش توليد پالايش��گاه ها در زمان ت��داوم افزايش 
تقاضا براي نفت خام و فرآورده هاي نفتي شده است. 
وي افزود: همه سياس��ت گذاران و ذينفعان بايد براي 
ايجاد فضايي براي سرمايه گذاري بلندمدت با منابع 
مال��ي كافي ب��ا يكديگر همكاري كنن��د. فضايي كه 
براي توليدكنندگان و مصرف كنندگان و كشورهاي 
توس��عه يافته و درحال توسعه مناس��ب باشد. هيات 
كميسيون اقتصادي اتاق فكر اقتصادي و فني اوپك 
است كه دو بار در سال پيش از نشست هاي عادي اوپك 
برگزار مي شود، اين هيات به طورمنظم شرايط بازار و 

تحولات اقتصاد جهان را بررسي مي كند.

»تعادل« بررسي كرد

دلايل بالا بودن شاخص شدت انرژي در كشور

صادرات نفت روسيه در اوج سه ماهه ماند

علت عدم تامين حقابه ايران
 از هيرمند

جزييات واردات و سواپ ۲۰ ميليون متر مكعب گاز 
با تركمنستان

صادرات نفت روسيه به بازارهاي بين المللي كاهش پيدا كرده 
است اما همچنان هيچ نشانه قابل توجهي از كاهش توليدي 
كه كرملين اصرار دارد اين كش��ور انجام مي دهد را نشان 
نمي دهد. به گزارش ايسنا، ميانگين چهار هفته اي صادرات 
دريابرد روسيه در مدت منتهي به 2۸ مه، براي نخستين بار 
در شش هفته گذشته، كاهش يافت و به ۳.۶۴ ميليون بشكه 
در روز رسيد اما جريان نفت روسيه به بازارهاي بين المللي 
بالا مانده و همچنان بيش از 1.۵ ميليون بشكه در روز بالاتر 
از س��طحي است كه در پايان سال گذشته بود و 270 هزار 
بشكه در روز بالاتر از سطح فوريه بود كه مبناي كاهش توليد 
اين كشور قرار گرفته است. كاهش ميانگين چهار هفته اي 
صادرات نفت روس��يه، پ��س از آن روي داد كه آمار هفته 

منتهي به ۳0 آوريل كه به شكل غيرمعمولي بالا بود، از اين 
محاسبات حذف شد. كاهش آمار هفتگي )كه دومين كاهش 
متوالي است( به پنج ميليون بشكه در روز، منعكس كننده 
فقدان نفتكش هايي است كه بارگيري را در طول هفته در 
مورمانسك تكميل كردند. هرچند يك نفتكش در پايان 
هفته يك محمول��ه را بار زد و نفتك��ش ديگري عمليات 
بارگيري را صبح دوش��نبه آغاز كرد. مسكو در تلاش براي 
متقاعد كردن شركاي خود در اوپك پلاس است كه كاهش 
توليد ۵00 هزار بشكه در روز كه قرار بود در مارس انجام گيرد 
را اجرا كرده است. اين كاهش به تلافي تحريم هاي غربي و 
مكانيزم سقف قيمت براي صادرات نفت روسيه اعلام شد. 
اين كاهش همسو با كاهش توليد داوطلبانه كه چندين عضو 

اوپك پلاس در آوريل اعلام كردند، تا پايان سال تمديد شد 
و از ابتداي ماه مه به اجرا درآمده است. روسيه همچنان بر 
تعهد خود به گروه اوپك پلاس كه قرار است چهارم ژوئن 
براي بازبيني وضعيت بازار و واكنش به نگراني هاي فزاينده 
نسبت به قوي بودن تقاضا ديدار كند، تاكيد دارد. با اين حال، 
شواهد اندكي وجود دارد كه اين كاهش توليد انجام شده 
است. روسيه به تغيير مسير نفتي كه پيش از اين به آلمان 
و لهستان از طريق خط لوله دروژبا ارسال مي كرد به عنوان 
دليل بالا ماندن صادرات اشاره كرده است اما اين سوييچ در 
ژانويه و فوريه پيش از آنكه كاهش توليد اجرايي شود، اتفاق 
افتاد. جريان نفت روسيه از طريق خط لوله دروژبا اكنون به 
مجارستان، اسلواكي و جمهوري چك محدود شده و از فوريه 

به حدود 2۴0 هزار بشكه در روز رسيده است. آمار صنعتي كه 
توسط بلومبرگ مشاهده شده نشان مي دهد تعداد دكل هاي 
حفاري فعال در ميادين نفتي روسيه در مارس كاهش پيدا 
كرد. فعاليت ۴170 حلقه چاه معادل 2.۶ درصد از چاه هايي 
كه در فوريه فعال بودند، متوقف شد. آمار مشابه براي آوريل 
نش��ان مي دهد تعداد چاه هاي فعال افزايش پيدا كرده و 
حدود ۹ درصد از چاه هايي كه فعاليتشان در مارس متوقف 
ش��ده بود، دوباره توليد دارند. بر اساس گزارش بلومبرگ، 
توليد پالايشگاه هاي نفت روس��يه در ماه مه كاهش پيدا 
كرد. توليد نفت آنها از اول تا 2۴ مه، به طور متوسط به ۵.2۴ 
ميليون بشكه در روز كاهش يافت كه پايين ترين ميزان در 

يك سال گذشته بود.

با اقدامات صورت  گرفته از س��وي افغانس��تان در زمينه 
سدسازي  هاي مختلف در مسير رودخانه هيرمند و عدم 
تأمين حق آبه ايران از آن، ش��اهد خشك شدن تدريجي 
تالاب بين  المللي هامون در گذر زمان هستيم. به گزارش 
مهر به نقل از سازمان نقشه برداري كشور، پس از پردازش 
تصاوير ماهواره اي، ادعاي اخير مطرح شده از سوي حكومت 
افغانستان در خصوص تأمين حق آبه كشور ايران از رودخانه 
هيرمند رد ش��د. محدوديت در منابع آبي شرق و جنوب 
شرق كشور و اهميت رودخانه هيرمند به عنوان رگ حياتي 
سيستان و بلوچستان موجب گرديده مساله حق آبه ايران از 
آب اين رودخانه به عنوان يك مساله مهم سياسي، اجتماعي 
و زيست محيطي، توجه ويژه اي را به خود معطوف نمايد. از 
اين رو با توجه به اهميت و تأثير چشم گير آب اين رودخانه بر 
زندگي مردم سيستان و بلوچستان، رييس جمهور در سفر 
اخير خود به سيستان و بلوچستان به لزوم تأمين اين حق آبه 
از سوي مقامات افغانس��تان تأكيد داشتند. اين در حالي 
است كه حكومت افغانستان در تمامي سال هاي گذشته 
با بيان ادعاهاي مختلف، پيوسته از تأمين حق آبه ايران از 
رودخانه هيرمند امتناع نموده است. با وجود ادعاي اخير 
مطرح شده از سوي حكومت افغانستان در راستاي توجيه 
عدم تعهد خود به پرداخت حق آبه ايران، امروزه با استفاده 
از تكنيك سنجش از دور و بهره گيري از تصاوير ماهواره اي 
مي توان به بررسي صحت اين ادعا پرداخته و بر پايه مطالعات 
علمي، حقيقت ماجرا را آشكار ساخت. دولت افغانستان 
پس از احداث سدهاي متعدد بر مسير رودخانه هيرمند 
همانند سلما، كجكي، بخش آباد و كمال خان، در ادعايي 
به كمبود آب در پشت سدهاي كجكي و كمال خان و عدم 
وجود آب كافي به منظور جاري سازي به سوي ايران اشاره 
داشته است. حال با استفاده از پردازش تصاوير ماهواره اي، 
آب ذخيره شده در پشت س��دهاي كجكي و كمال خان 
و همچنين روند تغييرات مس��احت آنها در طي ماه هاي 
گذشته مورد بررسي قرار گرفته است. در نقشه هاي تهيه 
شده از سد كجكي، روند افزايشي آب ذخيره شده در پشت 
اين سد در بازه مهرماه 1۴01 تا فروردين 1۴02 به وضوح 

قابل مشاهده است. همچنين اين روند افزايشي در ذخيره 
آب پشت سد كمال خان در بازه زماني آبان ماه تا اسفندماه 

1۴01 نيز مشهود است.
به طور كلي وجود آب كافي در مخزن اين دو سد با استفاده 
از نتايج به دست آمده از پردازش تصاوير ماهواره اي تأييد 
گردي��ده و تنها علت عدم ورود اين حج��م از آب به ايران، 

مسدود نمودن مسير آب رودخانه هيرمند است.
همچنين در ديگر اقدام صورت گرفته توس��ط حكومت 
افغانس��تان، مي توان به ايجاد يك كانال در حاش��يه سد 
كمال خان با هدف انحراف آب رودخانه هيرمند و هدايت آب 
پشت سد كمال خان به شوره زار گودزره در خاك افغانستان 
اشاره نمود. با مقايسه دو تصوير ماهواره اي از حاشيه سد 
كمال خان در سال هاي 1۳۹۸ و 1۴00، مي توان هدايت 
حق آبه سيس��تان و بلوچستان به ش��وره زار بدون سكنه 
گودزره و ممانعت از ورود آب پشت سد كمال خان به خاك 

ايران را در سال 1۴00 مشاهده نمود.
افغانس��تان در زمينه سدس��ازي هاي مختلف در مسير 
رودخانه هيرمند و عدم تأمين حق آبه ايران از آن، ش��اهد 
خشك شدن تدريجي تالاب بين المللي هامون در گذر زمان 
و ايجاد يكي از كانون هاي اصلي وقوع ريزگرد در سيستان 
هستيم. امروزه خشكي اين تالاب و بروز آسيب هاي ناشي 
از آن همانند وقوع ريزگردها در س��طح استان، سيستان 
و بلوچس��تان را در وضعيت بحراني قرار داده و موجبات از 
بين رفتن فرصت هاي شغلي و افزايش مهاجرت مردم آن 
را فراهم آورده است. در شكل زير با پايش مساحت تالاب 
هامون در فصل زمستان در بازه سال هاي 1۳77-1۴01، 
مي توان به وضوح كاهش مس��احت اين تالاب و خشك 
شدن كامل آن را در سال 1۴01 مشاهده نمود. همچنين 
در نقشه تهيه شده از توزيع ريزگرد در استان سيستان و 
بلوچستان در سال 1۴01، به وضوح درگيري اين استان 
در منطقه تالاب هامون در نزديكي زابل قابل رويت است. 
از اين رو با توجه به تأثيرات مخرب عدم تأمين حق آبه ايران 
از رودخانه هيرمند، پيگيري هاي مستمر در تحقق آن از 

اهميت ويژه اي برخوردار است.

مديرعامل شركت مهندسي و توس��عه گاز ايران گفت: 
اكنون 10 ميليون متر مكعب گاز تركمنستان را سواپ 
و 10 ميليون متر مكعب هم از اين كشور واردات خواهيم 
داشت، بنابراين 20 ميليون متر مكعب گاز ظرفيت خوبي 

براي تجارت دو كشور خواهد بود.
رضا نوشادي در گفت وگو با ايلنا، با اشاره به جزييات برنامه 
امضاي قرارداد با تركمنس��تان ب��راي واردات گاز از اين 
كشور اظهار داشت: با اجرايي شدن برنامه واردات ما گاز 
را دريافت و هر هدفي كه به لحاظ اقتصادي تعريف شده 
و همچنين بر پايه پازل ژئوپليتيك منطقه مورد استفاده 
قرار مي گيرد، اما در مورد سواپ مجبوريم هدف كشوري 
كه گاز را به ما تحويل مي دهد را نيز اجرايي كنيم يعني 
گاز را به همان ميزان كه تحويل مي گيريم از نقطه ديگر 

تحويل دهيم.
وي افزود: در برنامه تجارت گازي با تركمنس��تان ابتدا 
موضوع س��واپ ۵ ميليون متر مكعبي مطرح بود كه در 
پي آن يك رابطه تخريب شده؛ احيا شد و اكنون با اجرايي 
شدن واردات گاز از اين كشور به نقطه اوج خود مي رسد.

مديرعامل شركت مهندسي و توس��عه گاز ايران گفت: 
اكنون 10 ميليون متر مكعب گاز تركمنستان را سواپ 
و 10 ميليون متر مكعب هم از اين كشور واردات خواهيم 
داشت، بنابراين 20 ميليون متر مكعب گاز ظرفيت خوبي 
براي تجارت دو كش��ور خواهد بود و انتظار داريم كه اين 
همكاري ادامه داشته باشد و قراردادها و تفاهمنامه هاي 
همكاري نفتي ايران و تركمنستان رو به اعتلا باشد. وي با 
بيان اينكه روابط تجاري با تركمنستان مسير منطقي خود 
را با صبوري و مدارا طي مي كند، خاطرنشان كرد: شركت 
گاز بخش قابل توجهي از مطالبات گازي اين كش��ور را 
پرداخت كرده و اصل مطالبات تسويه شده و رابطه تخريب 
شده نيز احيا ش��ده است. نوشادي درباره جبران كمبود 
گاز مناطق شمالي كش��ور تصريح كرد: ما در كل كشور 
حدود 200 تا 2۵0 ميليون مت��ر مكعب يعني به اندازه 
10 فاز پارس جنوبي كمبود گاز داريم، باتوجه به مصرف 
بي محابا نبايد هيچگاه بنا را بر واردات بگذاريم؛ با كدام ارز 

و پول بايد واردات داشته باشيم، عدد مصرف گاز در كشور 
ما بسيار بالا است و منابع بودجه اي نمي تواند اين حجم از 
تقاضا را با روش واردات حمايت كند، بنابراين لاجرم بايد به 
سمت كنترل مصرف برويم. وي تاكيد كرد: براي مصرف 
بهينه بايد پنجره ها غيرفلزي و شيشه ها دوجداره شوند 
تا مصرف گاز نصف شود، بايد به سمت مديريت مصرف 
برويم، واردات و افزايش توليد پاسخ منطقي به موضوع 

ناترازي گاز نيست.
مديرعامل شركت مهندسي و توس��عه گاز ايران درباره 
نحوه پرداخت پول واردات گاز گفت: ش��ركت ملي گاز 
ايران بخشي از منابع را از محل سواپ و ترانزيت و بخشي 
را از محل گازي كه به صنايع و پتروش��يمي ها مي دهد، 
پرداخت مي كند. وزير نفت روز سه شنبه ۹ خرداد ماه پس 
از ديدار با رييس كنسرسيوم دولتي تركمن گاز از امضاي 
قرارداد گازي ميان ايران و تركمنستان خبر داد و گفت: 
بر اساس اين قرارداد واردات روزانه 10 ميليون مترمكعب 
گاز از تركمستان در همين ماه آغاز مي شود. به گفته او؛ 
تركمنستان چهارمين كشور دارنده منابع گازي جهان 
است و ايران هم ظرفيت دريافت روزانه ۴0 تا ۵0 ميليون 
مترمكعب گاز را به منظ��ور واردات و انتقال در مرزهاي 
خود دارد، از اين رو بنا داريم سهم تجارت گازي )سوآپ، 
ترانزيت، خريد و فروش( خود در منطقه را افزايش دهيم، 
اين موضوع مي تواند براي هر دو كشور مزاياي زيادي به 
همراه داشته باشد. جواد اوجي همچنين اعلام كرد كه 
بدهي گازي 1.۶ ميليارد دلاري دولت قبل به تركمستان 
تس��ويه شده اس��ت. وي يادآور ش��د كه با واردات گاز از 
تركمستان شاهد تقويت فشار ش��بكه گازي در شمال 

شرق كشور خواهيم بود.
لازم ب��ه ذكر اس��ت؛ عمليات س��وآپ س��ه جانبه بين 
تركمنستان، ايران و جمهوري آذربايجان نيز هفتم آذرماه 
در حاشيه پانزدهمين نشست سران سازمان همكاري 
اقتصادي )اكو( امضا ش��د كه بر اساس اين قرارداد ايران 
سالانه 1.۵ تا 2 ميليارد مترمكعب گاز تركمنستان را به 

آذربايجان تحويل مي دهد.

روز سياه نفت در بازار جهاني

قيمت نفت پس از سقوط بيش از چهار درصدي كه شب 
گذش��ته تجربه كرد، در معاملات روز چهارشنبه به دليل 
نگراني ها نسبت به كندي تقاضاي چين براي سوخت، به روند 
نزولي خود ادامه داد. بهاي معاملات نفت برنت براي تحويل 
در اوت، 2۸ سنت كاهش يافت و به 7۳ دلار و ۴۳ سنت در 
هر بشكه رسيد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت 
امريكا با 2۶ س��نت كاهش، به ۶۹ دلار و 20 س��نت در هر 
بشكه رسيد. معاملات نفت برنت روز سه شنبه با ۴.۶ درصد 
كاهش و ش��اخص نفت امريكا با ۴.۴ درصد كاهش بسته 
ش��ده بود. قرارداد ماه ژوييه نفت برنت كه روز چهارشنبه 
منقضي مي شود، بيش از هفت درصد و شاخص نفت امريكا 
۹ درصد كاهش ماهانه نشان مي دهند. گزارش جديد نشان 
داد فعاليت بخش توليد چين در ماه مه، به دليل ضعيف شدن 
تقاضا، سريعتر از آنچه پيش بيني شده بود، رشد منفي پيدا 
كرده است. شاخص مديران خريد بخش توليد از ۴۹.2 واحد 
در آوريل، به ۴۸.۸ واحد در مه نزول كرد كه ضعيفتر از رقم 
۴۹.۴ واحد پيش بيني شده بود. ويويك ديهار، مدير بخش 
تحقيقات كالاي بانك كامن ولث استراليا اظهار كرد: از آنجا 
كه توليد صنعتي و سرمايه گذاري دارايي ثابت چين، بسيار 
كندتر از ماه گذشته رشد كرده است، بازارها نگران هستند 
كه تقاضاي چين براي كالا، سريع تر از آنچه انتظار مي رود، 
ضعيف ش��ود. بدبيني جاري پيرامون تقاضاي چين براي 
كالا، برخلاف خوش بيني اس��ت كه در ابتداي سال وجود 
داشت. پس از توافق ميان جو بايدن، رييس جمهور امريكا 
و كوين مك كارتي، رييس مجلس نمايندگان امريكا براي 
افزايش سقف بدهي ۳1.۴ تريليون دلاري امريكا و كاهش 
هزينه فدرال جديد، احساسات معامله گران امريكايي كمي 
بهبود يافت. مهلت س��قف بدهي تقريبا با نشست چهارم 
ژوئن توليدكنندگان اوپك و متحدانش ش��امل روس��يه 
مصادف مي ش��ود و معامله گران مطمئن نيستند كه آيا 
اين گروه در واكنش به افت شديد قيمت، با كاهش بيشتر 
توليد موافقت خواهد كرد يا خير. بر اساس گزارش رويترز، 
شاهزاده عبدالعزيز بن سلمان، وزير انرژي عربستان سعودي 
هفته گذشته به فروشندگان استقراضي هشدار داد و اين 
هشدار به منزله سيگنالي از احتمال كاهش بيشتر توليد 
اوپك پلاس تفسير شد. با اين همه، اظهارات منابع آگاه و 
مقامات نفتي روسيه شامل الكساندر نواك، معاون نخست 
وزير روسيه نشان مي دهد سومين توليد كننده بزرگ نفت 
در جهان مايل است سطح توليد فعلي را بدون تغيير بماند. 
در اين بين، نظرسنجي رويترز نشان داد آرامكوي سعودي 
ممكن است قيمت فروش رسمي گريدهاي نفتي خود به 
آسيا را در ژوييه به ميزان يك دلار در هر بشكه كاهش دهد 
و به پايين ترين قيمت از نوامبر س��ال 2021 برساند. اين 
نظرسنجي به سيگنالهاي گوناگوني كه بازار درباره انتظارات 
توليد دارد، اضافه شد. طبق محاسبات رويترز، عربستان 
سعودي و ساير اعضاي اوپك پلاس كه كاهش بيشتري 
توليد را در آوريل اعلام كردند، مجموعه حجم كاهش اوپك 

پلاس را به ۳.۶۶ ميليون بشكه در روز رساندند.

تاثيرات بي آبي انسان محور
بر رفتارهاي اجتماعي

البته متاسفانه زماني كه شرايط اقتصادي و معيشتي يك 
جامعه ضعيف و شكننده مي شود، بنيان هاي اخلاقي آن 
جامعه در همه ابعاد از جمله صيانت از محيط زيس��ت و 
صيانت از منابع آبي كه همواره و در طول تاريخ بش��ريت 
ضامن بقاي نسل انسان ها و سلامتي آنها بوده است متزلزل 
شده و از بين مي رود.  امروزه شايد خشكسالي و ورشكستگي 
آبي براي برخي فقط يك تيتر خبري يا يك كلمه باشد ولي 
براي بسياري از مردم جامعه از جمله دوستداران محيط 
زيست يك كابوس وحشتناك بشمار مي آيد.   به وجود آمدن 
ورشكستگي آبي در ايران با قدمت چند هزار ساله طي چند 
دهه، نشانه وجود يك بيماري بزرگ در برنامه ريزي هاي 
اقتصادي و اشتغالزايي اس��ت.  متاسفانه بنظر مي آيد در 
چند دهه گذشته به برخي واژگان و اصطلاحات از جمله 
»مديريت مصرف آب«، تعدي و جفا ش��ده است زيرا اين 
اصطلاح عليرغم اس��تفاده زياد از زبان مدي��ران، ولي در 
معني و كاربرد درست خودش استفاده نمي شود. نظام هاي 
اقتصادي – اجتماع��ي جهان در حال تغيير و تحول بوده 
وامنيت آبي مي تواند يك��ي از اركان اصلي آن خصوصا در 
منطقه خاورميانه با منابع آبي كم باشد. حذف استراتژي 
خودكفايي با محوريت كشاورزي در نگاه اول و گذرا بخشي 
از يك مشكل نمايان مي شود ولي با نگاهي عميق تر به آن، 
مي توان به آن به عنوان بخش اصلي از يك راه حل واقعي 
نگريست .ما بحران حكمراني آبي در كشور را نمي توانيم 
بدون حذف استراتژي خودكفايي )خصوصا در محصولات 
كشاورزي( مرتفع نماييم.  شرايط حكمراني آبي در كشور 
نشانه ورشكستگي فرهنگي در حوزه هاي مرتبط با محيط 
زيست است كه منجر به از بين رفتن منابع آبي شده است. 
متاسفانه رفتار ما در كشور با منابع آبي و محيط زيست خود، 
مشابه رفتار نازي ها در عملكرد »راه حل نهايي« است. اگر ما 
نسبت به مسائل آب و حكمراني آبي توجهي نكنيم به طور 
حتم در آينده سيلي سختي از اين بي توجهي خواهيم خورد. 
انسان موجودي است كه در سايه اميد به آينده بهتر زندگي 
مي كند و حفظ محيط زيست يكي از مولفه هاي آينده بهتر 
براي مردم هر جامعه اي اس��ت. به عنوان مثال در گذشته 
وقتي نشانه هايي از خشكسالي را مي ديدند به نقاط بهتر 
مهاجرت مي كردند تا اميد به آينده بهتر را در خود زنده نگه 
دارند. وقتي اميد به آينده از دست برود و امكان مهاجرت هم 
ميسر نباشد مي تواند منجر به بروز ناهنجاري هايي گردد. 
آگاهي لازمه توس��عه پايدار در هر جامعه اي است.  رشد 
آگاهي نيرويي قوي براي ايجاد فرآيندي دگرگون كننده و 

تحول گرا به صورت مستمر مي آفريند.



بلومبرگ معتقد اس��ت ك��ه ارزش گذاري ش��ركت 
غول پيكر نفتي آرامكو مبتني بر توهم اس��ت و نشان 
مي دهد كه نقدينگي س��هام آرامكو بس��يار ضعيف 
اس��ت، چرا كه ميانگين روزانه سهام در سال گذشته 
تنها به ارزش ۵۱ ميليون دلار معامله ش��ده اس��ت. 
آژان��س امريكايي بلومبرگ گزارش داد كه ش��ركت 
غول پيكر نفتي عربس��تان س��عودي آرامك��و داراي 
 Apple Inc Microsoft دو ويژگي مش��ترك با
Corp  است. اول اينكه ارزش بازار با تريليون ها دلار 
اندازه گيري مي شود و دوم اينكه نسبت قيمت به درآمد 
بس��يار بالاس��ت. اما برخلاف اين غول هاي فناوري، 
ارزش گذاري آرامكو بيش��تر بر اس��اس توهم است تا 
خرد جمعي بازار. آژانس امريكايي اين موضوع را مهم 
مي دانس��ت، زيرا دولت عربستان س��عودي كه هنوز 
به طور مستقيم و غيرمستقيم ۹۸ درصد از سهام اين 
ش��ركت را پس از عرضه اوليه عمومي در سال ۲۰۱۹ 
در اختيار دارد، اكنون در حال بررسي اين است كه آيا 

سهام بيشتري را بفروشد يا خير.
به گفته اين آژانس، هيچ چيز از نظر فني »غيرمعقول« 
در ارزياب��ي آرامكو وجود ندارد. به هر حال، خريداران 
و فروشندگان قيمت را به طور ش��فاف در بازار سهام 
تعيي��ن مي كنند و ارزش گذاري ش��ركت ها در نظام 
س��رمايه داري اينگونه اس��ت. اما به گفته بلومبرگ، 
مشكل كيفيت و وسعت كشف اين قيمت است، زيرا بر 
اساس داده هاي جمع آوري شده توسط بلومبرگ در 
سال گذشته، نقدينگي سهام آرامكو »بسيار بد« بوده 
و به طور متوس��ط روزانه فقط ۵۱ ميليون دلار سهام 

معامله شده است.
در ۱۶ مه، بلومبرگ گفت كه عربس��تان سعودي به 
عرضه ديگري از سهام آرامكو نزديك است و اشاره كرد 
كه برنامه هاي عربستان سعودي براي ارايه سهام اضافي 
در سهام آرامكو به ارزش ميليارد ها دلار در حال افزايش 
است. محمد بن سلمان، وليعهد عربستان در ۱۶ آوريل 
از تكميل واگ��ذاري ۴ درصد از كل س��هام آرامكو به 
شركت سرمايه گذاري عربستان سعودي )السنابل( كه 
تماماً متعلق به صندوق سرمايه گذاري عمومي است، 
خبر داد. از سوي ديگر، عربستان سعودي كه معمولًا 
يكي از شلوغ ترين بازار هاي عرضه در خليج فارس است، 

تاكنون در سال جاري ساكت بوده است.

سقفبدهيكاردستبازارهاميدهد؟
س��رمايه گذاران جهاني در حال بررسي اين موضوع 
هستند كه چگونه يك توافق آزمايشي براي افزايش 
سقف بدهي ايالات متحده مي تواند در بازارها موج بزند، 
زيرا قانون گذاران تلاش مي كنند اين توافق را قبل از 

ضرب الاجل ۵ ژوئن از كنگره تصويب كنند.
توافقي ب��راي لغو محدوديت بده��ي ۳۱/۴ تريليون 
دلاري ك��ه اواخر روز ش��نبه توس��ط كاخ س��فيد و 
جمهوري خواهان كاخ اعلام ش��د، از نكول فاجعه بار 
ايالات متحده جلوگيري مي كند و اشتهاي كلي براي 
ريس��ك را افزايش مي دهد و در عي��ن حال برخي از 
بخش هايي را كه در س��ال جاري در حوزه فناوري جا 
مانده ان��د، تقويت مي كند. واكن��ش اوليه مثبت بود. 
 ۵۰۰ S&P معاملات آتي وال استريت افزايش يافت و
و Nasdaq هر كدام ۰/۲ و ۰/۳ افزايش يافت. قيمت 
اوراق آت��ي وزارت خزان��ه داري ايالات متحده حدود 
۰/۲ افزايش يافت ك��ه نش��انه اي از كاهش بازدهي 
خزانه داري ايالات متحده با از سرگيري معاملات اوراق 
قرضه است. بازارهاي ايالات متحده به دليل تعطيلات 
رسمي بسته شد. بر اساس گزارش رويترز معاوضه هاي 
نكول اعتباري پنج ساله ايالات متحده كاهش يافت، 
به اين معني كه هزين��ه بيمه در معرض نكول بدهي 
ايالات متحده كاهش يافت. ش��اخص دلار امريكا در 
۱۰۴/۲۶ ثابت بود. اما برخي از سرمايه گذاران نگران 
هستند كه كاهش هزينه هاي پيشنهادي مي تواند بر 
رشد ايالات متحده تاثير بگذارد. در همان زمان، يك 
فرآيند مذاكره كه به س��ختي از ي��ك نكول اجتناب 
مي ك��رد، جاي��گاه ايالات متحده را ن��زد آژانس هاي 

رتبه بندي اعتباري تضعيف مي كند.
باب اس��تارك ريي��س اس��تراتژي ب��ازار جهاني در 

خزانه داري و شركت مديريت مالي Kyriba گفت: 
»در حالي كه توافق سقف بدهي كاخ سفيد خبر خوبي 
است، دولت ايالات متحده هنوز مشكل جريان نقدي 
دارد و زمان براي نهايي كردن توافقات ضروري است.« 
توافق سقف بدهي تنها اولين گام براي نجات دولت از 

پرتگاه عدم نقدينگي است.
اين توافق س��قف بدهي را تا ژانوي��ه ۲۰۲۵ به حالت 
تعليق در مي آورد . حاشيه هاي كم در مجلس و سنا به 
اين معني است كه ميانه روها از هر دو طرف بايد از اين 
لايحه حمايت كنند. جانت يلن وزير خزانه داري امريكا 
روز جمعه ضرب الاجلي براي افزايش س��قف بدهي 
فدرال تعيين كرد و گفت اگر كنگره سقف بدهي را تا ۵ 

ژوئن افزايش ندهد، دولت نكول خواهد كرد.
از آنج��ا كه ب��ازار ۲۴/۳ تريلي��ون دلاري خزانه داري 
ايالات متحده زيربناي سيستم مالي جهاني است، يك 
پيش فرض حتي يك تم��اس نزديك مي تواند باعث 
نوسانات گسترده در سراسر بازارهاي جهاني شود. اين 
بلاتكليفي در هفته گذشته به طور دوره اي بر بازارهاي 
سهام تاثير مي گذاشت، اگرچه اكثر سرمايه گذاران و 

تحليلگران گفتند كه انتظار توافق را داشتند.
خوش بين��ي به نزديك بودن قرارداد س��قف بدهي و 
افزايش شديد سهام مرتبط با هوش مصنوعي باعث 
شد تا S&P ۵۰۰ در روز جمعه به بالاترين سطح خود 
از آگوست ۲۰۲۲ بس��ته شود و تا به امروز ۹/۵ درصد 
رشد داشته اس��ت. كوئينسي كراسبي استراتژيست 
ارشد جهاني در LPL Financial گفت: »اميد اين 
اس��ت كه تصويب اين معامله آزمايشي به بازار كمك 
كند و نه فقط تعداد انگشت شماري از نام هاي بزرگ 
فناوري كه بازار را در موقعيت مثبت نگه داشته اند.« 
اس��توارت كايزر، رييس استراتژي معاملات سهام در 
س��يتي، گفت كه يك معامل��ه مي تواند يك »مثبت 
متوسط« براي بازارهاي سهام در سطح شاخص باشد، 
اما مي تواند براي بخش هايي كه امسال عقب مانده اند، 
از جمله سهام شركت هايي با ترازنامه ضعيف تر، تقويت 
بيشتري ايجاد كند. اما فعالان بازار همچنين مراقب 
هستند كه ببينند سقف هاي هزينه پيشنهادي چگونه 
بر بخش هاي خاص و اقتصاد گسترده تر ايالات متحده 
تاثير مي گذارد. استارك گفت: »آنچه سرمايه گذاران 
اكنون روي آن تمركز خواهند ك��رد، هزينه كاهش 
هزينه ها براي سلامت اقتصاد امريكاست. اين كاهش 
هزينه ها چقدر بر توليد ناخالص داخلي و رشد اقتصادي 

تاثير خواهد داشت؟«
در همي��ن ح��ال، حاش��يه در واش��نگتن مي تواند 
آژانس ه��اي رتبه بن��دي را نيز وادار ب��ه كاهش رتبه 
 Fitch بدهي ايالات متحده كن��د. آژانس رتبه بندي
اواخر روز چهارش��نبه ايالات متح��ده را براي كاهش 
اعتبار احتمال��ي تحت نظارت ق��رار داد در حالي كه 
DBRS Morningstar روز پنجشنبه رتبه بندي 
اعتباري ايالات متحده را با »پيامدهاي منفي« تحت 

بررسي قرار داد.
به گزارش شفقنا ، س��رمايه گذاران همچنين در حال 
آماده شدن براي نوس��انات احتمالي در اوراق قرضه 
دولت��ي ايالات متحده هس��تند زيرا انتظ��ار مي رود 

خزانه داري به س��رعت خزانه خالي خود را با انتش��ار 
اوراق قرضه پس از افزايش سقف بدهي پر كند و به طور 
بالقوه صدها ميليارد دلار پول نقد را از بازار خارج كند. 
 BarrenJoey ديمين بوي استراتژيس��ت كلان در
در سيدني استراليا گفت: »ما خوش بيني خواهيم بود 
كه يك معامله انجام شده است و از يك بحران واقعي 
جلوگيري مي شود و در عين حال، نقدينگي مخوف 
تخليه مي شود. من فكر مي كنم متوجه خواهيد شد كه 
نوسانات نرخ بهره افزايش مي يابد و اين باعث مي شود 
بانك ها و سهام از رشد غيرهوش مصنوعي عقب بمانند.

سهامهايآسيايي
سهام هاي آسيايي در روز سه شنبه عمدتا بالاتر بودند 
زيرا س��رمايه گذاران از چش��م اندازي كه بزرگ ترين 
اقتصاد جهان از نكول بدهي بزرگ جلوگيري مي كند، 
خوشحال شده و احساسات ريسك پذيري آنها بهبود 
يافته است. در تجارت آسيايي، با استقبال معامله گران 
اوراق قرضه از توافق براي تعليق س��قف اس��تقراض 
واش��نگتن، اوراق خزانه داري امري��كا افزايش يافت. 
با وجود شادي س��رمايه گذاران مي گويند كه بازارها 

همچنان نوساني هستند.

جيمزروزنبرگمشاوركارگزار
Ord Minnett در سيدني مي گويد: »ايالات متحده 
راه حل ضعيفي براي مذاكرات سقف بدهي با افزايش 
شديد بدهي هاي دولتي و بدون كاهش واقعي هزينه ها 
داشت، اما در حال حاضر فشارها را كاهش داده است. 
هنوز يك گسست بزرگ بين بازارهاي اوراق قرضه و 
سهام وجود دارد. بازار اوراق قرضه به اين معني است 
كه احتمال ۷۰ درصدي ركود در ايالات متحده در سال 
آينده وجود دارد. اين سيگنال ها در تضاد كامل با بازار 

سهام هستند.«
اين توافق س��قف بدهي ها را تا ژانويه ۲۰۲۵ در ازاي 
محدوديت در هزينه ها و كاهش برنامه هاي دولت به 
حالت تعليق در مي آورد. حاش��يه هاي كم در مجلس 
نمايندگان و سنا به اين معناست كه ميانه روهاي هر 
دو طرف بايد از اين لايحه حمايت كنند تا به تصويب 
برس��د. بازدهي معيار ۱۰ ساله در باز شدن تجارت در 
توكي��و ۶ واحد پايه كاهش يافت و به ۳/۷۵۹۶ درصد 
رسيد. بازده ۳۰ساله با ۵/۵ واحد كاهش به ۳/۹۲۰۷ 
درصد رسيد. در حالي كه بازارهاي نقدي ايالات متحده 
در روز دوشنبه بسته بودند، S&P ۵۰۰ حدود ۰/۳۲ 
درصد افزايش يافت كه نشان دهنده واكنش مثبت به 
معامله بدهي اس��ت. در حالي كه قرارداد بدهي براي 
 JB Were تصويب ب��ه كنگره مي رود، تحليلگ��ران
مي گويند كه ممكن اس��ت در ش��ش تا هشت هفته 
آينده تا ۶۰۰ ميليارد دلار اسكناس صادر شود. يكي از 
تحليلگران اين شركت سرمايه گذاري گفت: »از آنجا 
كه نقدينگي با صدور قبوض از سيستم بانكي تخليه 
مي شود، چه تاثيري مي تواند بر بازارهاي گسترده تر 
داشته باشد؟ برخي برآوردها نشان مي دهد كه تا آنجا 
كه به شرايط مالي مربوط مي شود، اين مي تواند معادل 

يك افزايش ۲۵ واحدي نرخ پايه باشد.«

دلايلعملكردخنثيبازارهايماليجهان
چندي پيش برخي تحليلگران اقتصادي اعلام كردند 
كه تورم بازارهاي كالايي در حالي ادامه پيدا مي كنند كه 
نرخ مواد پايه همچون نفت روندي نزولي دارد و از طرف 
ديگر قيمت كالاهاي پايين دس��تي روندي صعودي 
خواهند داش��ت، اين موضوع مي تواند روي بازارهاي 

مالي هم اثر دوگانه داشته باشد.
در شرايط كنوني بسياري از س��رمايه گذاران مناظر 
تعيين تكليف قيمت نفت توسط اوپك پلاس هستند 
تا موضع گيري آنها به ركود پيش بيني شده در اقتصاد 
ببينند. در اين رابطه الكساندر نواك، معاون نخست وزير 
روسيه اعلام كرده كه »اوپك پلاس در نشست هفته 
آينده قصدي براي كاهش بيشتر توليدات ندارد.« اين 
در حالي است كه اوايل هفته، وزير انرژي عربستان به 
فروشندگان نفت هشدار داده كه ريسك آنها روي افت 
قيمت نفت، در آينده برايشان دردناك مي شود و اين 
به معناي احتمال كاهش توليد و عرضه نفت توسط 

صادركنندگان نفت است.
كاهش ارزش يورو، به رشد شاخص دلار كمك كرده و 
اين عامل ديگري براي همه كاهش نرخ كاموديتي ها 
است و حالا چشم ها به شاخص مخارج مصرف شخصي 
)PCE( و نشس��ت بعدي فدرال رزرو درباره افزايش 

نرخ بهره است
اين موضوع بي ارتباط به نش��انه هاي ركود در اقتصاد 
كشورهاي اروپايي نيست، به طوري كه افت سه دهم 
درصدي جي دي پي آلمان خبري است كه سيگنال 
كاهش نرخ كاموديتي ها را تاييد كرده و از طرف ديگر 
كاهش ارزش يورو به رشد شاخص دلار كمك كرده و 
اين عامل ديگري براي همه كاهش نرخ كاموديتي ها 
است و حالا چشم ها به شاخص مخارج مصرف شخصي 
)PCE( و نشست بعدي فدرال رزرو درباره افزايش نرخ 
بهره اس��ت و اگر نرخ بهره اجرايي شود بازارهاي مالي 

وارد روند اصلاح زماني خواهند شد.
از طرف ديگر با توجه به اينكه مذاكرات افزايش سقف 
بدهي بين كاخ سفيد و كنگره پيشرفت هايي داشته 
حكايت از اين دارد كه نرخ بهره در اين كشور افزايش 
خواهد داش��ت تا نقدينگي و تورم در اين كشور مهار 
شود؛ همين موضوع منجر به افزايش شاخص دلار به 
بيش از ۱۰۴ واحد شده كه بر تمامي كاموديتي ها فشار 
وارد كرده است، به ويژه نرخ اونس طلا كه اخيرا در زير 
آستانه مقاومت قرار گرفته بود و حالا كمي افت داشته 
و اگر ركود اقتصادي تعميق شود احتمالا دوباره روندي 

صعودي خواهد گرفت.
از سوي ديگر شركت خدمات مالي و بانكداري امريكايي 
چندمليتي گلدمن ساكس هشدار داد كه بانك مركزي 
انگليس به دليل افزايش قيمت مواد غذايي و افزايش 
نگران كننده دستمزد ها در اين كشور، تا قبل از پايان 

سال ۲۰۲۵ نمي تواند تورم را كنترل كند.
غول وال استريت پيش بيني كرد كه حداقل دو سال و 
نيم طول مي كشد تا سياست گذاران انگليسي نرخ بهره 
را از سطح فعلي ۸.۷ درصد به هدف ۲ درصد برگردانند.

ابراهيم قادري، اقتصاددان انگليسي در گلدمن ساكس، 
هشدار داد كه تورم در انگليس كه از اوت ۲۰۲۱ بالاتر از 
هدف بانك مركزي اين كشور باقي مانده است، شروع به 
تأثيرگذاري بر بسياري از كالا ها و خدمات كرده است. 
با توجه به وضعيت ناخوشايند در بازار كار، ما همچنان 
نگران خطرات رش��د دستمزد ها هستيم كه در ميان 

مدت به اندازه كافي و پايدار كاهش نيافته است.
تجزيه و تحليل اين كارشناس گلدمن ساكس نشان 
مي دهد كه بي��ن افزايش يا كاهش قابل توجه قيمت 
توليدكننده و تأثير آن بر هزينه هفتگي در فروشگاه ها 
حدود ش��ش ماه تاخير وجود دارد. اين رابطه نش��ان 
مي دهد كه قيمت هاي سوپرماركت ها بايد در آينده 
تعديل شود، اما اين كاهش احتمالا تدريجي خواهد 
ب��ود و قيمت مواد غذايي تا س��ال ۲۰۲۶ با س��رعت 
س��الانه حداقل ۲.۵ درصد افزايش مي يابد. اتحاديه 
خرده فروشي بريتانيا )BRC( نيزبه تازگي اعلام كرد 
كه تورم قيمت فروش��گاه ها در اين م��اه به ۹ درصد 
افزايش يافته است كه از ۸.۸ درصد در آوريل افزايش 

يافته است.
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بهترينراهكار
برايمديريتبورسچيست؟

بورسان| مهدي حيدري، كارشناس مسائل اقتصادي 
و مالي ارزيابي خود از فضاي افتصادي كشور و ركوردزني 
جديد تورم بيان كرد و اعتقاد داشت: مسائل اقتصادي در 
كشور براي قشر بزرگي از جامعه به يك معضل جدي 
تبديل شده است. بررسي نمودار تورم در ۴۰ سال اخير 
نشان مي دهد كه در سال هاي قبل پس از يك جهش 
تورمي مقداري از ش��دت اين تورم كاسته شده است 
و ثبات حدود ۴ س��اله در تورم را ش��اهد بوده ايم اما از 
سال هاي اخير اين روند تغيير كرده و شاهد جهش هاي 
پ��ي در پي در تورم هس��تيم اما به نظر مي رس��د اين 
وضعيت نمي تواند ادامه دار باشد. حيدري در رابطه با 
راهكار عبور از اين شرايط اقتصادي گفت: ما اطلاعات 
ناقصي از تصميمات سياست ها داريم اما بخش زيادي از 
راهكار خروج از وضعيت موجود در گروي  گشايش هاي 
سياسي است و بهبود شرايط سياست هاي داخلي بدون 
توجه به سياس��ت گذاري بين المللي نمي تواند موفق 
باشد هرچندكه در سياس��ت گذاري هاي داخلي نيز 
شرايط مناسبي وجود ندارد و به نظر مي رسد كنترل 
تورم با قيمت گذاري دستوري راهكار مفيدي نيست، 
همان گونه كه در سال هاي گذشته نيز اين مدعا به اثبات 
رسيده است. وي در ادامه به ارزيابي وضعيت بورس با 
توجه به متغيرهاي اقتصاد كلان پرداخت و عنوان كرد: 
تورم بالا لزوما بر شركت هاي بورسي حداقل به لحاظ 
اس��مي تاثير منفي ندارد و تورم هاي بالا در كنار نرخ 
بهره حقيقي منفي مي تواند وضعيت ش��ركت ها را به 
صورت اسمي بهبود ببخشد و به مرور بايد منتظر بهبود 
سودآوري شركت ها باش��يم اما اين رشد واقعي نبوده 
است هرچندكه به نظر مي رسد بازار سرمايه مي تواند 
خود را با روند تورم هماهنگ كند. اين كارش��ناس در 
ادامه به تاثير كنترل گري دولت بر بازار سهام پرداخت 
و خاطرنش��ان ك��رد: ۸۰ درصد ارزش بازار س��رمايه 
ايران توس��ط حاكميت به معني دولت، صندوق هاي 
بازنشس��تگي و  ... در حال كنترل شدن است و اين به 
مفهوم مالكيت نيس��ت و همين موض��وع باعث عدم 
اجراي درست حاكميت شركتي و تعارض منافع بين 
حقيقي هاو حقوقي هاي بازار سرمايه شده است. مهدي 
حيدري در پاسخ به اين سوال كه با وجود كنترل گري 
دولت بر بورس آيا مردم مي توانند براي سرمايه گذاري 
بلندمدت روي بورس حس��اب كنند، اعتقاد داشت: 
دخالت دولت در بورس رخداد جديدي نيس��ت و اين 
روند در ۳۰ سال گذشته تكرار شده است و حتي مي توان 
گفت اين روند در سال هاي اخير مقداري بهبود يافته 
است. بررسي بازدهي بازار سرمايه در بلندمدت حاكي از 
برتري بورس نسبت به ساير بازارهاست. به نظر مي رسد 
كه ريسك دخالت دولت در بورس در قيمت سهام ديده 
شده است و قيمت پايينتر از ارزش ذاتي شركت ها نيز 
به همين موضوع برمي گردد به عنوان مثال ارزش بازار 
شركت هاي سرمايه گذاري بسيار پايين تر از سبد اين 
شركت ها است و دليل اصلي اين موضوع عدم اعتماد 
مردم به بازار سرمايه است و تمام اين دست ريسك ها 
در قيمت سهام لحاظ شده است. او در نهايت به نقش 
سازمان بورس در فضاي مداخله گري دولت در بازار 
سرمايه پرداخت و تاكيد كرد: سازمان بورس متولي 
حفظ شاخص كل و ممانعت از ريزش قيمت سهام 
نيست؛ اين سازمان تنها وظيفه نظارت و ايجاد بستري 
شفاف و عادلانه را براي خريداران و فروشندگان را دارد 
و بايد مردم و س��ازمان به اين حقيقت اعتقاد داشته 
باشند كه سازمان بورس مسووليتي در قبال ريزش 
يا نزول بورس ندارد و مس��وولان سازمان نيز بايد از 
دخالت هايي كه نظم بازار و اعتماد سرمايه گذاران به 

بازار را خدشه دار مي كند، خودداري كنند.

گواهيسپردهنفتخاماقدام
مثبتبرايتقويتبخشخصوصي

حسين حسين زاده درباره عرضه نفت در بورس انرژي 
و تأثير اين اقدام گفت: با توجه به وضعيتي كه ما تحريم 
هستيم و در فروش نفت نمي توانيم خيلي روان حركت 
كنيم، مي توانيم نفت را در بورس انرژي از طريق اوراق 
گواهي س��پرده ارايه كنيم. عضو كميس��يون انرژي 
مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه در نمايشگاه نفت 
كه هفته گذشته بر قرار شد ۲۰۰ شركت خصوصي به 
ايران آمدند و براي مبادلات نفتي قرارداد امضا كردند 
ادامه داد: وضعيت فعلي درآمدهاي نفتي در برگشت 
پول نفت به كشور وضعيت مطلوبي دارد، ولي باز هم از 
چند نظر جاي كار دارد و بايد بيشتر در اين زمينه تلاش 
كرد. حسين زاده با تاكيد بر اينكه در اين زمينه وضعيت 
مطلوبي اس��ت خاطرنشان كرد: اينكه به شركت هاي 
خصوصي بها بدهيم تا آنها در زمينه خريد و فروش نفت 
از طريق اوراق گواهي س��پرده كالايي ورود كنند يك 
اقدام بسيار مثبت و ارزشمند است. اين نماينده مجلس 
با اشاره به لزوم مردمي سازي اقتصاد گفت: در سرفصل 
مسائلي كه بايد در كشور در زمينه اقتصاد اجرايي شود، 
به مردمي شدن اقتصاد تاكيد شده است. يكي از راه هاي 
آن اين است كه اقتصاد را به بخش خصوصي كه مردم 
هس��تند واگذار كرد در اين زمينه ش��ركت ملي نفت 
قدم هاي خوبي برداشته است و اميدواريم كه ادامه دار 
هم باشد. حسين زاده افزود: يكي از راه هايي كه هم اكنون 
مي توانيم براي فروش نفت از آن استفاده كنيم عرضه 
نفت در ب��ورس انرژي از طريق اوراق گواهي س��پرده 
كالايي اس��ت. عرضه نفت در بورس انرژي ابتكاري 
است تا به اين وس��يله بخش هاي خصوصي به اين 
عرصه وارد شوند و شاهد رقابتي شدن عرصه خريد 
و فروش نفت در كشور باشيم. اين نماينده مجلس 
يازدهم ادامه داد: علاوه بر اين مي توان منابع حاصل 
از فروش اين اوراق گواهي س��پرده نفت كالايي در 
بورس انرژي را صرف توس��عه ميادين نفت و گاز و 
توسعه زيرساخت ها و بخش هاي مختلف اقتصادي 
كشور كرد كه منجر به رشد اقتصادي ما خواهد شد 
و همچنين عرضه نفت در بورس انرژي باعث رقابتي 

شدن اين عرصه و افزايش فروش نفت خواهد شد.

چهخبرازكدال
اكوايران| شركت ايران خودرو در خصوص نامه 
منتشر ش��ده در فضاي مجازي مبني بر تامين ارز 
شفاف سازي كرد. شركت ايران خودرو در خصوص 
نامه منتشر شده در فضاي مجازي مبني بر تامين 
ارز شفاف سازي كرد. اين شركت از پيگيري جهت 
تامين ارز از مبادي قانوني خبر داد. همچنين افزود 
توليد شركت طبق برنامه پيش بيني شده در حال 
انجام است و آمار توليد ارديبهشت ماه كه افزايش 
۴۲ درصدي نس��بت به سال قبل را نشان مي دهد 

بيانگر اين موضوع است.
شركت گروه مپنا از قرارداد تاسيس نيروگاه توليد 
برق بهاباد خب��ر داد كه مبلغ قرارداد ۴ هزار و ۴۷۵ 
ميليارد تومان اس��ت. شركت بهساز كاشانه تهران 
»ثبهس��از« اعلام ك��رد پس از برگ��زاري مناقصه 
مشاركت در ساخت پروژه نورافشار، شريك پروژه 
انتخاب شده است. آورده شريك به مبلغ ۵۰ ميليارد 
تومان است و در مجموع ميزان كل سرمايه گذاري به 
مبلغ ۲۰۰ ميليارد تومان است. با توجه به نوع مزايده 
كه مشاركت درساخت مي باشد پس از اتمام پروژه و 
فروش آن بهاي تمام شده و درآمد حاصل از فروش 
و ميزان سود حاصل از فروش مشخص خواهد شد.

شركت شير پاس��توريزه پگاه گلستان به سوالات 
كنفرانس اطلاع رساني پاسخ داد. اين شركت عنوان 
كرد؛ در صورتي كه برنامه افزايش س��رمايه داشته 
باشد به اطلاع سهامداران خواهد رساند. همچنين 
در حال حاضر توليد انواع پنير شركت در ماه ۲ تن 
بوده و برنامه افزايش توليد تا ۳۰ تن در ماه نيز در نظر 
دارد. شركت سرمايه گذاري كاركنان صنعت برق 
درمنطقه زنجان و قزوين در رابطه با انتشار شايعات 
در فضاي مجازي مبني بر تصميم شركت به عضويت 
در هيات مديره برخي از ش��ركت هاي بازار سرمايه 
بيان كرد: بخش��ي از پرتفوي س��رمايه گذاري اين 
شركت مربوط به خريد و فروش سهام شركت هاي 
پذيرفته شده در بورس و فرابورس است كه در اين 
راستا و در صورت لزوم در مجامع شركت هايي كه 

سهامدار بورده شركت خواهند كرد.
شركت توليد محور خودرو »خمحور« اظهار داشت: 
با توجه به افزايش مواد تشكيل دهنده محصولات 
مانند نرخ فولاد آلياژِ و قطعات ريخته گري و ساير 
هزينه ها ش��امل افزايش نرخ ارز و تاثير آن بر بهاي 
تمام ش��ده، مبلغ فروش محص��ولات گروه محور 
كه با توافق طرفين امضا ش��ده اس��ت افزايش نرخ 
محصولات به صورت پلكاني و در هر ۶ ماه مقرر شد. 
شركت گروه كارخانه هاي توليدي نورد آلومينيوم 
از آگه��ي فروش ش��ركت ورشكس��ته آلومينيوم 
پارس خبر داد. همچنين ش��ركت صنايع سرام آرا 
از بهره برداري پروژه توليد كاش��ي تك پخت خبر 

داده است.
شركت توسعه و عمران شهرس��تان نايين با نماد 
خعمرا اعلام كرد؛ ماشين آلات و تجهيزات ماشين 
كاري از گمرك ترخيص و به شركت انتقال يافت كه 
آماده نصب و راه اندازي است و بر كميت و كيفيت 
توليدات تاثيرگذار است. شركت مبين وان كيش از 
معامله با سهامدار و همگروه خود، شركت ستارگان 
ن��وآوري داوين خبر داد . در خصوص آگهي دعوت 
به مجامع نيز نمادهاي ختراك، سفيد، تكنار و ورنا 
س��هام داران خود را به مجمع عمومي و فوق العاده 
دعوت كردند. اما شركت پيشگامان فناوري و دانش 
آراميس با نماد تپسي مجوز افزايش سرمايه ۱۴۴ 
از محل آورده نقدي با سلب حق تقدم از سهامداران 

فعلي به تصويب رسانده است.

ابلاغيهسازمانبورس
بهصندوقهايسرمايهگذاري

بازارگرداني
بازار س�رمايه| براساس آخرين ابلاغيه سازمان 
ب��ورس، انعق��اد ق��رارداد توس��ط صندوق ه��اي 
س��رمايه گذاري اختصاصي بازارگرداني با س��اير 
اش��خاص به منظور خريد و نگهداري اوراق بهادار 
با درآمد ثاب��ت و پرداخت مبلغي از منابع صندوق 
جهت خري��د و نگه��داري اوراق بهادار ب��ا درآمد 
ثابت موضوع ق��رارداد به عنوان هزينه بازارگرداني 
امكان پذير است. بنابر ابلاغيه شماره ۱۲۰۲۰۲۵۲ 
به تاريخ ۹ خرداد ماه ۱۴۰۲، »علي اكبر ايرانشاهي« 
رييس مركز نظارت بر صندوق هاي سرمايه گذاري 
سازمان بورس بند ۵ هشتصد و شصت و ششمين 
صورتجلس��ه هيات مديره س��ازمان بورس و اوراق 
به��ادار م��ورخ ۲۸ فروردي��ن ۱۴۰۲ را به مديران 
صندوق هاي سرمايه گذاري اختصاصي بازارگرداني 

ابلاغ كرد.
متن ابلاغيه بدين شرح است: انعقاد قرارداد توسط 
صندوق هاي سرمايه گذاري اختصاصي بازارگرداني 
با ساير اش��خاص به منظور خريد و نگهداري اوراق 
بهادار با درآم��د ثابت و پرداخت مبلغ��ي از منابع 
صندوق جهت خريد و نگهداري اوراق بهادار با درآمد 
ثابت موضوع ق��رارداد به عنوان هزينه بازارگرداني 

امكان پذير است.
بنابراين مقتضي است؛ مفاد اساسنامه و اميدنامه 
صندوق هاي سرمايه گذاري اختصاصي بازارگرداني 

به شرح زير اصلاح شود: 
الف- اف��زودن يك بند به ش��رح زير ب��ه ماده ۴۳ 

اساسنامه )هزينه هاي صندوق( 
»پرداخ��ت مبلغي از منابع صن��دوق جهت خريد 
و نگه��داري اوراق بهادار موضوع ق��رارداد خريد و 
نگهداري اوراق بهادار با درآمد ثابت به عنوان هزينه 

بازارگرداني«
صندوق هاي سرمايه گذاري اختصاصي بازارگرداني 
در صورت تمايل مي توانند مجمع تغيير اساسنامه 
و اميدنامه خ��ود را مطابق مقررات برگزار و صورت 
جلس��ات مربوطه را جهت دريافت تاييديه به اين 

سازمان ارسال كنند.

»تعادل«گزارشميدهد

در بازارهاي جهاني چه خبر است؟

رونداصلاحيشاخصكلبورس
در معاملات در اخرين روز كاري هفته يعني چهارشنبه، 
۱۰ خرداد ماه ش��اخص بورس تهران ۱۷ هزار و ۳۸۲ 
واحد نس��بت به روز كاري گذشته افت كرد و تا سطح 
دو ميليون و ۲۷۱ هزار و ۴۵ واحد پايين آمد. شاخص 
كل هم وزن بورس نيز با ن��زول ۸ هزار و ۳۸۲ واحدي 
در رقم ۷۶۵ هزار و ۵۰۹ واحدي ايستاد. شاخص كل 
فرابورس نيز با كاهش ۲۰۲ واحدي به رقم ۲۸ هزار و 
۶۲۴ واحد رسيد؛ همچنين شاخص هم وزن فرابورس 
با ريزش هزار و ۷۸ واحد به س��طح ۱۳۹ هزار و ۶۲۷ 
واحد رسيد.به نظر مي رسد معامله گران بازار در آستانه 
تعطيلي ميانه هفته آينده، تصميم به فروش و ذخيره 

سود بخشي از سبد سرمايه گذاري خود گرفته اند.
روز چهارشنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار سهام منفي شد و ۷۷۸ ميليارد تومان پول حقيقي 
از بازار سهام خارج شد. در اين روز نماد شپنا بيشترين 
ورود خروج را داش��ت كه ارزش آن ۵۲ ميليارد تومان 
بود. پس از ش��پنا، نمادهاي وبص��ادر، وبملت و خاور 
بيشترين خروج پول حقيقي را داشتند. در سوي ديگر، 
بيشترين ورود پول حقيقي به نمادهاي ونوين، وسديد 
و عاليس اختصاص داشت. در آخرين روز كاري هفته 
نمادهاي فولاد، شپنا و ش��بندر نمادهاي قرمزپوش 
بورس بودند كه بيش��ترين اثر را در افت شاخص كل 

بورس داش��تند. در مقابل نمادهاي ف��ارس، كچاد و 
كگل بيشترين اثر مثبت را بر شاخص كل داشتند. در 
فرابورس نيز نمادهاي وس��پهر، خاور و آريا بيشترين 
اثر كاهنده را بر شاخص داش��تند و نمادهاي ماديرا، 
سرچشمه و مارون بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص 
كل فرابورس داش��تند. در بين نمادهاي پرتراكنش 

بورس روز چهارشنبه نيز خنصير بيشترين تراكنش را 
داشت و خودرو و دانا در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. در 
فرابورس نيز دي، كرمان و زملارد بيشترين تراكنش را 
داشتند. در اين روز ارزش معاملات كل بازار سهام به 
۷۹ هزار و ۸۸۶ ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات 
اوراق بده��ي در بازار ثانويه ۶۶ ه��زار و ۳۴۷ ميليارد 

تومان بود كه ۸۳ درصد از ارزش كل معاملات بازار را 
در اين روز شامل مي شود. ارزش معاملات خرد نيز با 
كاهش هفت درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به 
رقم ۹ هزار و ۱۰۸ ميليارد تومان رسيد.  در معاملات 
روز چهارشنبه نماد خنصير بيشترين ارزش معاملات 
بازار سهام را به خود اختصاص داد كه ارزش معاملات 
آن ۱۶۳ ميليارد تومان ب��ود. پس از خنصير، وبملت 
بيشترين ارزش معاملات را داشت و زملارد رتبه سوم 
بيشترين ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و پس 
از آن، دو نماد دي و خودرو در رتبه هاي بعدي بيشترين 
ارزش معاملات قرار گرفتن��د. در حجم معاملات نيز 
سهام دي )بانك دي( با تعداد ۹۹۶ ميليون و ۸۳۰ هزار 
و ۳۵۲ سهم در صدر قرار گرفته است. والماس در رتبه 
دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه 
سوم به كرمان تعلق داش��ت. دو نماد شستا و خودرو 
نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم معاملات بازار 
قرار داشتند. در معاملات چهارشنبه، ۱۰۶ نماد صف 
خريد داشتند و ۵۲ نماد با صف  فروش مواجه بودند. 
مجم��وع ارزش صف هاي خريد ب��ا افت ۲۳ درصدي 
نسبت به روز قبل به هزار و ۱۷۱ ميليارد تومان كاهش 
يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با افزايش 

۴۸ درصدي به ۳۹۰ ميليارد تومان رسيد.



گروه راه و شهرسازي |
آن گونه كه رييس سازمان پيشگيري از مديريت بحران 
ش��هر تهران اعلام كرده است، 60 مخاطره براي پايتخت 
ايران شناسايي شده اس��ت. تعدد و شدت اين مخاطرات 
احتمالي بيش از پيش، »قابليت زيست« در تهران را تحليل 
برده و تضعيف كرده اند. زلزله و فرونشست زمين كه به زلزله 
خاموش معروف اس��ت، در راس 60 مخاطره پيش گفته 
قرار دارند. اگر چه فهرست 60 مخاطره شناسايي شده از 
سوي اين مسوول شهري اعلام نشده اما بي گمان، افزون بر 
مخاطرات طبيعي تهران بايد مخاطرات دست ساخت بشر 
و مصنوعي را نيز اضافه كرد. از اين حيث، بي ثباتي اقتصادي 
و عدم توان مالي شهروندان براي تامين هزينه سرپناه در 
راس مخاطرات غيرطبيعي تهران قرار دارد به گونه اي كه 
هنوز زلزله بزرگ احتمالي به پايتخت نيامده و نرس��يده، 
زندگي بسياري از ش��هروندان اين شهر ويران شده و آنان 
راهي ناكجا آباد شده اند. گروه هاي برخوردار خود را به آن 
سوي مرزها رسانده اند و گروه هاي كمتر برخوردار، كمي 
پايين تر از دروازه غار و شوش و ري، به آلونكي پناه برده اند 
تا از گزند روزگار در امان بمانند. در اين شرايط، به راحتي 
نزول قابليت زيست در تهران قابل مشاهده است و نيازي به 
آمدن مخاطره طبيعي و لرزيدن زمين نيست. با اين حال، 
برخي از مردم همچنان از اخبار مربوط به زمين لرزه پريشان 
مي شوند. همانطور كه در نيمه ارديبهشت سال جاري، زلزله 
3.9 ريشتري ملارد با پيش گويي ستاره شناس هلندي 
همزمان شد و عده اي به عمق افس��ردگي هجوم آوردند 
تا شاهد زلزله نباشند. اما اين پيش گويي تحقق نيافت و 
علي بيت اللهي، رييس مركز زلزله وزارت راه و شهرسازي، 
درباره وقوع زلزله ٣.٩ ريشتري ملارد و احتمال وقوع زلزله 
بزرگ تر، گفت: به نظر م��ن و با توجه به زلزله هايي كه در 
دستگاه ثبت شده گسل هاي موجود در اين منطقه توان 
لرزه زايي بزرگي ندارند و با طول گسل هاي موجود احتمال 
وقوع زلزله مخرب و سهمگين وجود ندارد. البته نمي توان 
در اين باره با قطعيت اظهارنظر كرد اما مي توان پيش بيني 
كرد كه احتمال وقوع زلزله بزرگ تر پايين است. بيت اللهي 
اما اواخر فروردين ماه س��ال جاري با تاكيد بر اينكه گسل 
آناتولي مسبب زلزله تركيه سال ها در سكون لرزه اي قرار 
داشته و همين وضعيت نيز بر روي گسل هاي فعال كشور 
چون ش��مال تبريز و ش��مال تهران، نياوران و مشا حاكم 
است، گفته بود: سكون لرزه اي روي گسل هاي كشور نبايد 
م��ا را بفريبد و بايد از زلزله هاي تركيه درس بگيريم.  علي 
نصيري، رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر 
تهران نيز چنين نظري دارد. به گفته او، تهران با مخاطراتي 
بزرگ و جدي مواجه است. اين شهر در يك پهنه گسلي بنا 
شده كه توان ايجاد زلزله هايي با بزرگاي بيش از ۷ ريشتر 
را دارند و در مناطق شمالي و جنوبي آن، دو تا از مهم ترين 
گسل هاي جهان واقع شده اند كه زلزله هاي مهيب تاريخي، 

هر ۱60 سال در اين دشت رخ داده است.در اين حال، به نظر 
مي رسد، وضعيت فرونشست زمين در تهران كمي بهبود 
يافته است اما نگراني ها همچنان پا برجاست و همچنان 
وجود دارند.بر اس��اس آخرين محاسبات و پردازش هاي 
انجام شده، و بر اساس پردازش هاي راداري در بازه زماني 
۱39۵ تا ۱39۷ و ۱399 تا ۱۴0۱ نرخ بيشينه فرونشست 
از ۲0.6 س��انتي متر در سال در بازه زماني ۱39۵ تا ۱39۷ 
به ۱3.۲ سانتي متر در سال در بازه زماني ۱399 تا ۱۴0۱ 
كاهش يافته اس��ت.از اين رو، به گفته مسوولان دولتي، 
نرخ فرونشست در كل محدوده كاهش چشمگيري طي 
۲ سال اخير داشته است كه در برخي مناطق اين كاهش 
نرخ بيش از 60 درصد بوده است. همچنين طبق اين نتايج 
مساحت محدوده فرونشست دش��ت تهران نيز كاهش 
وسعت يافته است. بررسي سري زماني ۵ ساله فرونشست 
دش��ت تهران بيانگر آن است كه گرچه در سال آبي 9۷ با 
افزايش نرخ و گسترش پهنه فرونشست نسبت به سال آبي 
96 روبرو بوده ايم، اما از سال آبي 9۸ شاهد كاهش كلي نرخ 
فرونشست هستيم كه اين روند كاهش نرخ در سال هاي آبي 
99 و ۱۴00 در كل دشت مشهود بوده و سرعت بيشتري 
گرفته است. اين كاهش نرخ در حالت خوش بينانه مي تواند 

در اثر مديريت اس��تخراج بي رويه آب زير زميني يا تغذيه 
آبخوان و در حالت بدبينانه نش��ان دهنده اتمام پتانسيل 
آبخوان تهران و شروع فرآيند مرگ آبخوان باشد. مسلما 
بررسي وضعيت سطح آب زيرزميني چاه هاي پيزومتري 
دشت شهريار، مي تواند در علت يابي تغييرات ايجاد شده در 

وضعيت فرونشست اين دشت راهگشا باشد.

     دفتر اختصاصي كاهش خطر بلايا در تهران 
در چنين شرايطي است كه رييس سازمان پيشگيري و 
مديريت بحران شهر تهران در نشست بررسي زمينه هاي 
همكاري مشترك دفتر كاهش خطر بلاياي سازمان ملل 
و سازمان پيش��گيري و مديريت بحران شهر تهران كه با 
هدف بررس��ي زمينه هاي همكاري مشترك برگزار شد، 
بر ضرورت راه اندازي دفتر اختصاصي كاهش خطر بلاياي 
سازمان ملل در تهران تاكيد كرد.وي با انتقاد از تحريم هاي 
غير انساني و تاثير آن بر اقدامات مديريت بحران، از دانش 
بومي متخصصان ايراني براي ارتقاي توانايي هاي تخصصي 
در اين زمينه تقديركرد و افزود: ما در چارچوب سند كاهش 
خطر بلايا يا چارچوب اقدام براي كاهش خطر بلايا معروف 
به سند سنداي خودمان را مكلف به اتخاذ رويكرد مديريت 

ريس��ك به جاي مديريت حادثه مي دانيم. نصيري ادامه 
داد: ما منطبق بر سند سنداي شناخت خطر بلايا، ارتقا و 
توسعه حكمراني خطر بلايا، سرمايه گذاري در حوزه هاي 
مديريت خطر و همين طور آمادگي به منظور پاسخ موثر و 
بازسازي و بازتواني را سرلوحه فعاليت هاي خود قرار داديم 
و در همه اقدامات خود ب��راي بهره گيري از ظرفيت هاي 
عظيم مردمي و سازمان هاي مردم نهاد با هماهنگ كردن 
همه ظرفيت هاي سازماني، دولتي، خصوصي و عمومي 
در چارچوب سند سنداي عمل مي كنيم.رييس سازمان 
پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران با اشاره به اينكه 
نگاه ما به مديريت بحران، نگاه كاريكاتوري نيست، بر اهميت 
توجه به موضوعات مربوط به پيشگيري و جلوگيري از وقوع 
حادثه تاكيد كرد و يادآور شد: سياست هايي دوره جديد 
مديريت شهري در دو سال اخير منطبق بر سياست هاي 

مديريت ريسك بوده است.

   14 ميليون تهراني در معرض آسيب
 نصيري در ادامه به تشريح وضعيت خطرپذيري شهر 
تهران پرداخت و اظهار كرد: ش��هر تهران در جايگاه 
پايتخت جمهوري اسلامي ايران با جمعيتي كه روزانه 

به ۱۴ ميليون نفر و شبانه به ۱0 ميليون نفر مي رسد، 
با مخاطراتي بزرگ و جدي مواجه است. اين شهر در 
يك پهنه گس��لي بنا شده كه توان ايجاد زلزله هايي با 
بزرگاي بيش از ۷ ريشتر را دارند و در مناطق شمالي و 
جنوبي دو تا از مهم ترين گسل هاي جهان را داريم كه 
زلزله هاي مهيب تاريخي هر ۱60 سال در اين دشت 

رخ داده است.
وي از زلزله، توفان، سيل، فرونشست زمين، فروريزش 
زمين، تهديدات و حوادث ش��يميايي، آتش سوزي، 
تغيي��رات آب و هوايي، توف��ان گرد و غب��ار، كرونا و 
تجمعات انبوه به عنوان مخاط��رات داراي اولويت در 
پايتخت نام برد و گفت: در ليس��ت مفصل مخاطرات 
اين ش��هر حدود 60 مخاطره قيد شده كه مخاطرات 

مورد اشاره داراي اولويت هستند.
نصيري با ذكر تاريخچه اي از فعاليت هاي سازمان به 
معرفي اقدامات انجام گرفته و پروژه هاي اين سازمان 
پرداخت و با اش��اره به اينكه براي مقابله با بحران بايد 
با برنامه ريزي هاي لازم حول مراحل چرخه مديريت 
بحران شامل پيشگيري و كاهش خطر، آمادگي، پاسخ 
و بازتواني اقدام ش��ود، به بررسي وضعيت گسل هاي 
تهران، سامانه هاي مورد استفاده در مركز فرماندهي 
و اقدامات انجام گرفت��ه براي افزايش هماهنگي بين 

سازمان هاي امدادي پرداخت.
رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران 
در ادامه ضم��ن معرفي بخش هاي مختلف س��ازمان، 
توضيحاتي در خصوص قواني��ن موجود، كارگروه هاي 
تخصص��ي ۱۵ گانه، نق��ش و جايگاه اي��ن كارگروه ها 
در س��تاد مديريت بحران ش��هر تهران، ش��رح وظايف 
آنها و دس��تورالعمل هاي تصويب ش��ده ارايه كرد و به 
تش��ريح اقدامات انجام گرفته در قالب پويش جهادي 
واكسيناسيون در تهران، تشكيل قرارگاه ايمني كالبدي 
ش��هر تهران و فعاليت هاي حوزه ايمني، ارتقاي سامانه 
هشدار سريع زلزله، تهيه برنامه پيش نشانگري، پهنه بندي 

خطر سيلاب و پيش بيني كميت هاي جوي پرداخت.
مروري بر وضعيت پايگاه ه��اي مديريت بحران، تمرين 
مشترك امداد هوايي كلان شهر تهران، تامين تجهيزات 
پايگاه ها، فرهنگ سازي مديريت بحران و پدافند غير عامل 
و اقدامات انجام گرفته در بخش پدافند غيرعامل، بازنگري 
و به روزرساني طرح تخليه اضطراري موضوعات ديگري بود 
كه نصيري در اين نشست درباره آنها توضيحاتي را ارايه كرد.

رييس سازمان پيش��گيري و مديريت بحران شهر تهران 
همچنين به بررس��ي نقش و اهميت گروه هاي مردمي و 
داوطلبان عضو گروه هاي دوام در مقابله با بحران پرداخت و 
اقدامات سازمان براي احياي اين گروه ها در سطح تهران، 
راه اندازي گروه دوام مسجدمحور و اقدامات انجام گرفته در 

خصوص مدارس ايمن و آماده را تشريح كرد.
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پيش پروانه ساخت
 ۹ شهرك مسكوني صادر شد

سرپرس��ت س��ازمان ملي زمين و مس��كن از صدور 
پيش پروانه 9 شهرك مسكوني به نام اين سازمان خبر 
داد. به گزارش ايرنا، ارسلان مالكي با اشاره به سياست 
وزارت راه و شهرسازي در گسترش و احياي شهرك هاي 
مسكوني گفت: براي چهار شهرك در استان فارس، چهار 
شهرك در البرز و يك شهرك در يزد پيش پروانه ساخت 
صادر شده است. وي با بيان اينكه ساخت شهرك هاي 
مسكوني علاوه بر پيشبرد سياست هاي اقتصادي كلان 
دولت در قالب توليد مسكن، مي تواند نتايج اجتماعي و 
جمعيتي مثبتي را براي كلان شهرها به همراه داشته 
باشد، تصريح كرد: گسترش شهرك هاي مسكوني به 
اسكان نيروهاي كار بومي هر منطقه كمك شاياني 
مي كند. مالكي ادامه داد: اگر نيروهاي كار بومي بدانند 
در منطقه محلي خود مي توانند صاحب خانه شوند، به 
كلان شهرها مهاجرت نمي كنند. ساخت شهرك هاي 
مسكوني از سياست هاي دولت سيزدهم در تامين و 

حل مشكل مسكن در كشور است.

معاون شهردار تهران: 
خام فروشي نمي كنيم

معاون مالي و اقتصاد شهري شهرداري تهران با تاكيد 
بر مولدسازي املاك شهر تهران گفت: هيچ تصميمي 
بر خام فروش��ي دارايي ه��اي ش��هرداري نداريم. به 
گزارش ايلنا، لطف الله فروزنده با اعلام اين مطالب در 
جلسه شوراي معاونين مالي و اقتصاد شهري مناطق 
۲۲گانه، سازمان ها و شركت ها گفت: ما خام فروشي 
نداريم و نگاهمان در مديريت شهري جديد اين است 
كه اگر قرار است ملكي به كميسيون ماده ۵ يا ... برود، 
پيش از فروش يا واگذاري اين فرآيند را در راس��تاي 
افزاي��ش ارزش افزوده انجام دهيم و بع��د از آن ارزش 
ملك ارزيابي مي شود. وي ضمن تبريك دهه كرامت 
و ميلاد با سعادت امام رضا)ع( با تاكيد بر تحقق درآمد 
نقد اظهار داشت: كس��ب درآمدهاي پايدار و كاهش 
هزينه هاي غيرضرور، مهم ترين اولويت هاي معاونت 
مالي و اقتصاد ش��هري اس��ت. معاون مالي و اقتصاد 
شهري ش��هرداري تهران در ادامه افزايش شفافيت و 
انضباط مالي را از ديگر اولويت هاي اين معاونت عنوان 
كرد و گفت: ش��فافيت، انضباط مالي، اطلاع رس��اني 
دقيق و تمركز بر قانون، كاهش فساد را به دنبال دارد.  
فروزنده با اشاره به اتخاذ تمهيدات لازم جهت پرداخت 
مطالبات و ديون پيمانكاران تصريح كرد: تسويه بدهي 
پيمانكاران ب��ا حفظ تكريم آن��ان مهم ترين اولويت 
معاونت مالي و اقتصاد شهري است و بر همين اساس با 
برنامه ريزي هاي انجام شده از سوي ادارات كل مرتبط، 
پرداخت ديون پيمانكاران با سرعت بيشتري صورت 
پذيرفت. وي با تاكيد بر تحقق بخشي از منابع غيرنقد 
ش��هرداري تهران و ادامه پيگيري براي تحقق هرچه 
بيشتر اين منابع اظهار كرد: با توجه به برنامه اي كه براي 
تحقق منابع غير نقد داريم، در تلاش هستيم تا بتوانيم 
بخش غيرنقد را نيز محقق كنيم. معاون مالي و اقتصاد 
شهري شهرداري تهران ضمن اشاره به عمليات بستن 
حساب ها در شهرداري تهران گفت: با همكاري اداره كل 
برنامه و بودجه و اداره كل مال و اموال، فرآيند بس��تن 
حساب هاي مناطق ۲۲گانه، سازمان ها و شركت هاي 

تابعه شهرداري تهران در موعد قانوني بسته شد. 

شفاف سازي درباره »سن« 
آسفالت بزرگراه هاي پايتخت 

مديركل برنامه ريزي و توس��عه شهري معاونت فني 
و عمراني ش��هرداري تهران، از تكميل لايه اطلاعاتي 
مربوط به سن آسفالت معابر بزرگراهي در سامانه جامع 
اطلاعات مكاني پايتخت خبر داد. به گزارش ايس��نا، 
سيد عبدالمهدي حسيني با اشاره به تكميل اطلاعات 
مربوط به سن آسفالت معابر غيربزرگراهي در سامانه 
جامع اطلاعات مكاني ش��هر تهران در ابتداي س��ال 
۱۴00، پيوستن اطلاعات مربوط به سن آسفالت معابر 
بزرگراهي به اين سامانه را به مثابه يك گام بلند در جهت 
پيشرفت الكترونيكي مديريت شهري پايتخت خواند و 
يادآور شد: اين دستاورد مهم در نتيجه اقدامات اداره كل 
برنامه ريزي و توسعه شهري، مناطق ۲۲گانه و نواحي 
مربوطه به ثمر نشسته است. حسيني با اشاره به ابلاغ 
مصوبه »بهاي خدمات صدور مجور حفاري، لكه گيري 
و ترميم آسفالت معابر در س��ال ۱۴0۲«، از تغييرات 
اساسي در نحوه محاسبات بهاي خدمات مجوزهاي 
حفاري خبر داد و گفت: تكميل لايه اطلاعاتي س��ن 
آسفالت بزرگراه ها در سامانه جامع اطلاعات مكاني شهر 
تهران، امري راهگشا در انجام اين محاسبات سيستمي 
خواهد بود. وي با بيان آنكه جزييات اطلاعاتي مربوط به 
سن آسفالت بزرگراه ها در سامانه جامع اطلاعات مكاني 
شهر تهران تكميل شده و هم اكنون قابل بهره برداري 
است، يادآور شد: فرآيند مذكور تاثير بسزايي در ايجاد 
س��لامت اداري، جلوگيري از فس��اد و دخالت نيروي 
انساني در احصاي سن آسفالت خواهد داشت. هدف 
نهايي سامانه هاي اطلاعات مكاني، پشتيباني جهت 
تصميم گيري هاي پايه گذاري شده بر اساس داده هاي 
مكاني بوده و عملكرد اساسي آن كسب سريع اطلاعات 

دقيق به منظور اتخاذ تدابير مديريتي است.

قرارداد خودمالكي ۷۸ هزار 
واحد نهضت ملي منعقد شد

سرپرست بانك مسكن از انعقاد قرارداد خودمالكي ۷۸ 
هزار و 9۱۷ واحد نهضت ملي مسكن به مبلغ ۲۵ هزار و 
9۵۲ ميلياردتومان در اين بانك خبر داد. به گزارش ايرنا، 
علي عسكري افزود: از ابتداي اجراي طرح نهضت ملي 
مسكن تاكنون قرارداد خودمالكي ۷۸ هزار و 9۱۷ واحد 
منعقد شده است. وي اضافه كرد: از ميزان قرارداد منعقد 
شده خودمالكي تاكنون ۱۷ هزار و 9۵۷ ميلياردتومان به 
حساب سازندگان واريز شد. عسكري تاكيد كرد: پرداخت 
تسهيلات خودمالكي طرح نهضت ملي مسكن مرحله به 
مرحله و بر اساس پيشرفت فيزيكي به خودمالكان است.

رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران اعلام كرد

نايب رييس كميسيون شوراهاي مجلس تشريح كرد

شناسايي ۶۰ مخاطره براي پايتخت

وظايف شهرداري درباره شفاف سازي حقوق مديران 
نايب رييس كميس��يون امور داخلي كش��ور و شوراهاي 
مجلس گفت: براساس تبصره ۲0 ماده واحده قانون بودجه 
۱۴0۲، تمام شهرداري هاي كشور از جمله شهرداري تهران 
موظف هستند كه ارقام مربوط به »خالص دريافتي« تمام 
كاركنان خود را به همراه اسم، مشخصات، سمت و جايگاه 
شغلي افراد در سامانه »پاكنا« كنند و هيچ منع قانوني براي 
دسترسي عموم مردم به اطلاعات مربوط به دريافتي اين 
افراد وجود ندارد. در ماه هاي اخير كه انتشار فيش حقوقي 
داراي ارقام غيرمتعارف برخي كاركنان و مديران ش��ورا و 
شهرداري تهران در فضاي مجازي، حاشيه هايي فراواني 
را براي مديريت ش��هري پايتخت ايجاد كرده و ابهامات و 
گلايه هايي را براي شهروندان به همراه داشته است، برخي 
نمايندگان مجلس و اعضاي شوراي اسلامي شهر تهران 
تاكيد كرده اند كه اگر شهرداري پايتخت به تكليف قانوني اش 
براي انتشار عمومي و شفاف حقوق و مزاياي تمام پرسنل 
خود عمل كند، در آن صورت زمينه بروز اين حاشيه ها از 
بين خواهد رفت و افكار عمومي به صورت شفاف در جريان 
پرداختي هاي بخش هاي مختلف مديريت شهري تهران 
قرار خواهد گرفت. اما در حالي هنوز شهرداري پايتخت به 
اين وظيفه قانوني خود عمل نكرده است كه اولا در مصوبه 
مديريت تعارض منافع شوراي شهر تهران كه در سال 9۷ 
تصويب و در س��ال ۱۴00 اصلاح ش��د، شهرداري تهران 
مكلف ش��ده است كه اطلاعات مربوط به حقوق و مزاياي 
تمام مديران حوزه مديريت شهري )شورا و شهرداري( را 
در »سامانه شفافيت شهرداري تهران« ثبت كند. همچنين 

در تبص��ره ۲0 ماده واحده قان��ون بودجه ۱۴0۲ مصوب 
مجلس شوراي اسلامي نيز صراحتا از »شهرداري ها« به 
عنوان بخشي از دستگاه هايي نام برده شده است كه ملزم 
به ثبت اطلاعات حقوق و مزاي��اي تمام كاركنان خود در 
»سامانه پاكنا« )سامانه يكپارچه نظام اداري( هستند.  در 
اين ميان البته موضوع مهمي كه بايد به آن توجه داشت و 
به نظر مي رسد مسوولان شهرداري تهران نيز تاكنون به 
دليل وجود همين مساله حاضر به ثبت اطلاعات حقوق و 
مزاياي مديران و كاركنان خود در سامانه هاي »شفافيت« 
و »پاكنا« نشده اند، اين است كه در قانون مجلس و مصوبه 
شورا مشخص نشده است كه دقيقا چه چيزي بايد در اين 
سامانه ها به عنوان »اطلاعات حقوق و مزايا« ثبت شود؟ 
يعني آيا بايد »فيش حقوقي« اشخاص در اين سامانه ها 
قرار داده ش��ود يا انتشار عمومي »حكم حقوقي« كفايت 
مي كند؟ يا اينكه اساسا مي توان به جاي فيش يا حكم افراد، 
صرفا رقم »خالص دريافتي« آنها را در سامانه هاي مذكور 
به صورت عمومي منتشر كرد؟  پرويز سروري، نايب رييس 
شوراي شهر تهران به تازگي در پاسخ به اين پرسش به ايلنا 
گفته است كه »برخي دوستان معتقدند اينكه فيش حقوقي 
اشخاص به صورت كامل و با ذكر نام آنها در سامانه شفافيت 
منتشر شود، شايد مش��كلاتي را براي افراد ايجاد كند. به 
همين دليل، گفته مي شود كه بهتر است مدل پرداختي 
به اش��خاص در سامانه منتشر ش��ود تا به اين صورت هم 
اصل شفافيت رعايت شود و هم مشكلات شخصي براي 
افراد ايجاد نشود. برداشت خود من اين است كه بهتر است 

شهرداري تهران احكام حقوقي مديران شورا و شهرداري را 
بدون ذكر نام در سامانه شفافيت منتشر كند.« 

    »خالص دريافتي« قابل انتشار است 
براي روشن شدن ابعاد بيشتر مساله، همين سوالات بالا را 
از محمدحسن آصفري، نايب رييس كميسيون امور داخلي 
كشور و شوراهاي مجلس شوراي اسلامي نيز پرسيديم و 
او هم در پاسخ به خبرنگار ايلنا گفت: فيش حقوقي افراد 
حاوي اطلاعات شخصي است كه شامل حريم خصوصي 
مي شود و انتشار آن ملاحظات قانوني دارد، اما اين منافاتي 
با انتشار فهرست حقوق و مزاياي تمام كاركنان دستگاه هاي 
مشمول تبصره ۲0 ماده واحده قانون بودجه ۱۴0۲ ندارد. 
در اين تبصره قانوني آمده است كه تمام دستگاه هاي دولتي 
و نهادهاي عمومي كه به هر نحوي از بودجه عمومي كشور 
استفاده مي كنند، بايد فهرس��ت حقوق و ارقام مربوط به 
»خالص دريافتي« كاركنان خود را در سامانه »پاكنا« ثبت 
كنند. وي با تاكيد بر اينكه »شهرداري ها« جزو دستگاه هايي 
هس��تند كه به صراحت در تبصره ۲0 ماده واحده قانون 
بودجه ۱۴0۲ از آنها نام برده ش��ده اس��ت، عن��وان كرد: 
براساس قانون بودجه ۱۴0۲، تمام شهرداري هاي كشور 
از جمله شهرداري تهران موظفند كه خالص دريافتي همه 
كاركنان خود را در سامانه پاكنا ثبت كنند. اطلاعات موجود 
در اين سامانه محرمانه نيست و عموم مردم مي توانند به آن 
دسترسي داشته باشند. البته يكي از كاربردهاي سامانه 
پاكنا، اين اس��ت كه نهادهاي نظارتي ب��ر پرداختي هاي 

دستگاه هاي اجرايي و عمومي كشور نظارت داشته باشند، 
اما هيچ منع قانوني براي دسترسي عموم مردم به اطلاعات 
مربوط به دريافتي كاركنان اين دس��تگاه ها وجود ندارد.  
نماينده مردم اراك در مجلس شوراي اسلامي تاكيد كرد: با 
وجود اينكه انتشار عمومي فيش هاي حقوقي منع قانوني 
دارد، اما انتشار عمومي ارقام مربوط به خالص دريافتي تمام 
كاركنان همه شهرداري هاي كش��ور از جمله شهرداري 
تهران، هيچ منعي ندارد و براساس قانون بودجه ۱۴0۲، اين 
ارقام بايد به همراه اسم، مشخصات، سمت و جايگاه شغلي 

افراد در سامانه پاكنا ثبت شود. 

    حق  جلسه هاي اعضاي شوراها
 مشمول نمي شود 

آصفري با تاكيد بر اينكه تمام شهرداري هاي كشور از جمله 
شهرداري تهران مشمول قانون ثبت ارقام خالص دريافتي 
تمام كاركنان خود در سامانه پاكنا هستند، اظهار داشت: 
دريافتي اعضاي شوراهاي شهر مشمول ثبت در سامانه پاكنا 
نمي شود، چون عضويت در شورا شغل محسوب نمي شود 
و اساس��ا چيزي به عنوان حقوق براي اعضاي شورا وجود 
ندارد؛ به عبارت ديگر، حق  جلسه اي كه اعضاي شوراهاي 
شهر دريافت مي كنند، مفهوم حقوق ماهانه را ندارد كه الزام 
به انتشار عمومي آن وجود داشته باش��د.  وي افزود: ارقام 
مربوط به حق  جلسه هاي اعضاي شوراها متفاوت است، 
به طور مثال، حق جلسه اي كه اعضاي شوراها بابت شركت 
در جلس��ات كميس��يون ماده ۱00 مي گيرند با ارقامي 

كه بابت ش��ركت در جلسات كميسيون ماده ۷۷ يا ديگر 
كميسيون ها دريافت مي كنند، متفاوت است و تنها رقم 
ثابت، حق جلسه هايي است كه اعضاي شوراها بابت شركت 
در جلسات عادي شوراي شهر خود مي گيرند. ولي اساسا 
چون شيوه پرداخت حق جلسه ها به اعضاي شوراهاي شهر 
به گونه اي تعريف شده است كه با حقوق ماهانه متفاوت 

است، الزامي به انتشار عمومي آن وجود ندارد. 

    خالص دريافتي كاركنان شوراها 
منتشر شود 

نايب رييس كميسيون امور داخلي كشور و شوراهاي مجلس 
با تاكيد بر اينكه خالص دريافتي كاركنان شوراهاي شهر نيز 
مانند كاركنان شهرداري ها بايد به صورت عمومي منتشر 
شود، خاطرنش��ان كرد: با توجه به اينكه كاركنان شوراها 
شامل كارمندان دفاتر اعضا، دبيرخانه و ساير قسمت هاي 
شوراها عملا جزو كاركنان شهرداري ها محسوب مي شوند، 
رقم خالص دريافتي آنها نيز بايد در سامانه پاكنا ثبت شود.  
وي تصريح كرد: شوراها به صورت مستقيم حق به كارگيري 
نيروي انساني را ندارند و همانطور كه شهرداري ها بايد در 
تامين س��اختمان و تجهيزات لازم براي تشكيل جلسات 
از شوراها پش��تيباني كنند، نيروهاي انس��اني مورد نياز 
شوراهاي ش��هر نيز بايد توسط شهرداري ها تامين شود و 
خود شهرداري ها بايد حقوق اين افراد را بپردازند. بنابراين 
رقم خالص دريافتي كاركنان شوراها نيز بايد مانند كاركنان 

شهرداري ها براي عموم مردم شفاف شود.

آگهی معاينه محل و تثبيت حدود
حسب درخواست وارده 140/7955 مورخ 1402/02/18 آقای محمد ابراهیم 
پناهی نیک مبنی بر تثبیت حدود و صدور سند مالکیت تک برگی سه دانگ 
مشاع از شش�دانگ یک قطعه باغ پلاک 121 فرعی از 153 اصلی بخش 10 
مشهد و با توجه به عدم امکان دسترسی به مجاورین ، بدینوسیله در اجرای 
کد 914 مجموعه بخش�نامه های ثبتی و بخشنامه ش�ماره 90/46869-
1390/3/11 س�ازمان ثبت اس�ناد و املاک کش�ور ، به اطلاع مجاورین و 
سایر مالکین مشاعی پلاک مورد تقاضا به آدرس کوشک مهدی )کوشک 
مهدی 63 – کوچه بعد از قبرستان- سمت راست( می رساند که نماینده و 
نقشه بردار این اداره در روز شنبه مورخه 1402/03/27 ساعت 10 صبح به 
محل وقوع پلاک جهت معاینه محل و عملیات نقشه برداری عزیمت خواهند 
نمود، لذا شایسته است مجاورین پلاک مورد تقاضا به آدرس فوق الذکر، 
جهت حفظ حقوق مالکانه و عدم تضییع حق احتمالی خود در روز و ساعت 
مقرر در محل پلاک مذک�ور حضور یابند، عدم حضور هر یک از مجاورین 

مانع از ادامه عملیات ثبتی نخواهد بود. 
م الف 402

عباس جهانی فر - رییس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو مشهد

آگهی فقدان سند مالکيت 
نظر به این که آقای مرتضی اکبرزاده گان نجار به اس�تناد دو برگ استشهادیه 
گواهی امضاء شده منظم به تقاضای کتبی جهت دریافت سند مالکیت المثنی 
نوبت اول به این اداره مراجعه و مدعی است که سند مالکیت پلاک 16412 فرعی 
از 183 اصلی بخش 10 مشهد به علت سهل انگاری مفقود گردیده است. با بررسی 
سیستم جامع املاک معلوم شد ششدانگ عرصه و اعیان سند مالکیت یک باب 
آپارتمان با ش�ماره دفتر الکترونیک  139520306004006915 به نام وی ثبت 
و سند مالکیت تک برگ به ش�ماره 606724 د 93 صادر و تسلیم شده است. 

سیستم جامع املاک بیش از این حکایتی ندارد.  
لذا به استناد مفاد ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر 
می گردد هر کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود 
سند مالکیت نزد خود باشد، بایس�تی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی 
اعتراض کتبی خود را به پیوست اصل سند مالکیت یا سند معامله به این اداره 
تس�لیم نماید. بدیهی است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول 
اعتراض بدون ارائه س�ند مالکیت یا سند معامله رسمی نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد.
 م الف 403

هادی ریحانی- رییس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 6 مشهد

سامانه 
پيامكي 
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 تعادل 

30005320



بيت كوين به دنبال اظهارت يكي از مقامات ارشد فدرال 
رزرو اي��الات متحده درباره نبود دليل قانع كننده براي 
توقف روند افزايش نرخ بهره با فشار فروش مواجه شد 
و در اين ميان سرمايه گذاران كوتاه مدت بيت كوين در 
حال فروش س��كه هاي خود در سود هستند؛ در عين 
حال بنيانگذار و مديرعامل پيشين بيت مكس انتظار 
دارد كه در نيمه دوم سال جاري شاهد افزايش چشمگير 
نوسانات قيمت بيت كوين ناشي از اثرات بحران بانكي 

ايالات متحده و افزايش بدهي اين كشور باشد.
قيمت بيت كوين پس از اينكه نتوانست منطقه مقاومت 
۲۸هزار و ۵۰۰ دلاري را حفظ كند، اصلاح نزولي را آغاز 
كرد و به زير س��طح ۲۸ هزار و ۲۰۰ دلار و ۲۸هزار دلار 
رفت همچنين افتي به زير س��طح ۲۷هزار و ۸۰۰ دلار 
داشت اما گاوها در نزديكي حمايت ۲۷ هزار و ۵۰۰ دلار 
فعال بودند. قيمت پايين نزديك به ۲۷هزار و ۵۵۹ دلار 
تشكيل شد و اكنون قيمت در حال تثبيت است. در حال 
حاضر، قيمت بيت كوين ب��الاي ۲۷ هزار و ۵۵۰ دلار و 
ميانگين متحرك س��اده ۱۰۰ ساعته معامله مي شود 
همچنين يك خط رون��د نزولي كلي��دي با مقاومت 
نزديك به ۲۷ هزار و ۸۵۰ دلار در نمودار ساعتي جفت 
بيت كوين/دلار شكل مي گيرد. مقاومت فوري در صعود، 
نزديك به سطح ۲۷ هزار و ۸۵۰ دلار و خط روند است. 
مقاومت اصلي بعدي نزديك به سطح ۲۸ هزار دلار يا 
سطح ۷۶.۴ درصد فيب اصلاحي كاهش اخير از نوسان 
۲۸ هزار و ۴۵ دلار به پايين ۲۷ هزار و ۵۵۹ دلار است. 
شكس��ت صعودي و بسته ش��دن بالاي ۲۸ هزار دلار 
مي تواند ش��روع يك افزايش ثابت به سمت ۲۸ هزار و 
۵۰۰ دلار باشد. اگر گاوها بتوانند منطقه مقاومت ۲۸ 
هزار و ۵۰۰ دلاري را حفظ كنند ممكن است قيمت را 
به سمت منطقه مقاومت ۲۹ هزار و ۲۰۰ دلاري سوق 
دهند. مقاومت كليدي بعدي نزديك به ۲۹ هزار و ۵۰۰ 
دلار خواهد بود كه بالاتر از آن ممكن است قيمت را به 
سمت مقاومت ۳۰ هزار دلاري افزايش دهد اما اگر قيمت 
بيت كوين نتواند مقاومت ۲۸ هزار دلاري را از بين ببرد، 
به حركت نزولي خود ادامه مي دهد و حمايت فوري در 
نزولي نزديك به سطح ۲۷ هزار و ۵۵۰ دلار است. مايت 
اصلي بعدي نزديك به منطق��ه ۲۷هزار و ۵۰۰ دلاري 
و ميانگين متحرك ساده ۱۰۰ ساعته است كه در زير 
آن، قيمت ممكن است ش��روع به كاهش مداوم كند. 
در مورد ذكر ش��ده، قيمت مي تواند به سمت حمايت 
۲۷هزار دلار كاهش يابد. مجم��وع ارزش بازار جهاني 
ارزهاي ديجيتالي در ح��ال حاضر ۱.۱۶ تريليون دلار 
برآورد مي شود و در حال حاضر ۴۶.۳۹ درصد كل بازار 
ارزهاي ديجيتال در اختيار بيت كوين بوده كه در يك 
روز ۰.۱۷ درصد كاهش داش��ته است. حجم كل بازار 
ارزهاي ديجيتال ۳۰.۰۴ ميليارد دلار اس��ت كه ۵.۴۹ 
درصد افزايش داشته است. حجم كل در امور مالي غير 
متمركز در حال حاضر ۲.۴۰ميليارد دلار است كه ۷.۹۷ 
درصد از كل حجم ۲۴ س��اعته بازار ارزهاي ديجيتال 
است. حجم تمام سكه هاي پايدار اكنون ۲۷.۸۴ ميليارد 
دلار است كه ۹۲.۶۶ درصد از كل حجم ۲۴ ساعته بازار 
ارزهاي ديجيتال است. بيت كوين به دنبال اظهارت يكي 
از مقامات ارشد فدرال رزرو ايالات متحده درباره نبود 
دليل قانع كننده براي توق��ف روند افزايش نرخ بهره با 
فشار فروش مواجه شد. لورتا مستر، رييس فدرال رزرو 
كليولند در مصاحبه با فايننشال تايمز گفت: »دلايل 
قانع كننده بيشتري براي بالابردن نرخ بهره و نگه داشتن 
آن تا زمان بهبود شرايط بي ثبات اقتصادي وجود دارد«. 

در واكنش ب��ه اظه��ارات او ارزش دلار امريكا افزايش 
يافت و بيت كوين شاهد كاهش ۳درصدي قيمت خود و 

رسيدن به محدوده ۲۷/۰۷۵دلاري بود.

    افزايش چشمگير نوسانات 
قيمت بيت كوين در نيمه دوم سال

آرتور هيز، بنيان گذار و مديرعامل پيشين بيت مكس 
انتظار دارد كه در نيمه دوم سال جاري شاهد افزايش 
چش��مگير نوسانات قيمت بيت كوين ناش��ي از اثرات 
بحران بانكي ايالات متحده و افزايش بدهي اين كشور 
باشد. هيز كه در حال حاضر يك صندوق سرمايه گذاري 
ارز ديجيتال را اداره مي كن��د، گفت كه انتظار ندارد تا 
قيمت بيت كوين تا س��ال ۲۰۲۴ به مرز ۷۰ هزار دلار 
برسد. او به سياست تسهيل كمي )افزايش عرضه پول( و 
ناآرامي اجتماعي گسترده  به عنوان دو عامل اصلي اشاره 
كرد كه مي تواند باعث كاهش شديد قيمت  ها در بازار 
سهام و ارز هاي ديجيتال شود. هيز توضيح داد: »با توجه 
به بحران بانكي و دولت فدرالي كه تريليون ها دلار بدهي 
ايجاد مي كند، شما اساساً اين انبار باروت را در شرايطي 
قرار مي دهيد كه در س��ه ماهه س��وم يا چهارم امسال 
منفجر شود«. اين در حالي اس��ت كه سرمايه گذاران 
كوتاه مدت بيت كوين در حال فروش س��كه هاي خود 
در سود هستند. داده هاي گلس نود نشان مي دهد كه 
ميانگين متحرك ۷روزه نسبت سود خروجي خرج شده 
)SOPR( سرمايه گذاران كوتاه مدت اخيراً به بالاي يك 
برگشته اس��ت. به گفته تحليلگران بلاك وِر سلوشنز، 
اي��ن افزايش مي تواند به معن��اي افزايش قريب الوقوع 
قيمت باشد؛ زيرا، تسليم سرمايه گذاران كوتاه مدت را 
نشان مي دهد. نسبت سود خروجي خرج شده بيشتر از 
يك براي سرمايه گذاران كوتاه مدت به اين معني است 
كه متوسط كيف پول هايي كه براي كمتر از ۱۵۵ روز 
بيت كوين هاي خود را نگه  داش��ته اند، در حال فروش 

سكه هاي خود در سود هستند.

  تاثير هوش مصنوعي بر ارزهاي ديجيتال
 از طرفي داده هاي كريپتواس��ليت نشان مي دهد كه 
ارزش بازار پروژه ه��اي ارز ديجيتال مبتني بر هوش 
مصنوعي نسبت به اوج ۴.۰۳ميليارد دلاري خود در 
پايان م��اه فوريه )بهمن(، بيش از ي��ك ميليارد دلار 
كاهش يافته و به ۲.۹۳ميليارد دلار رس��يده اس��ت. 
با اين ح��ال، حجم معاملات روزانه اي��ن ۸۹ ارزهاي 
ديجيتال طي اين مدت كاهش قابل توجهي نداشته و 
پس از رسيدن به اوج ۴۴۴.۳۹ميليون دلاري خود در 
۲۷ فوريه )۸ اسفند(، اكنون در محدوده ۴۱۰ ميليون 
دلار قرار دارد. سهم پروژه هاي ارز ديجيتال مبتني بر 
هوش مصنوعي از كل بازار ارزهاي ديجيتال نيز پس از 
رسيدن به اوج ۰.۳۷درصدي، اكنون حدود ۰.۲۶درصد 
است. همچنين، طي يك ماه گذشته، تمام ۵ دارايي 
برتر اين دسته شاهد كاهش قيمت خود بوده اند. اين 
در حالي است كه مايكل س��يلو مي گويد بيت كوين 
مي تواند راه حل مبارزه با تهديدات امنيتي ناش��ي از 
هوش مصنوعي باشد. مايكل سيلور، بنيا ن گذار و مدير 
اجرايي مايكرواستراتژي در مصاحبه اخير خود با كيتكو 
نيوز گفت كه بيت كوين مي تواند پاسخي براي مبارزه 
با تهديدات امنيت سايبري ناشي از هوش مصنوعي 
مانند ديپ فيك باش��د. به گفته او، ميلياردها اكانت 
جعلي پش��ت يك جنگ داخلي ديجيتال در جامعه 
امروزي هستند كه نفرت كاربران واقعي اين پلتفرم ها 

را برانگيخته است. 
س��يلور توضيح داد: »مي توانم با ايج��اد يك ميليارد 
آدم جعلي و دام��ن زدن به نفرت جمهوري خواهان از 
دموكرات ها، جنگ داخلي ايجاد كنم«. مدير اجرايي 
مايكرواستراتژي عقيده دارد كه راه حل مبارزه با ديپ 
فيك ها و س��اير مسائل مربوط به اعتماد ديجيتال در 
هويت  غيرمتمركز )DID( نهفته اس��ت. طبق گفته 
س��ليور، تركيب اين راه حل با يك شبكه غيرمتمركز 
مانند بيت كوين براي مثال مي تواند مي تواند هزينه 

راه ان��دازي يك ميلي��ارد ربات توييتري را ب��ه اندازه 
قابل توجهي افزايش دهد.

   قانونگذاري براي ارز هاي ديجيتال 
در ساير كشورها

قانونگ��ذاران ايالات متح��ده در ۲۸ م��ه )۷ خرداد( 
پيش نويس لايحه اي را منتش��ر كردن��د كه به دولت 
اجازه مي دهد تا سقف بدهي را پس از انجام مذاكرات 
افزاي��ش دهد. طبق اين لايحه پيش��نهادي، س��قف 
بدهي به مدت ۲ س��ال تعليق مي شود و دولت ايالات 
متحده اجازه خواهد داشت تا به استقراض پول و تسويه 
بدهي هاي خود ادامه دهد. بر اساس گزارش ها، بايدن 
قصد داشته اس��ت تا اين توافق شامل افزايش ماليات 
بر ش��ركت ها و افراد با درآمد بالا باشد، اما پيش نويس 
اخير نش��ان مي دهد كه اين امر بعيد اس��ت. به گفته 
وارن ديويدس��ون، نماينده اوهايو، بخش ماليات هاي 
پيش��نهادي اين لايحه، از جمله ماليات ۳۰درصدي 
بر برق مصرفي اس��تخراج كنندگان ارزهاي ديجيتال 
حدف خواهد ش��د كه به عنوان بخشي از بودجه سال 
۲۰۲۴ دولت پيشنهاد شده بود. از طرف ديگر امارات 
دستورالعمل مبارزه با پول شويي و تأمين مالي تروريسم 
حوزه ارزهاي ديجيتال را منتش��ر كرد. بانك مركزي 
امارات متحده عربي، امروز دس��تورالعمل جديدي را 
در مورد اقدامات لازم براي مبارزه با پول شويي و تأمين 
مالي ترورسيم براي كسب وكارهاي ارز ديجيتال منتشر 
كرد. اين راهنما، خطرات ناشي از معامله با دارايي هاي 
ديجيتال و ارايه دهندگان خدم��ات اين دارايي ها را با 
درنظرگرفتن توصيه هاي گروه ويژه اقدام مالي تشريح 
مي كند. اين قوانين كه ي��ك ماه ديگر اجرايي خواهد 
شد، بر موسسات مالي داراي مجوز در امارات، از جمله 
بانك ها، شركت هاي مالي، صرافي ها، ارايه دهندگان 
خدمات پرداخت و حواله و شركت هاي بيمه، نمايندگان 

و كارگزاران آنها تأثير خواهد گذاشت.
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خطر انقراض توسط
هوش مصنوعي به اندازه 

پاندمي و جنگ هسته اي است
مديران ارشد اجرايي ش��ركت هاي هوش مصنوعي، 
كارشناسان و اساتيد درباره خطر هوش مصنوعي براي 
جامعه هشدار دادند و آن را به اندازه خطر پاندمي يا جنگ 
هسته اي دانسته اند. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از 
رويترز، مديران ارشد اجرايي هوش مصنوعي از جمله 
سم آلتمن از شركت »اوپن اي آي« روز گذشته همراه 
كارشناسان و پروفسورها درباره ريسك انقراض بشر در 
نتيجه گسترش هوش مصنوعي هشدار دادند. به اعتقاد 
آنها سياست گذاران بايد خطر ناشي از هوش مصنوعي 
را با ريسك پاندمي ها و جنگ هسته اي يكسان بدانند. 
بيش از ۳۵۰ امضا كننده در نامه اي كه توسط مركز ايمني 
هوش مصنوعي )CAIS( منتشر كرده، نوشته اند: خطر 
انق��راض در نتيجه هوش مصنوعي باي��د همراه ديگر 
ريس��ك هاي بزرگ مانند پاندمي ها و جنگ هسته اي 
به يك اولويت جهاني تبديل شود. علاوه بر آلتمن، مدير 
ارشد اجرايي ش��ركت هاي ديپ مايند و آنتروپيك و 
همچنين مايكروسافت و گوگل اين بيانيه را امضا كردند. 
در كنار آنها جفري هينتون و يوشوا بنجيو )دو نفر از سه 
پدرخوانده هوش مصنوعي كه در سال ۲۰۱۸ ميلادي 
جايزه تورينگ را براي فعاليت خود در يادگيري عميق 
دريافت كردند( و همچنين پروفسورهايي از انستيتوهاي 
مختلف از هاروارد گرفته تا دانش��گاه تسينگهوا چين 
نيز نامه را امضا كردند. البته ميان امضا كنندگان بيانيه 
CAIS نامي از شركت متا ديده نمي شود چراكه سومين 
پدرخوانده هوش مصنوعي يعني يان لي سون در آنجا 
كار مي كند. انتش��ار اين نامه با ملاقات هيات تجارت و 
فناوري امريكا و اتحاديه اروپا در سوئد مصادف شد كه 
قرار بود طي آن درباره قانونمندسازي هوش مصنوعي 

گفت وگو شود. 

مصايب دستكاري در آمارها
وقتي دقيق تر بررس��ي مي كنيد، متوجه مي ش��ويد 
كه همه آمارها ريش��ه هاي سياسي و جناحي است. از 
نظر محاس��باتي يك روش اصلي محاسبات وضعيت 
اقتصادي آن است كه نرخ همه كالاهاي مصرفي مردم 
احصا شود، سپس نسبت به نرخ سال قبل سنجيده شود. 
يعني كل قيمت امسال با قيمت هاي پارسال سنجيده 
شود. در محاسبات هم از نمونه استفاده مي شود. يعني 
كالاهايي را به عنوان نمونه انتخاب مي كنند و متوسط 
قيمت اين كالاها را به عنوان نرخ تورم در نظر مي گيرند. 
ممكن است نمونه ها با هم متفاوت باشد، يعني مركز 
آمار ايران نمونه هايي متفاوت از بانك مركزي انتخاب 
كن��د و بانك مرك��زي نمونه هايي متف��اوت از مركز 
پژوهش هاي مجلس داش��ته باش��د. اما اينكه ارگاني 
مبتني بر منافع خود نمونه هاي محاسباتي را انتخاب 
كند، ظلم به اقتصاد است. دولت نگران است با مشخص 
شدن واقعيت هاي آماري متهم به اهمال شود، بنابراين 
محاسبات را به گونه اي برنامه ريزي مي كند تا عدد نهايي 
تورم كمتر شود. اساسا اقتصاد از علم رياضي استخراج 
مي شود، بنابراين اعداد بايد متقن و نهايي باشند. وقتي 
مردم چند سال پشت سر هم تورم را تجربه مي كنند، 
درآمدهاي ش��ان پايين تر مي رود و ش��كاف طبقاتي 
بيش��تري را حس مي كنند، انتظارات تورمي و حس 
تورمي بيش��تري را تجربه مي كنند. ممكن است يك 
خانواده درآمد بيشتري داش��ته باشد، احساس تورم 
براي اين خانواده پايين تر است. اما خانواده ديگري هم 
وجود دارد ك��ه درآمد كمتري دارد، اين خانواده بدون 
ترديد احساس بيشتري از تورم خواهند داشت. تفاوت 
حس تورم مي��ان خانواده ها از يك چنين ش��رايطي 
بيرون مي آيد. خانواده هاي محروم ايراني هر سال حجم 
بيشتري از كالاها را از سبد مصرفي خود حذف كرده اند؛ 
اين خانواده ها ديگر تحمل فش��ار بيشتري را ندارند و 
نمي توانند كالاهاي ديگري را از سفره هاي شان حذف 
كنند. بنابراين بايد فشار اقتصادي را مستقيما تحمل 
كنند. اين دست از خانواده ها به اندازه اي دچار استهلاك 
شده اند كه ديگر نه امكان پس انداز دارند و نه مي توانند 
چشم اندازي از رشد را پيش رو داشته باشند. اينجاست 
كه خانواده ها دچار فقر بيشتر شده و دهك هاي درآمدي 
را يكي پس از ديگري پش��ت س��ر مي گذارند. اقشار 
طبقه متوسط به دهك هاي محروم سقوط مي كنند و 
خانواده هايي كه قبلا ذيل اقشار كمتر برخوردار بوده اند، 
دچار فقر مطلق مي شوند. اين همه در شرايطي به وقوع 
مي پيوندد كه هنوز برنام��ه اي براي مهار تورم و بهبود 
شاخص ها انديشيده نشده است. نه داده قابل استنادي 

ارايه مي شود و نه راهبردي براي پايان دادن به تورم.

شيائومي در هند
تلفن همراه توليد مي كند

ش��ركت توليدكننده قراردادي ديكسون تكنولوژيز 
اعلام كرد با بازوي هندي شركت شيائومي براي توليد و 
صادرات تلفن همراه براي اين شركت چيني، همكاري 
مي كند. به گزارش ايس��نا، اين خبر كه ارزش س��هام 
ديكس��ون را چهار درصد افزايش داد، در حالي منتشر 
شد كه پيش تر شركت شيائومي اينديا اعلام كرده بود 
قصد دارد با ش��راكت شركت توليدكننده محصولات 
الكترونيكي اپتيموس، توليد محصولات صوتي بي سيم 
را در هند آغاز كند. هند در تلاش براي تبديل شدن به 
قدرت جهاني در زنجيره تامين محصولات الكترونيكي، 
شركت هاي جهاني را به سرمايه گذاري بيشتر در توليد 
در اين كشور تشويق مي كند. بر اساس گزارش رويترز، 
موراليكريشما بي، رييس شيائومي اينديا اوايل مارس 
در مصاحبه اي گفته بود اين شركت مايل است علاوه 
بر شبكه اي كه متشكل از ۲۰ هزار همكار خرده فروش 
است، فروشگاه هاي بيشتري در هند افتتاح كرده و به 
منظور كاهش هزينه ه��ا، تامين داخلي قطعات تلفن 

همراه را افزايش دهد.

ايلان ماسك در چين
چه مي كند؟

وزارت امور خارجه چين روز سه شنبه پس از نشستي 
بين ايلان ماسك، مديرعامل شركت تسلا و كين گانگ، 
وزير امور خارجه چين در پكن اعلام كرد كه ايلان ماسك 
مايل است تجارت در اين كش��ور را گسترش دهد. به 
گزارش ايسنا، اين ديدار ساعاتي پس از ورود ماسك به 
پكن در يك سفر اعلام نشده انجام شد كه اولين سفر او در 
بيش از سه سال گذشته به اين كشور بود و انتظار مي رود 
در اين سفر با مقامات ارشد چيني ديدار و از كارخانه تسلا 
در شانگهاي بازديد كند. بر اساس بيانيه وزارت خارجه 
چين، ماسك همچنين در اين ديدار به كين گفت كه با 
جدايي اقتصاد ايالات متحده و چين مخالف است. وي 
افزود كه منافع ايالات متحده و چين مانند دوقلوهاي به 
هم پيوسته و غيرقابل تفكيك از يكديگر است. تسلا به 
درخواست براي اظهارنظر در مورد سفر ماسك، برنامه 
سفر او يا اظهارات منتس��ب به او پاسخي نداد. كين به 
ماسك گفت چين متعهد به بهبود محيط تجاري براي 
سرمايه گذاران از جمله تسلاست و از استعاره اي پيچيده 
براي توصيف روابط چين و ايالات متحده استفاده كرد. 
اين وزارتخانه به نقل از كين گفت: ما بايد به موقع ترمز 
كنيم، از رانندگي خطرناك اجتناب كنيم و در استفاده از 
پدال گاز ماهر باشيم. مشخص نيست كه ماسك با چه 
كساني در دولت چين ملاقات يا در مورد چه موضوعاتي 
گفت وگو خواهد كرد. رويترز در ماه مارس گزارش داد 
كه ماسك در حال برنامه ريزي براي سفر به چين و به 
دنبال ديدار با لي كيانگ، نخست وزير چين بوده است. 
سفر اين هفته در زماني انجام مي شود كه تسلا با رقابت 
شديد خودروهاي الكتريكي ساخت چين و برخي عدم 
اطمينان در مورد برنامه هاي توسعه مجتمع كارخانه 
شانگهاي كه ماس��ك آخرين بار در اوايل سال ۲۰۲۰ 
از آن بازديد كرده بود، مواجه اس��ت. چين دومين بازار 
بزرگ تس��لا پس از ايالات متحده و كارخانه شانگهاي 

بزرگ ترين مركز توليد خودروهاي الكتريكي است.

پيشي گرفتن چين از امريكا
در توسعه هوش مصنوعي

س��ازمان هاي چيني تلاش هاي خود در حوزه توسعه 
الگوريتم هاي پيش��رفته هوش مصنوع��ي را افزايش 
داده اند و طي ۳ س��ال گذش��ته ۷۹ مدل زباني بزرگ 
)LLMs( ايجاد كرده اند. به گزارش خبرگزاري مهر به 
نقل از اينترستينگ انجينرينگ، طبق گزارش موسسات 
تحقيقاتي تحت نظ��ارت وزارت علوم و فناوري چين، 
توسعه  LLMهايي كه با كمك حجم وسيعي از داده هاي 
متني و تكنيك هاي يادگيري عميق آموزش ديده اند 
در س��ال ۲۰۲۰ ميلادي وارد فاز بالاتري شد. در سال 
۲۰۲۰ دو مدل زباني بزرگ توسط سازمان هاي چيني 
ارايه شدند اما در همان سال امريكا LLM ۱۱ابداع كرده 
۳۰LLM اس��ت. با اين وجود در سال بعد هر دو كشور

ارايه كردند. سازمان هاي امريكايي در ۲۰۲۲ ميلادي 
۳۸ مدل بزرگ زباني توسعه دادند كه اندكي بيش از ۲۸ 
 ۱۹LLM مدل چيني بود اما در ۲۰۲۳ ميلادي چين
توسعه داد و از امريكا )LLM ۱۸( پيشي گرفته است. 
در خلاصه گزارش آمده است: چين و امريكا در توزيع 
مدل هاي بزرگ زباني در سراسر جهان پيشرو هستند 
و بيش از ۸۰ درصد LLM هاي كل جهان را مي سازند. 

اختتاميه رويداد
 ايده پردازي حوزه بازي سازي 

و سرگرمي رسانه اي
همزمان با برگزاري اختتاميه نخستين رويداد ايده پردازي 
حوزه بازي سازي و سرگرمي رسانه اي توسط همراه اول، از 
تيم هاي منتخب تقدير شد. به گزارش اداره كل ارتباطات 
شركت ارتباطات سيار ايران، نخستين رويداد ايده پردازي 
حوزه بازي س��ازي و سرگرمي رس��انه اي روز گذشته 
سه شنبه ۹ خرداد ۱۴۰۲ به همت مركز تحقيق و توسعه 
همراه اول و با هدف شناس��ايي استارتاپ ها، شركت ها 
و تيم هاي فع��ال و صاحب ايده در حوزه هاي تخصصي 
اين رويداد برگزار ش��د. معرفي ظرفيت هاي همكاري 
مش��ترك به ويژه در حوزه ارايه APIهاي تخصصي و 
خدمات زيرس��اخت ديجيتال به فعالان حوزه بازي و 
سرگرمي رسانه اي، شناسايي و احصاء نيازهاي فعالان 
اكوسيستم سرگرمي و بازي به ظرفيت هاي بالقوه اپراتور 
اول تلفن همراه كشور و شركت هاي وابسته همراه اول از 
جمله محورهاي اين حضور بود. همچنين ظرفيت سازي 
به ويژه در حوزه منابع انساني و جايگاه يابي »كري گيم« 
همراه اول به عنوان يك بازيگر جدي در اكوسيستم بازي 
و سرگرمي كشور و شناسايي ظرفيت هاي سرمايه گذاري 
از طريق بازوهاي سرمايه گذاري خطرپذير اين اپراتور از 
جمله ديگر رويكردها بود. وحيد شاه منصوري، رييس 
مركز تحقيق و توسعه همراه اول در آيين اختتاميه اين 
رويداد ضمن اشاره به ضرورت ورود اپراتورهاي ارتباطي 
به عرصه نوآوري براي رفع نيازمندي هاي فناورانه و ايجاد 
جريان هاي درآمدي جديد، به تش��ريح ماموريت هاي 
اصلي بخش نوآوري مركز تحقيق و توس��عه همراه اول 
پرداخت و برخي از مهم ترين فعاليت هاي نوآوري انجام 
شده در اين مركز را معرفي كرد. وي با تاكيد بر اهميت 
حوزه بازي سازي در كشور مهم ترين دلايل و اهداف 
برگزاري رويداد ايده پردازي در حوزه گيم را نيز بيان 
كرد.همچنين در اين رويداد مدير كري گيم همراه 
اول به معرفي اين مجموعه و ماموريت هاي اصلي 
آن و ارايه گزارشي از سرمايه گذاري هاي انجام شده 
در بازي هاي منتخب اين رويداد پرداخت. در پايان 
اين برنامه از ۸ تيم  برگزيده در سه بخش پلتفرم هاي 
نوآورانه حوزه بازي و سرگرمي، بازي هاي توسعه داده 
شده و ايده پردازي در حوزه بازي  تقدير به عمل آمد 

و جوايز نقدي به آنها اعطا شد.

كاهش قيمت بيت كوين به دنبال اظهارات يك مقام ارشد فدرال رزرو درباره نرخ بهره

بيتكوينرنگ۳۰هزاردلاريراميبيند؟

نام جديد اينترنت طبقاتي رسيد: »اينترنت باز«
وزارت عل��وم به ش��كل جدي پيگير اراي��ه اينترنت 
بدون فيلتر به اس��اتيد دانشگاه اس��ت. پروژه اي كه 
وزير علوم نام آن را »اينترنت باز« گذاش��ته است. به 
گزارش پيوست، اينترنت طبقاتي در طول ۹ ماه اخير 
جامه هاي متفاوتي به تن كرده است. يك بار معاون 
علمي فناوري رييس جمهور ن��ام اينترنت حرفه اي 
روي آن گذاشت و چندي پيش عيسي زارع پور، وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات، اينترنت ويژه صدايش 
كرد. اين بار يكي ديگر از وزراي دولت يعني وزير علوم 
نام »اينترنت باز« را روي اينترنت طبقاتي گذاش��ته 
است. آن طور كه روزنامه ش��رق نوشته محمدعلي 
زلفي گل گفته است: »فرآيندهاي مربوط به اختصاص 
اينترنت باز به اساتيد دانشگا ه ها انجام شده و بزودي 
ابلاغ مي ش��ود.« وزير علوم خبر داده از دانش��گاه ها 
خواسته شده بود ليس��ت اعضاي هيات علمي خود 
را براي دسترس��ي به »اينترنت باز« ارايه دهند تا به 
سكوها و وب سايت هاي علمي، آموزشي، پژوهشي 
و فناوري دسترس��ي پيدا كنند. وزارت علوم يكي از 
وزارتخانه ها جل��ودار در گرفتن اينترنت بدون فيلتر 
بوده است. بهمن ماه سال گذش��ته بود كه مرتضي 
فرخي، مع��اون حقوقي و امور مجلس اين وزارتخانه 
به روساي دانشگاه ها و مراكز آموزشي نامه اي ارسال 
كرد و از آنها خواست ليست اعضاي هيات علمي شان 
را ارس��ال كنند تا اينترنت طبقاتي به آنها اينترنت 
طبقاتي اختصاص داده ش��ود. اينترنت طبقاتي نام 
پروژه اي است كه از زمان تش��ديد محدوديت هاي 
اينترنتي در ش��هريور ماه س��ال گذش��ته به شكلي 
جدي تر دنبال شد. اين پروژه به دنبال اين است اقشار 
و طبقات خاصي را عموماً بر حسب حرفه  فعاليت شان 

از محدوديت هاي اينترنتي مستثني كند.

   طرح صيانت 
چه زماني به سرانجام مي رسد؟

از طرف ديگر نس��خه جديد ط��رح صيانت در حالي 

تصويب ش��ده كه بايد براي مدت زم��ان اجراي آن 
در صحن علني مجلس رأي گيري ش��ود اما تاكنون 
پشت درهاي بسته صحن مانده است. معلوم نيست 
مجل��س براي تعيي��ن تكليف آن منتظر چيس��ت. 
آخرين خبرهاي جدي در مورد طرح صيانت زماني 
بود كه رضا تقي پور، رييس كميسيون مشترك طرح 
صيانت، اعلام كرد اين طرح در كميس��يون تصويب 
شده و منتظر تصميم هيات رييسه است تا به صحن 
علني برود تا نمايندگان در مورد مدت زماني كه قرار 
است اجرا شود تصميم بگيرند. تقي پور آن زمان اين 
را هم گفت كه از اينجاي كار به بعد ديگر كميسيون 
دخالتي ندارد و هرچه هست بر عهده هيات رييسه 
پارلمان اس��ت. همچنان پس از گذش��ت نزديك به 
چهار ماه از آن زمان دبير كميسيون در پاسخ به سوال 
خبرنگاران در مورد اينكه طرح كي به صحن مي رود 
و آيا قرار است محتواي آن رسانه اي شود مي نويسد: 
»س��لام، اطلاع ندارم.« كميسيون مشترك بررسي 

طرح صيانت آبان ماه ۱۴۰۰ كار خود را شروع كرد. 
در اين مدت دو بار طرح به مركز پژوهش هاي مجلس 
رفت تا نظر كارشناسان اين مركز در مورد آن شنيده 
ش��ود. مركز پژوهش ها نظر مثبت��ي در مورد طرح 
نداش��ت و آن را مخالف با سياس��ت هاي كلي نظام 
دانست. اگرچه صحبت بازوي پژوهشي مجلس تنها 
در حد اظهارنظر است و نمي تواند طرح هاي مجلس 
را به خواس��ت خود اصلاح كند اما نمايندگان عضو 
كميسيون چندان روي خوشي به آن نشان ندادند. 
حتي يك بار وزي��ر ارتباطات پادرميان��ي كرد و در 
نامه اي به رييس مجلس خواستار اصلاح آن شد. در 
نهايت كليات طرح صيانت كه اين بار نام نظام تنظيم 
مقررات خدم��ات فضاي مجازي ب��راي آن انتخاب 
ش��ده بود ابتداي اسفندماه در كميس��يون ويژه آن 
تصويب شد. اين اما پايان ماجرا نبود. معاونت قوانين 
مجلس نامه اي به هيات رييس��ه مجلس نوشت و در 
آن از رعايت نشدن ترتيبات قانوني مجلس در جريان 

تصويب طرح صيانت گفت. استدلال مطرح شده اين 
ب��ود كه طرحي كه براي تصميم گي��ري از صحن به 
كميسيون رفته بود متفاوت با چيزي بود كه تصويب 
شده بود، اس��تدلالي كه مورد پذيرش هيات رييسه 
نيز واقع شد. پس از آن تعدادي از نمايندگان تلاش 
كردند طرح از كميس��يون خارج ش��ود تا در صحن 
علني در م��ورد آن تصميم گرفته ش��ود اما آنها نيز 

موفق نشدند.

   پيشروي در سكوت خبري
ابتداي ش��هريورماه ۱۴۰۱ در حالي كه مدت ها بود 
خبر جديدي از طرح صيانت نبود، بخش هايي از آن 
عيناً در ش��وراي عالي فضاي مجازي تصويب و ابلاغ 
شد، بخش هايي كه وظايف اين شورا را به روز و اضافه 
مي كرد و در نهايت به قدرتمندتر شدن شورا انجاميد. 
در آن شرايط به نظر مي آمد تكليف اين طرح جنجالي 
مشخص شده و قرار نيست مجلس آن را تصويب كند 
اما اين طور نبود و همه چيز در سكوت خبري در حال 
پيش��روي بود. مهرداد ويس كرمي، دبير كميسيون 
طرح صيانت، ۱۷ بهمن ماه ۱۴۰۱ به پيوست گفت: 
»كميسيون مشترك در مورد طرح اختيار تام دارد 
و ط��رح فقط در مورد اينكه چند س��ال آزمايش��ي 
اجرا ش��ود به صحن مي رود.« گوي��ا در ماه هايي كه 
خبري از طرح نبود، كارها پش��ت درهاي بسته جلو 
مي رفت. اين در حالي است كه از همان ابتدا قرار بود 
جلسات كميسيون به صورت زنده پخش شود و حتي 
خبرنگاران در آن حضور داشته باشند. چنان كه رضا 
تقي پور رييس كميسيون طرح صيانت گفته است، 
نسخه جديد طرح به كلي تغيير كرده است. حال بار 
ديگر به نظر مي آيد تصميم گيران دنبال وقت خريدن 
هستند تا در زمان مقتضي كار را به سرانجام برسانند. 
نه خبري از رس��انه اي شدن نس��خه جديد به گوش 
مي خورد و نه دستور هفتگي مجلس نشاني از تعيين 

تكليف مدت اجراي آن دارد.



تعادل|
دولت در شرايطي كه مي توانست راسا واردات خودروهاي 
كاركرده را كليد بزند، س��عي كرد اين موضوع را در قالب 
يك لايحه به مجلس ارسال كند تا وارد بوروكراسي بين 
نهادهاي مختلف شود. اما دولت چرا دست به چنين اقدامي 
زد؟ برخي مي گويند اساسا خود دولت موافقتي با واردات 
اين دست از خودروها ندارد و سعي كرده با تحويل لايحه 
واردات خودروهاي دس��ت دوم به مجلس از خود سلب 
مسووليت كرده و توپ را به زمين نهادهاي قانون گذار و 
نظارتي بيندازد. چون زماني كه مجلس در لايحه بودجه 
س��ال جاري به واردات خودروهاي كاركرده راي مثبت 
داد، دولت با اين طرح مخالف بود و حتي به اشكال مختلف 
مخالفت خ��ود را نيز ابراز كرد. يك��ي از دلايل اثرگذار بر 
مخالفت هيات نظارت بر حسن اجراي سياست هاي كلي 
نظام نيز همين مخالف��ت دولت بود. حالا كه خود دولت 
لايحه واردات اين دسته از خودروها را تنظيم و تصويب 
كرده، احتمال اينكه مخالفتي در هيات عالي نظارت مجمع 
تشخيص مصلحت نظام به وجود بيايد كمتر است. از طرف 
ديگر، احتمال مخالفت در هيات نظارت كمتر است، چراكه 
با وجود همه بحث هاي شكل گرفته اكنون اعضاي هيات 
نيز توجه دارند كه اين راه مي تواند به موازنه بازار، افزايش 
رقابت و كاهش انحصار در بازار با ارزبري كمتر منجر شود. 
به تازگي هم رييس مجلس، در گفت وگويي اعلام كرده 
كه دولت بايد در اجراي قانون واردات خودرو تعجيل كند. 
سخنگوي دولت هم با كنايه به قاليباف عنوان كرده كه 
انتقال دانش و فناوري و احراز صلاحيت فني و حرفه اي 
براي واردات خودرو دس��ت دوم اساساً مطرح نيست وبا 
اعلام كتبي اين موضع ش��فاهي رييس مجلس، واردات 

خودرو هاي دست دوم به جريان خواهد افتاد.

    ضرب الاجل خودرويي مجلس 
فروردين 1402 وزير صمت، لايح��ه دوفوريتي واردات 
خودروي كاركرده را جهت طي تشريفات قانوني به هيات 
دولت ارس��ال كرد كه در صورت تصويب مراجع ذيربط، 
واردات خودروي دس��ت دوم به كش��ور آزاد خواهد شد.  
رييس مجلس دو شنبه در گفت وگويي تلويزيوني بر عدم 
ضرورت لايحه مجلس در اين زمينه تاكيد كرد. وي در اين 
رابطه گفت: »نمي توانيم صبر كنيم كه 40 سال بگذرد و 
هنوز نتوانيم يك خودروي باكيفيت توليد كنيم. دولت بايد 
در اجراي قانون واردات خودرو تعجيل كند؛ البته دولت از 
طريق همان قانون قبل و با تدوين آيين نامه اي در اين زمينه 
هم مي توانست خودروي دست دوم وارد كند.«  اما خبرها 
حاكي از اين است كه لايحه واردات خودروهاي دست دوم 
بعد از تصويب دو فوريت آن و تصويب در كميسيون صنايع 
و معادن مجلس، اكنون در صف ورود به صحن خانه ملت 
قرار دارد. اينگونه كه علي جدي، عضو كميسيون صنايع 
و معادن، مي گويد احتمالا تا دو هفته آينده اين لايحه راه 
خود را به صحن علني باز خواهد كرد. اين اولين بار نيست 
كه موض��وع واردات خودروهاي كاركرده ب��دون نياز به 
مصوبه مجلس مطرح مي شود. پيش از اين و طي تنظيم 
قانون بودجه سال 1402، مجلسي ها به واردات خودروهاي 
كاركرده راي دادند اما در نهايت با مخالفت »هيات نظارت 
بر حسن اجراي سياست هاي كلي نظام« مجمع تشخيص 
مصلحت نظام، واردات خودروهاي سواري كاركرده از اين 
طرح حذف ش��د. بعد از آن بود كه مصباحي مقدم، عضو 
هيات عالي نظارت مجمع تشخيص مصلحت نظام، در 
اظهارنظري گفت: »دولت براي واردات خودرو هاي كاركرده 

نياز به اخذ مجوز از هيچ مرجعي ندارد.« بنابراين هم مجلس 
و همم مجمع تش��خيص مصلحت نظام هر دو روي اين 
موضوع تاكيد دارند كه دولت نيازي به اجازه اين نهادها براي 
واردات خودروهاي كاركرده ندارد. سال ۹۷ بود كه شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي سران قوا مصوبه اي داشت كه به 
علت مشكلاتي از جمله چالش هاي ارزي، واردات خودرو 
موقتا ممنوع اعلام شد. در خردادماه سال 1401 نيز مهلت 
قانوني اين مصوبه به پايان رسيد و از يك سال گذشته دولت 
مي توانست دس��ت به واردات خودرو بزند. از طرف ديگر 
هيچ ممنوعيت قانوني براي واردات خودروهاي دست دوم 
وجود ن��دارد. گرچه در برخي از قوانين گمركي كش��ور 
واردات كالاي مستعمل ممنوع است اما در شرايطي خاص، 
قانون گذار اجازه واردات كالاهاي دست دوم و مستعمل به 
كشور را داده است. يكي از اين موارد ماده 42 قانون آيين نامه 
اجرايي واردات و صادرات ايران است كه بند يك اين ماده 
قانوني مي گويد: »ورود خودروهاي مس��تعمل از جمله 
راهسازي در چارچوب قانون مربوط و آيين نامه اجرايي آن 
امكان پذير است.« البته در دوره اي كه وزارت صمت مشغول 
تدوين آيين نامه واردات خودرو بود، سيدرضا فاطمي امين، 
وزير سابق صمت، با غيرقانوني خواندن واردات اين دست 
از خودروها، آب پاكي را روي دست خودروهاي كاركرده 
ريخت. اما بارها نمايندگان مجلس تاكيد كردند كه چنين 
ممنوعيتي وجود ندارد. حال كريمي نايب رييس كميسيون 
صنايع و معادن مجلس درباره لايحه واردات خودروهاي 
كاركرده توضيحات جديدي ارايه كره وگفته است: لايحه 
واردات خودروهاي كاركرده در نوبت طرح در صحن مجلس 
قرار دارد و دولت بايد مناب��ع ارزي مورد نياز خودروهاي 
كاركرده را تامين كند. به گفته او، اگر اشخاص يا شركت هاي 
خصوصي بخواهند خودرو وارد كنند مي توان امكاني فراهم 
كرد كه از ميلياردها دلار خارج از سيستم بانك مركزي و 
رسوب شده استفاده كرد. لطف ا… سياهكلي، نماينده و 
عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس، هم عنوان كرده 
كه كميسيون صنايع و مجلس پيش از اين نيز طرح واردات 
خودروهاي كاركرده را با جديت دنبال مي كرد. اما در قانون 
بودجه با مخالفت مجمع تشخيص مواجه شد. هم اكنون 
نيز كه با طرح دوفوريتي به مجلس بازگشته است با جديت 
در حال اجراست.  واكنش دولت به تغيير نظر قاليباف  در 
همين حال، س��خنگوي دولت در حاشيه جلسه هيات 
دولت در واكنش به اظهارات قاليباف گفته: دولت از تغيير 
نظر رييس مجلس استقبال مي كند. سال گذشته دولت 
آيين نامه اي براي واردات خودروهاي كاركرده از مناطق 
آزاد به س��رزمين اصلي تصويب كرد. 24 اس��فند بود كه 
رييس مجلس اين آيين نامه را مغاير با قانون واردات خودرو 

تشخيص داد و اعلام كرد دولت بايد آن را اصلاح مي كرد. 
خوشحاليم كه در بررسي هاي نهايي با دولت هم نظر شده 
و آن را مغاير نمي دانند. علي بهادري جهرمي عنوان كرد: 
منتظريم تا نظر رييس مجلس مبني بر عدم مغايرت آن 
آيين نامه به صورت مكتوب به دولت اعلام ش��ود تا اولين 
مرحله واردات خودرو به سرزمين را طبق همان آيين نامه 
انجام دهيم. علت اينكه دولت لايحه دوفوريتي براي واردات 
خودروهاي كاركرده به مجلس تقديم كرد، اين است كه نامه 
رييس مجلس مطرح و اعلام شد هرگونه واردات خودرو 
بايد با رعايت همه مفاد اين قانون باشد. بهادري جهرمي با 
اشاره به نامه قاليباف گفت: رييس مجلس در نامه 24 اسفند 
اعلام كرده بود هرگونه واردات خودرو بايد با رعايت همه 
مفاد قانون واردات خودرو همراه باشد. در آن قانون آمده كه 
انتقال فناوري انجام شود كه طبيعتاً در واردات خودروي 
دست دوم چنين امري محقق نمي شود. سخنگوي دولت 
ادامه داد: همچنين، در آن قانون گفته شده صلاحيت فني 
و حرفه اي واردكننده بايد احراز شود، در حالي كه واردات 
خودروي دست دوم به صورت فردي قرار است انجام شود؛ 
يعني هر ش��هروندي در چارچوبي كه مقرر شده است، 
خودرو وارد كند. در اين زمينه ديگر احراز صلاحيت فني و 
حرفه اي نداريم كه كسي بيايد و خط توليد راه اندازي كند. 
به دنبال اعلام وصول استيضاح وزير سابق، وزارت صمت 
دو لايحه را طي يك هفت��ه به مجلس داد كه يكي از آنها 
تفكيك اين وزارتخانه به دو وزارت صنعت و معدن و وزارت 
بازرگاني و ديگري واردات خودروهاي دست دوم زير پنج 
سال كاركرد بود. از قضا مجلس به دوفوريت هر دو طرح 
راي مثبت داد اما هيچ يك از آنها نتوانستند فاطمي امين 
را از اس��تيضاح نجات دهند. برخي معتقدند كه هدف از 
ارس��ال اين لايحه، آن هم در صورتي كه هيچ ممنوعيت 
قانوني براي واردات اين دس��ت از خودروها وجود ندارد و 
دولت خود مي تواند دست به واردات آنها بزند، تنها راضي 
كردن نمايندگاني بود كه با واردات خودروهاي كاركرده 
موافق بودن��د. اما عده اي ديگر مي گويند كه براي واردات 
خودروهاي كاركرده، نيازي به ارس��ال لايحه به مجلس 
نيست و اگر قرار است چنين اتفاقي رخ دهد خود وزارت 
صمت يا هيات دولت مي توانند دست به واردات خودروهاي 
دست دوم بزند. به گفته آنها، وزير سابق صمت نيز چندان 
با ارسال لايحه به مجلس موافق نبوده است. اما نظر دولت 
بر اين بوده كه بهتر اس��ت موافقت هاي قانوني مجلس و 
مجمع تشخيص مصلحت نظام كسب شود. در نهايت بايد 
ديد سرنوشت لايحه واردات خودروهاي كاركرده به كجا 
مي رسد؛ آيا اين دست از خودروها راهي به بازار خودروي 

كشور باز مي كنند يا نه.

    مزايا و معايب خودروهاي كاركرده 
با توجه به بازار آشفته خودرو در كشور، واردات خودروهاي 
كاركرده مي تواند راه حل مناس��بي باشد كه مزاياي زير را 

به همراه دارد. 
۱. افزايش عرضه در بازار: با توجه به شرايط فعلي بازار 
خودرو كشور، افزايش عرضه راهكار مناسبي براي كنترل 
بازار است. در بلندمدت نيز با تغيير عوارض اين خودروها 
مي توان عرضه و تقاضاي اين محصولات را به گونه اي كنترل 
كرد كه از يك سو بازار با ثباتي شكل بگيرد و از سوي ديگر 
توليدكننده داخلي متضرر نشود. در اين شرايط شركت هاي 
داخلي براي بهره مندي از سهم بيشتري از بازار به سمت 
ارتقاي كيفيت محصولات خود حركت خواهند كرد. رفع 
انحصار از بازار خودرو زمينه لازم براي حذف قيمت گذاري 

دستوري در اين صنعت را نيز فراهم مي كند.
۲. ارزبري پايين: قيمت خودروهاي دست دوم در سطح 
جهاني نسبت به خودرو صفر به مراتب كمتر و گاهي تا كمتر 
از نصف قيمت محصول نو اس��ت. لذا مي توان با تأمين ارز 
كمتر نسبت به واردات خودرو صفر، نياز بازار را تأمين نمود.
۳. كاهش خودروهاي فرسوده: در حال حاضر در كشور 
3 ميليون دستگاه خودروي س��واري فرسوده وجود دارد 
كه سالانه 1 ميليون دستگاه به اين تعداد اضافه مي شود. 
خودروهاي فرس��وده باعث مصرف بيش از حد سوخت، 
افزايش تصادفات و آلودگي هوا ش��ده اند؛ بنابراين ايجاد 
راهكاري براي اس��قاط خودروهاي فرسوده الزامي است. 
مشروط بودن واردات خودرو دس��ت دوم به كشور به ازاء 
اسقاط چند خودروي فرسوده باعث كاهش خودروهاي 

فرسوده خواهد شد.
۴. رشد سرمايه اجتماعي دولت: در حال حاضر عدم 
تأمين خودروي مورد نياز در كش��ور، ممنوعيت واردات، 
انحصاري بودن صنعت خودرو كه منجر به كاهش كيفيت 
خودروهاي داخلي و ايجاد فاصله بين خودروهاي توليد 
داخل و خودروهاي بين المللي شده، باعث ايجاد نارضايتي 
عمومي شده است. واردات خودرو دست دوم علاوه بر كنترل 
بازار، كاهش انحصار در صنعت خودرو و الزام خودروسازان 
به افزايش كيفيت، باعث افزايش رضايت عمومي در حوزه 
صنعت خودرو و همسويي بيشتر مردم با حاكميت خواهد 
ش��د. در كنار مزايايي كه واردات خودرو دست دوم دارد، 
شبهاتي نيز در اين حوزه وجود دارد كه به شرح ذيل مي توان 

به آنها پاسخ داد: 
۱. آسيب به توليد داخلي: در نگاه اول اين موضوع منجر 
به كاهش توليد داخلي مي شود اما اين موضوع با توجه به 
اسقاط خودروهاي فرسوده و ايجاد تعرفه واردات به گونه اي 
كه انگيزه براي تحقيق و توسعه در شركت هاي توليد كننده 
خودرو در داخل كشور وجود داشته باشد؛ ضرري به توليد 

داخل نمي زند.
۲. خروج ارز: اين موضوع با اسقاط خودروهاي فرسوده 
كه مصرف سوخت بالا دارند باعث كاهش خروج ارز براي 

واردات سوخت مصرفي خواهد شد.
۳. خدمات پس از فروش: مهم ترين چالش خودروهاي 
دست دوم وارداتي به كش��ور براي مصرف كننده، تأمين 
قطعات يدكي و خدمات پس از فروش است. لازم به ذكر 
اس��ت كه در خصوص واردات خودروهاي دست دوم نيز 
تمام ش��روط واردات خودروهاي نو وجود دارد. در نتيجه 
واردات اين محصولات مستلزم وجود نمايندگي خدمات 
پس از فروش است. بنابراين خودروهايي مشمول واردات 
مي شوند كه نمونه مشابه آن موجود باشد يا توليد قطعات 

مصرفي در داخل صرفه اقتصادي داشته باشد.
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ورود خودروهاي كاركرده
از مناطق آزاد مجاز شد؟

براساس اطلاعيه جديد س��امانه جامع تجارت امكان 
ورود كالا هاي واردش��ده به مناطق آزاد قبل از سال ۹۷ 
به سرزمين اصلي، به شيوه بدون انتقال ارز، فراهم شد. 
طبق اعلام س��امانه جامع تجارت، ام��كان واردات به 
سرزمين اصلي براي كالاهاي واردشده به مناطق آزاد 
و ويژه قبل از تاريخ 13۹۷/01/01 ميس��ر شده است. 
بر اس��اس بخش��نامه دفتر مقررات صادرات و واردات 
به ش��ماره 168۹88 مورخ 1402/02/11 و عطف به 
مصوبات جلسه مورخ 1401/12/01 كارگروه هماهنگي 
م��وارد خاص؛ مقرر گرديد در خص��وص كالاهايي كه 
قبل از تاري��خ 13۹۷/01/01 وارد مناط��ق آزاد و ويژه 
اقتصادي شده است و در زمان حاضر قصد ورود كالا از 
مناطق به سرزمين اصلي را دارند، امكان ثبت سفارش 
بدون انتقال ارز از محل بند ۹ ماده 38 آيين نامه اجرايي 
مقررات صادرات و واردات فراهم گردد. در راستاي اجراي 
مصوبات مذكور، امكان ثبت سفارش بدون انتقال ارز در 
سامانه جامع تجارت با محل تأمين ارز »بند ۹ ماده 38 
آيين نامه اجرايي مقررات صادرات و واردات � واردات به 
سرزمين اصلي كالاهاي داراي قبض انبار مناطق آزاد 
و ويژه قب��ل از تاريخ 13۹۷/01/01« براي اين كاربران 
فراهم گرديد. لازم به ذكر است كه ثبت سفارش از اين 
محل تأمين ارز به منظور بررسي صحت زمان ورود كالا 
به منطقه نيازمند اخذ مجوز از »دبيرخانه شوراي عالي 
مناطق آزاد و ويژه اقتصادي« مي باشد. به گزارش تسنيم، 
چون در اطلاعيه سامانه جامع تجارت محدوديتي ذكر 
نشده است اين گمانه مطرح شده است كه دولت مجوز 
ورود خودروهاي موجود در مناطق آزاد به س��رزمين 
اصلي را از طريق رويه بدون انتقال ارز صادر كرده است.

ماموران پست و بهداشت وجوه 
اضافه از واحدهاي صنفي نگيرند

رييس اتاق اصناف ايران گفت: برخي از بازرسان بهداشت 
با مراجعه ب��ه واحدهاي صنفي، آنها را ملزم به پرداخت 
وجوهي مي كنند كه هي��ات مقررات زدايي تاكيد كرد 
دريافت اين وجوه غيرقانوني است. به گزارش اتاق اصناف 
ايران، قاسم نوده فراهاني، درباره نشست هماهنگي سامانه 
نوين اصناف و درگاه ملي مجوزها و رفع مشكلات صدور 
پروانه كسب، اظهار كرد: واحدهاي صنفي و اتحاديه ها و 
اتاق هاي اصناف در راستاي صدور پروانه كسب مشكلاتي 
را با درگاه ملي مجوزها و سامانه نوين اصناف دارند كه در 
اين نشست به برخي از اين موارد پرداخته شد. رييس اتاق 
اصناف ايران افزود: يكي از موارد مطروحه درباره دريافت 
هزينه هاي اضافي از س��وي ماموران پست از واحدهاي 
صنفي بود كه مشخص شد اداره پست كه براي تطبيق 
كد پس��تي به واحدهاي صنفي متقاضي پروانه كسب 
مراجعه مي كنند لازم است تنها يك بار )مبلغ 32 هزار 
تومان( را دريافت كنند و چنانچه مراجعات بعدي وجود 
داشت، نبايد هزينه مجددي دريافت شود. نوده فراهاني 
همچنين در خصوص تاييديه وزارت بهداشت نيز گفت: 
گزارش هايي وجود دارد مبني بر اينكه برخي از بازرسان 
بهداشت با مراجعه به واحدهاي صنفي، آنها را ملزم به 
پرداخت وجوهي مي كنند كه هيات مق��ررات زدايي 
تاكيد كرد دريافت اين وجوه خلاف قانون است. رييس 
اتاق اصناف ايران از اصلاح موضوع ديده نشدن مباشران 
صنفي براي دريافت پروانه كسب نيز خبر داد و گفت: مقرر 
شد ترتيبي اتخاذ شود كه مباشران نيز بتوانند پروانه كسب 
خود را از سامانه هاي مذكور دريافت كنند. به گفته نوده 
فراهاني در اين نشست مقرر شد كارگروه هايي با حضور 
نمايندگان اصناف و هيات مقررات زدايي تشكيل شود 
تا موضوع بازرسي و ديگر موارد تخصصي مورد بررسي 
دقيق تري قرار گيرد و مشكلات اصناف رفع شود. وي ابراز 
اميدواري كرد: قانون نظام صنفي و قانون تسهيل صدور 
مجوزهاي كسب و كار تلفيق شود به نوعي كه اتحاديه ها 

قدرت و اختيارات بيشتري داشته باشند.

معادن كشف شده به سرمايه گذاران 
داراي صلاحيت واگذار مي شود

معاون طرح هاي توسعه معادن و صنايع معدني ايميدرو 
تاكيد كرد: هيچ محدوديت قانوني براي واگذاري اكتشاف 
معادن به بخش خصوصي يا دولتي وجود ندارد. به گزارش 
خبرگزاري تسنيم، حسام مقدمعلي، تأكيد كرد: بر اساس 
قانون معادن هر شخص حقيقي يا حقوقي مجاز به فعاليت 
در حوزه اكتشاف معادن در سراسر كشور است و بنابراين 
هيچ گونه محدودي��ت قانوني براي واگذاري اكتش��اف 
معادن به بخش خصوصي يا دولتي وج��ود ندارد. وي به 
پتانسيل هاي معدني كشور اشاره كرد و گفت: تا زماني كه 
اين ظرفيت ها بالفعل نشود نمي توان شاهد اثرات ملموس 
آن در زندگي مردم بود. مقدمعلي با اشاره به ريسك بالا و نياز 
به ارقام بالاي سرمايه گذاري به عنوان مهم ترين مشكلات 
اكتشاف در فازهاي شناسايي و پي جويي، افزود: ايميدرو 
به عنوان يك سازمان توسعه اي، پس از اكتشاف معادن 
آنها را از طريق مزايده جذب سرمايه گذار به فعالان داراي 
صلاحيت در بخش معدن و صنايع معدني واگذار مي كند.

كاهش قيمت تخم مرغ در بازار
رييس هيات مديره اتحاديه مرغ تخم گذار استان تهران 
از كاهش قيم��ت تخم مرغ خبر داد. ناص��ر نبي پور در 
گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: قيمت هر كيلو تخم مرغ 
درب مرغداري ها به زير قيمت مصوب رسيده؛ به طوري 
كه قيمت مصوب هر كيلو تخم مرغ 4۷ هزار و 300 تومان 
است، اما در حال حاضر حدود 43 تا 44 هزار تومان فروخته 
مي شود. وي ادامه داد: به دليل اينكه توليد بيش از نياز يا 
اصطلاحا عرضه بيش از تقاضا اس��ت بازار كشش ندارد 
و قيمت ها كاهشي شده اس��ت.نبي پور افزود: از طرفي 
تقاضاي خريد تخم مرغ نيز در نيمه اول س��ال و با گرم 
شدن هوا كاهش مي يابد.  رييس هيات مديره اتحاديه مرغ 
تخم گذار در پايان با اشاره به اينكه روزانه 300 تن مازاد 
تخم مرغ داريم كه بخشي از آن صادر مي شود، گفت: نياز 
روزانه كشور به تخم مرغ حدود 3200 تن است در حالي 

كه روزانه 3۵00 تن تخم مرغ توليد مي شود.

ثبت سفارش كالاي استراتژيك 
برنج سيستمي مي شود

مديركل دفتر خدمات بازرگاني معاونت توس��عه 
بازرگاني وزارت جهاد كشاورزي، از سيستمي شدن 
ثبت سفارش كالاي اس��تراتژيك برنج خبر داد.به 
گ��زارش وزارت جهاد كش��اورزي، ميثم جاهدي، 
مديركل دفتر خدمات بازرگاني )تجارت خارجي( 
وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه سفارش كالاي 
استراتژيك برنج سيستمي مي شود، گفت: با توجه 
به ساختار جديد و نظر شوراي بازرگاني وزارت جهاد 
كشاورزي بر شفافيت و تسهيل امور بازرگانان، تجار 
و فعالان امنيت غذايي مردم؛ مهم ترين حلقه اوليه، 
شفاف سازي در زمينه ثبت سفارشات است كه در 
اين راستا، با سيستمي شدن ثبت سفارش شركت ها، 
قابليت رصد دقيق و حل مسائل با سرعت وجود دارد. 
وي با بيان اينكه كالاي استراتژيك برنج به عنوان 
يكي از مهم ترين كالاهاي اساسي و مصرفي مردم و 
آخرين كالاي اصلي و ارزبر در كشور است كه تاكنون 
ثبت سفارشات آن به دليل پيچيدگي هاي خاص و 
متفاوت با ساير كالاها، به صورت دستي و محاسبه اي 
اوليه انجام مي شده است، گفت: سيستمي شدن به 
معناي بررس��ي خودكار فرمت هاي ثبت سفارش 
شركت ها بر اساس مباني تعريف شده )اعم از بررسي 
اصالت مدارك و سقف قيمتي و ساير موارد موثر( و 
تأييد يا رد خودكار و حذف فرايند چالشي بررسي 
دستي و احتمال نسبي خطاي انساني است، كه به 
زودي در محصول برنج اجرايي مي شود. جاهدي به 
پيگيري مستمر و برگزاري نشست هاي هماهنگي 
و فني بين نهادها با حضور مديران وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )س��امانه جامع تج��ارت(، وزارت 
بهداش��ت )س��ازمان غ��ذا و دارو( و وزارت جهاد 
كشاورزي در س��وم خرداد اشاره كرد و گفت: مقرر 
شد با همكاري بين دس��تگاهي، سيستمي شدن 
ثبت سفارشات برنج از اواخر خرداد ماه سال جاري 
اجرايي شود. وي با بيان اينكه سيستمي شدن ثبت 
سفارشات برنج با تأخير ۵ ساله از توافق قبلي، انجام 
مي شود، بيان كرد: اين تأخير باعث بروز مشكلات 
عديده كمبود يا بيش بود ثبت سفارش��ات سالانه، 
عدم محاس��به دقيق سهم بازار ش��ركت ها و عدم 
امكان رصد مناسب جريان ورود كالا به كشور )غير 
از مس��ائل ارزي( شده و مورد انتقاد واردكنندگان، 

توليدكنندگان و مصرف كنندگان قرار گرفته بود.
مدي��ركل دفتر خدم��ات بازرگان��ي وزارت جهاد 
كش��اورزي تصريح كرد: فاز اول اجراي اين پروژه 
طبق توافق با مديران مرتبط سامانه جامع تجارت 
و سازمان غذا و دارو مقرر شده تا از اواخر ماه جاري 
در محصول برنج اجرايي شود، اين مهم گام موثري 
در مديريت مناس��ب و بررسي جريان ورود كالا به 
كشور و عمل به قانون ضد انحصار و مبارزه با فساد و 

شفافيت خواهد بود.

صدوررواديد چين براي فعالان 
اقتصادي ايران، تسهيل شود

در نشست مشترك سرپرست معاونت بين الملل اتاق 
ايران با رايزن تجاري سفارت چين بر تسهيل صدور 
رواديد براي تجار ايراني به عنوان پيش نياز توسعه 
همكاري هاي اقتصادي و تجاري ايران و چين تأكيد 
ش��د. شو كيس��ونگ، رايزن بازرگاني سفارت چين 
با حضور در اتاق ايران با نيلوفر اس��دي، سرپرس��ت 
معاونت بين الملل ات��اق ايران و مجيد رضا حريري، 
رييس اتاق مشترك ايران و چين ديدار و گفت وگو 
كرد.  سرپرست معاونت بين الملل اتاق ايران در اين 
نشس��ت با توجه به اهميت توس��عه همكاري هاي 
اقتصادي و تجاري ايران و چين خواس��تار تسهيل 
صدور رواديد تجار ايراني از سوي چين شده و گفت: 
با توجه به كاهش محدوديت هاي كرونا از سوي چين 
و امكان سفر به اين كشور، تقاضا براي دريافت رواديد 
تجاري از چين افزايش يافته و باعث طولاني شدن 
فرايند اخذ رواديد شده است. نيلوفر اسدي افزود: با 
توجه به اينكه اعضاي اتاق در فرايندهاي عضويت در 
اتاق احراز صلاحيت ش��ده اند، فرايند صدور رواديد 
مي تواند براي آنها تسهيل شود. اتاق ايران مي تواند با 
همكاري اتاق مشترك ايران و چين و بخش بازرگاني 
و كنسولي سفارت چين، براي رفع اين مشكل اقدام 
كند. اسدي گفت: براي توسعه همكاري هاي تجاري 
بين ايران و چين به همكاري نزديك و برنامه ريزي 
ويژه بين بخش هاي تجاري و بازرگاني چه در دولت ها 
و چه در بخش هاي خصوصي نياز داريم. مجيدرضا 
حريري، رييس اتاق مشترك ايران و چين هم با اشاره 
به برگزاري كميسيون مشترك اقتصادي بين ايران و 
چين در چند ماه آينده، گفت: موضوع دريافت رواديد 
نبايد وقت و انرژي بخش هاي بازرگاني دو كشور را به 
خود صرف كند و لازم است اين مشكل سريع تر مرتفع 
شود. او تأكيد كرد: طولاني شدن فرايند صدور رواديد 
تجاري برنامه ريزي هاي شركت ها و فعالان اقتصادي 
براي شركت در رويدادها و ملاقات تجاري در كشور 
چين را دچار اختلال مي كند. با وجود همكاري هاي 
بي وقف��ه و تلاش هاي بخش كنس��ولي و بازرگاني 
سفارت چين، نياز است حجم صدور رواديد افزايش 
يابد كه اين موضوع بايد از سوي دولت هاي دو كشور 
مورد توافق واقع شود. شو كيسونگ، رايزن بازرگاني 
س��فارت چين نيز با اش��اره به حجم بالاي تقاضاي 
رواديد تجاري در ماه هاي گذش��ته، ابراز اميدواري 
كرد بخش بازرگاني سفارت در همكاري با اتاق ايران 
و اتاق مشترك ايران و چين، بتواند تسهيلات بيشتري 
براي رفع مش��كل فعالان اقتصادي ايراني در چين 
ارايه كند. او تأكيد كرد: هدف نهايي ما تنها مربوط به 
صدور رواديد نيست و بايد براي گسترش همكاري 
در برنامه ها و رويدادهاي مش��ترك تجاري بين دو 
كشور، رفع موانع و تس��هيل تجارت بين دو كشور 
و همچنين همكاري هاي در س��طح استان هاي دو 

كشور برنامه ريزي و تلاش كنيم.

مجلس: دولت براي خودروي دست دوم تعجيل كند/ دولت: مجلس كتبا اعلام كند

سيگنال دو نهاد به واردات خودروي كاركرده

اتاق ايران گزارش داد

سازمان توسعه تجارت از ابلاغيه خود عقب نشيني كرد

عربستان و قطر، ركورددار جذب سرمايه  خارجي در منطقه

واردات آيفون هاي رفرش همچنان بدون نياز به سابقه

عربستان و قطر در جذب سرمايه خارجي جزو كشورهاي 
پيشتاز منطقه بوده؛ 3۷ درصد سرمايه گذاري  در بخش 
صنعت عربستان، سرمايه گذاري خارجي است و در قطر 
هم در س��ال 2022، حدود 13۵پروژه با سرمايه گذاري 
مستقيم خارجي، ثبت شده است. در شصت و چهارمين 
گزارش از سلسله گزارش هاي »پايش تحولات تجارت 
جهاني«، گلچيني از تح��ولات اخير در دو لايه جهاني و 
منطقه اي محيط ژئواكونوميك ايران ارايه شده و آخرين 
روندها و پيش بيني هاي اقتصادي تهيه ش��ده توس��ط 
بزرگ ترين نهاده��اي اقتصادي بين الملل��ي، در قالب 
داده ه��اي تازه م��ورد واكاوي ق��رار گرفته اند. در بخش 
تحولات جهاني به گزارش اخير آنكتاد پرداخته شده كه 
در آن، بحث جالبي در مورد لزوم ايجاد يك توافق آبي در 
حوزه اقتصاد وابسته به اقيانوس، با هدف ايجاد تعادل در 

بهره برداري و همزمان، محافظت از منابع اقيانوسي، ارايه 
شده اس��ت- نكته برجسته و متمايز كننده اين گزارش، 
موضوع كشت جلبك دريايي و نوآوري در جايگزين هاي 
پلاستيك است- به طور كلي تلاش ها در راستاي محافظت 
از اكوسيستم در س��طح جهان شدت گرفته است.  اروپا 
نيز س��رمايه گذاري هاي عظيمي را براي جايگزيني گاز 
روسيه با فناوري هاي سبز انجام داده است- اتحاديه اروپا 
همچنين به دنب��ال تصويب پيش نويس طرح تحريمي 
جديدي است كه شركت ها و كشورهايي را مورد هدف 
قرار مي دهد كه به روسيه در دور زدن تحريم هاي اتحاديه 
اروپا كمك مي كنند- اين امر به ويژه در مورد كشور چين 
كه حجم تجارت خود با روس��يه را به طور بي س��ابقه اي 
افزايش داده، نمود بيش��تري دارد. در سطح منطقه نيز 
خبر از پيش��تازي عربس��تان و قطر در جذب س��رمايه 

خارجي است- 3۷ درصد از كل حجم سرمايه گذاري هاي 
صورت گرفته در بخش صنعت عربستان، سرمايه گذاري 
خارجي و مشترك است- قطر نيز در سال 2022 با ثبت 
13۵ پروژه سرمايه گذاري مستقيم خارجي، كه منجر به 
ايجاد 13۹۷2 ش��غل جديد در سال 2022 شده است، 
ركورد جدي��دي را ثبت كرد- اين رق��م تقريباً 2۵ برابر 
ارزش پروژه هاي س��رمايه گذاري مستقيم خارجي در 
س��ال قبل است و حكايت از دو برابر شدن مشاغل ايجاد 
شده بواسطه سرمايه گذاري مستقيم خارجي نسبت به 
سال 2021 دارد. بدون شك برگزاري موفق جام جهاني 
را مي توان س��كوي پرتابي براي قطر دانست- در امارات 
نيز توان بالاي لجستيكي، باعث شده تا فرصت ويژه اي 
در زمينه دسترسي و تس��خير بازارهاي آفريقايي، براي 
اين كشور ايجاد شود- امارات همچنين در حال مذاكره 

با بازارهاي داراي اهميت اس��تراتژيك بيشتر در سطح 
منطقه و جهان اس��ت تا در س��ايه توافقات احتمالي، به 
تحقق هدف دو برابر كردن حجم اقتصاد تا سال 2031 
نزديك تر شود.  در خارج از حوزه كشورهاي خليج فارس، 
تركيه به دلايل جغرافيايي، لجستيكي و نيروي كار ماهر، 
به مقصدي مطلوب براي گسترش سرمايه گذاري هاي 
خارجي، از جمله سرمايه هاي آلماني بدل شده؛ به نحوي 
كه حجم تجارت دوجانبه دو كشور در سال 2022، از 4۵ 
ميليارد دلار فراتر رفته و ركوردي تاريخي بر جاي گذاشته 
است- قزاقس��تان نيز با در پيش گرفتن يك استراتژي 
جديد مبتني بر افزايش جريان سرمايه گذاري مستقيم 
خارجي، از فرصت استفاده كرده و در حال جذب سرمايه 
شركت هايي است كه روس��يه را ترك و توليد خود را در 

قزاقستان جايگزين كرده اند.

س��ازمان توس��عه تجارت بخش��ي از ابلاغي��ه اخير خود 
درخصوص اعمال سيستمي سقف و سابقه واردات كالاها 
را اصلاح كرد. به گزارش خبرگزاري تسنيم، سامانه جامع 
تجارت از تغييرات روال بررسي سيستمي سابقه واردات براي 
بسياري از تعرفه ها خبر داد. ظاهراً اين تصميم بعد از انتشار 
مكاتبه )20 ارديبهشت ماه( معاون وزير صمت و انتقاد صريح 
»منوچهر منطقي« از اعمال سيستمي سقف و سابقه واردات، 
در مورد فعالان اقتصادي مرتبط با صنعت خودرو صورت 
گرفته است. به طور خلاصه براي بس��ياري از رديف هاي 
تعرفه شرايط بررسي سيستمي س��ابقه واردات حذف يا 
تعديل جدي است. گفتني است، بر اساس اعمال ضوابط 
سابقه واردات، سقف واردات در سال جاري به ميزان ميانگين 
واردات دو سال قبل است- با توجه به مكاتبه منوچهر منطقي 
مي توان ادعا كرد اعمال سيستمي اين رويه حواشي بسيار 

زيادي ايجاد كرده است. با وجود انتقادهاي فراوان مشخص 
نيست به چه علت، مسير واردات آيفون هاي رفرش و خارج 
ش��ده از خط توليد همچنان بدون لحاظ سابقه واردات از 
محل صادرات خود ادامه دارد. در ابلاغيه سامانه جامع آمده: 
در راستاي اجرايي ش��دن »مصوبات كارگروه هماهنگي 
سياست هاي ارزي و تجاري«، آخرين تغييرات مرتبط با 

بررسي سابقه واردات بازرگانان به شكل زير خواهد بود.
1- براي 2۵ رديف تعرفه ، بررسي سابقه واردات به صورت 

كلي حذف گرديد.
2- براي 162 رديف تعرفه ، بررس��ي س��ابقه واردات براي 
واحدهاي توليد )حالت ثبت سفارش »نياز توليد خود «( 

حذف گرديد.
3- ب��راي 2۷ رديف تعرفه ، بررس��ي س��ابقه واردات براي 
واحدهاي داراي جواز تأسيس با پيشرفت فيزيكي حداقل 3۵ 

درصد )حالت ثبت سفارش »مواد اوليه و ماشين آلات خط 
توليد واحد داراي جواز تأسيس«( حذف گرديد.

4- ب��راي 2۵ رديف تعرفه، ميزان مجاز س��ابقه، به اندازه 
حداكثر )ماكزيمم( س��ابقه واردات در دو س��ال گذشته 

مي باشد.
۵- براي 43 رديف تعرفه، بررسي سيستمي سابقه واردات 
بازرگان به صورت تجميعي بر روي 4 رقم محاسبه خواهد 

شد.
6- براي كالاي تلفن همراه غيرهوشمند ذيل رديف تعرفه 
8۵1۷1420، سابقه به صورت سيستمي و به اندازه ميانگين 

واردات دو سال اخير كنترل خواهد شد.
۷- براي 1۵ رديف تعرفه، بررسي سيستمي سابقه واردات 
حذف شده و جهت بررسي سابقه به كارتابل دفتر تخصصي 

مربوطه ارجاع مي گردد.

مابقي رديف تعرفه هايي كه پيش از اين مشمول سابقه 
بوده، بررس��ي س��ابقه واردات آنها همانند روال سابق 
انجام خواهد ش��د. بدين منظور از روز سه شنبه مورخ 
1402/03/0۹ در اس��تعلام ضوابط پرونده هاي ثبت 
سفارش براي كالاهاي با تعرفه هاي مذكور در رديف هاي 
۵ و 6، مجوزدهنده جديدي با عنوان بررسي سيستمي 
سابقه واردات اجباري شده است. براي اخذ مجوز بررسي 
سيستمي سابقه واردات نيازي به پيگيري يا مراجعه حضوري 
متقاضيان نيس��ت. لازم به ذكر اس��ت تمامي درخواست  
مجوزهاي سيس��تمي ارس��الي كاربران از ساعت 12:00 
مورخ 1402/03/0۹ به بعد براي تعرفه هاي رديف هاي ۵ و 
6، حداكثر تا آخر اين هفته پاسخ داده خواهد شد و پس از 
آن، پاسخ درخواست اين مجوزها حداكثر ظرف يك ساعت 

به صورت خودكار صادر مي گردد.
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خبرروز

دريافت تعرفه  مازاد از بيمار مصداق تخلف تعزيراتي است
معاون درمان وزارت بهداشت، بر الزام رعايت تعرفه هاي خدمات تشخيصي و درماني مصوب دولت در سال ۱۴۰۲ تاكيد كرد. در ابلاغيه معاون 
درمان وزارت بهداشت، آمده است: پيرو بخشنامه شماره ۴۰۰/۲۰۰۷ د مورخ ۰۴/ ۰۲/ ۱۴۰۲  در خصوص ابلاغ تعرفه هاي خدمات تشخيصي و 
درماني سال ۱۴۰۲، يادآور مي گردد بر اساس قوانين مصوب مجلس شوراي اسلامي، تنها مرجع ابلاغ تعرفه خدمات سلامت، هيات وزيران است 
و بر اين اساس رعايت تعرفه هاي مصوب ابلاغي توسط معاون اول رييس جمهور از تكاليف تمامي ارايه دهندگان خدمات تشخيصي و درماني 
است و هرگونه دخل و تصرف و وضع تعرفه هاي مغاير با مصوبه هيات وزيران توسط اشخاص حقيقي، حقوقي، شعب سازمان نظام پزشكي، 

انجمن هاي علمي يا صنفي و…، و اخذ تعرفه مازاد بر تعرفه هاي مذكور مصداق تخلف انتظامي و تعزيراتي بوده و قابل پيگرد قانوني است.

رويداد

درحالي كه كارشناسان و فعالان حوزه معلولان معتقدند 
كه در برنامه هاي پنجم و ششم توسعه افراد داراي معلوليت 
مطالبات زيادي دارند كه اصلا به آنها نرس��يده  اند، يك 
نماينده مجلس تاكيد كرد كه حداكثر حمايتي كه در 
جنبه هاي مختلف بايد از معلولان صورت بگيرد، انجام 
نمي ش��ود. در همين راس��تا نيز جمعي از اف��راد داراي 
معلوليت ۷ خردادم��اه، در اعتراض به عدم اجراي قانون 
حمايت از معلولان وعدم توجه دولت در برنامه توسعه 
هفتم به اين گروه و نديدنِ هيچ حمايتي براي آنها در اين 

برنامه، در مقابل ساختمان مجلس تجمع كردند.

   در برنامه هاي پنجم و ششم توسعه مطالبات 
زيادي داريم كه اصلا به آنها نرسيده ايم

مديرعامل انجمن نداي معلولان ايران درباره ناديده 
گرفته ش��دن حقوق افراد داراي معلوليت در برنامه 
هفتم توس��عه با بيان اينكه مش��كل اساسي ما عدم 
اجراي قانون حمايت از افراد داراي معلوليت اس��ت، 
به ايلنا گفت: ما در برنامه هاي پنجم و ششم توسعه 
مطالبات زيادي داريم كه اصلا به آنها نرس��يده ايم. 
اقداماتي را كه بايد دستگاه ها در برنامه پنجم و به ويژه 
در برنامه ششم براي معلولان خدماتي را ارايه مي دادند 
به فراموشي سپرده شده است. محمود كاري ادامه داد: 
متاسفانه افرادي كه برنامه هفتم را تدوين مي كنند 
از سازمان هاي مردم نهاد در حوزه معلولان مشاركت 
نمي گيرند و مشورتي نمي كنند و به تبع حق و حقوق 
افراد داراي معلوليت از قلم مي افتد. البته ممكن است 
سازمان هاي حمايتي به عنوان بخشي از بدنه دولت نيز 
در آن مشاركت داشته باشند اما آن چيزي كه از جانب 
سازمان هاي مردم نهاد حوزه معلوليت مي توانست 
مطرح شود مطالبه حقوق اساسي افراد داراي معلوليت 
بود كه متاسفانه سازمان هاي مردم نهاد در اين حوزه 

هيچ گونه مشاركتي در تدوين اين برنامه ها ندارند.

   با نگاه ناچيز به معلولان نگاه مي كنند
او با اشاره به قانون جامع حمايت از افراد داراي معلوليت 
كه در سال ۹۶ به تصويب رسيد، خاطرنشان كرد: اين 
قانون به صورت لايحه به مجلس ارايه شده است و وقتي 
به صورت لايحه از سوي دولت ارايه شده، به اين معني 
است كه دولت پيش بيني هزينه هاي آن را كرده است و 
بعد لايحه به مجلس ارسال مي شود، اما متاسفانه پس 
از تصويب اصلا ماده ۱۰ اين قانون به طور كلي فراموش 
ش��ده اس��ت. در ماده ۱۰ قانون آمده است كه صندوق 
فرصت هاي شغلي براي افراد داراي معلوليت تاسيس 
شود و دو الي سه سازمان از جمله بانك مركزي موظف 
بودند كه اقدامات لازم را براي تامين منابع انجام دهند. 
همچنين قرار بود آيين نامه آن ظرف سه ماه نوشته شود 
كه متاس��فانه همچنان بلاتكليف بوده است و در حال 
حاضر كه ۴ الي ۵ سال از اين قانون مي گذرد، اما همچنان 
اتفاقي نيفتاده اس��ت. در ماده ۲۷ هم به همين صورت 
است در ماده ۲۷ نيز با توجه به پيش بيني صورت گرفته 
بايد اعتبارات آن در بودجه ديده مي ش��د، اما متاسفانه 
يك هفتم يا يك هشتم حداقل دستمزد را به افراد داراي 
معلوليت هم پرداخت نمي كنند، چراكه منابع آن تامين 
نشده است و سازمان بهزيستي نيز به دليل نبود منابع 

كافي نتوانسته كار را به درستي انجام دهد.

   قانونگذار نبايد حق يك نفر را 
به دليل معلوليت كمتر از فرد ديگري ببينند

مديرعامل انجمن نداي معلولان ايران در پاسخ به سوالي 
مبني بر اينكه در ماده ۱۶ برنامه هفتم آمده كه به منظور 
تقويت انگيزه بنگاه ها براي به كارگيري افراد متقاضي كار 
با توانمندي ها يا شرايط خاص كه تحت پوشش كميته 
امداد امام خميني و س��ازمان بهزيستي كشور بوده يا از 
طرف سازمان زندان ها و اقدامات تأميني و تربيتي معرفي 
مي شوند، به منظور توان افزايي اين افراد و تسهيل ورود 

آنان به بازار كار در صورت درخواست افراد مذكور، انعقاد 
قرارداد با آنها با پرداخت هاي كمتر از حداقل دستمزد و 
مزاياي مصوب سالانه مجاز است، آيا اين امر باعث قانوني 
شدن تبعيض نسبت به افراد داراي معلوليت نمي شود، 
گفت: وقتي نيروي كار در يك دستگاهي كار مي كند، 
چرا بايد بين يك فرد معلول و سالم تفاوت قائل شويم و 
افراد عادي به غير از حقوق شان مزاياي ديگري هم داشته 
باشند اما براي افراد داراي معلوليت به ۷۰ درصد مزايا اكتفا 
كنند. افرادي كه قانون را تدوين مي كنند نبايد حق يك نفر 
را به دليل اينكه معلوليت دارد از فرد ديگري كمتر ببينند. 
ما اعتراض خودمان را براي كميسيون اجتماعي مجلس و 
ساير تصميم گيران ارسال مي كنيم.  او ادامه داد: فردي كه 
معلول است حقوقي دارد و بايد در جامعه حقوق اين افراد 
رعايت شود. شهرداري ها وظايفي دارند از جمله اينكه از 
سال ۹۶ سيستم حمل و نقل مناسب سازي شده را براي 
افراد داراي معلوليت شديد و خيلي شديد آماده كرده تا 
اين افراد در يك رفاهي حداقلي قرار بگيرند. در تهران از 
دوره هاي قب��ل از اين هم مواردي بود كه در حال حاضر 
اين ناوگان مستهلك شده است در شهرستان ها به اين 
موضوع به صورت جدي پرداخته نشده و صرفا چند استان 
اين موضوع را پيگيري كرده اند. مديرعامل انجمن نداي 
معلولان ايران خاطرنشان كرد: همچنين شهرداري ها 
موظف هس��تند در صدور پروانه پاي��ان كار بر تمام اين 
نظارت ها جديت كامل داش��ته باشند تا مجتمع هاي 
تجاري، آموزشي، مس��كوني مناسب سازي شده آماده 
شوند. اغلب ساختمان هايي كه در همين ۵ سال گذشته 
پايان كار گرفته اند را اگر بازديد كنيد اين ساختمان ها 
يكي پس از ديگري اصلا مناسب س��ازي لازم را ندارند، 
درست است در خيابان، در پياده روها معابر در بخش هايي 
مناسب سازي صورت گرفته اما در ساختمان هاي عمومي 
نگاه جدي به اين كار نداشته اند و مطالبات معلولان يكي 
پس از ديگري انباشته شده و حل مساله سخت مي شود.

چرامعلولانمُدامازقلمميافتند؟!
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

 انگور، عنب
اوزوم و تورم 

۳( هرچند سخنگوي دولت حق دارد كه منبع و منشأ 
اعلام آمارها را اعلام كند، اما  اي كاش اين مس��وول 
محترم در كنار آن اعلام مي كرد كه دولت براي مهار 
تورم، كاهش نوسانات اقتصادي و افزايش قدرت خريد 
مردم چه برنامه ها و راهبردهايي را تدارك ديده است؟ 
با هر عينكي كه به قيمت ها نگاه شود و از هر منظري كه 
گراني ها را تحليل كنيم، يك نتيجه حاصل مي شود و 
آن اينكه كمر مردم زير بار گراني ها در حال خم شدن 
است. كافي است نگاهي به قيمت اقلام مصرفي مردم 
شود تا مشخص شود اين روزها تامين معيشت به چه 
گزاره دشواري بدل شده است. حتي اگر صحبت هاي 
سخنگوي محترم دولت هم فرض بگيريم، نمي توان 
فراموش كرد كه نرخ تورم از س��وي مركز آمار بالاي 
۵۰درصد عنوان ش��ده است. اين عدد يعني نزديك 

شدن به تورم سه رقمي و ظهور ابرتورم.
۴( نقطه مش��ترك اين س��ه عدد، اما وخيم بودن 
آنهاس��ت. ت��ورم ۵۴درص��دي ي��ا ۶۸ درصدي و 
۸۶درصدي هر سه خطرناك است. جالب اينجاست 
كه طي س��ال هاي اخير دولت هر سال، بسته هاي 
ويژه مهار تورم داشته است. هر دوره هم مي گويند 
نرخ تورم قرار است كاهش پيدا كند، اما نه تنها يك 
چنين كاهش��ي رخ نمي دهد بلكه هر س��ال دريغ 
از پارس��ال تورم بالا مي رود. اين در حالي اس��ت كه 
اغلب كش��ورها با تورم هاي تك رقمي يا اندك رو به 
رو هس��تند و تنها برخي كشورهاي خاص هستند 
كه يك چنين تورم هايي را تجربه مي كنند. آلمان و 
بسياري از كشورهاي اروپايي و غربي تا قبل از جنگ 
اوكراين با تورم هايي بسيار ناچيز مواجه بودند. پيش از 
جنگ در اوكراين هم نرخ تورم اين كشورها تك رقمي 
و بسيار پايين است. بانك هاي مركزي اين كشورها به 
سرعت توانستند، تكانه هاي تورمي را مهار كنند. ايران 
هم بايد تكليف خود را با تكثر در ديدگاه ها مشخص 
كند. همه در اين كشور، مهار تورم را مي خواهند مانند 
۴مردي كه انگور مي خواستند، اما مساله اينجاست 
كه هر كس به زبان خود ح��رف مي زند و راه خود را 
مي رود. كجاست متخصصي كه همه اين تنوع و تكثر 

را يكي كند؟

پيشبينيافزايشگردوخاكدرايران
ريي��س مرك��ز مل��ي اقلي��م و مديري��ت بحران 
خشكسالي با اشاره به خشكسالي ها و كم بارشي ها 
در ايران و كش��ورهاي همس��ايه اظه��ار كرد: به 
دليل افزايش خش��كي و كم بارشي در خاورميانه 
و ش��مال آفريق��ا، انتظار مي رود ب��ا توجه به گرم 
شدن هوا و نبود پوشش گياهي مناسب به سبب 
كاهش بارندگي ها ميزان گرد و خاك  افزايش يابد. 
درباره عل��ت اين گرد و غبار غلي��ظ هوا در فصل 
بهار و تابستان رييس مركز ملي اقليم و مديريت 
بحران خشكس��الي مي گويد: گرد و غبار موجود 
در عراق و ايران سيس��تم هاي مهاجري هستند 
كه در فصل بهار از غرب به ش��رق يا شرق به غرب 
منتقل مي ش��وند و تا اواس��ط تابستان بيشترين 
ش��دت، غلظت و گس��تردگي را دارند. علت بروز 
آنها نيز كمبود رطوبت و نبود س��از و كار مناسب، 
خشكي محيط، كم بارشي و خشكسالي هاي سالانه 
اس��ت. احد وظيفه ادامه مي دهد: به دليل كاهش 
بارندگي ه��ا مي توانيم انتظار گرد و خاك هايي به 
شكل فراوان تر در كوتاه مدت را داشته باشيم. هر 
چند كه علاوه بر كانون هاي خارجي، مناطقي در 
كشور هستند كه يا در سال هاي اخير كانون هاي 
گرد و خاك جديد را تشكيل داده اند يا از گذشته 
بوده اند و وسعت آنها افزايش يافته است. از جمله 
اين مناطق به بخش هايي از جنوب تهران، جنوب 
استان البرز -كه در گذشته دشت، بستر رودخانه، 
درياچه هاي فصل��ي و آبگيرهاي فصلي بودند - و 

تالاب گاوخوني استان اصفهان مي توان اشاره كرد 
چراكه خشك ش��ده و به مناطق مستعد خيرش 
گرد و خاك تبديل شده اند. رييس مركز ملي اقليم 
و مديريت بحران خشكسالي افزود: طي يك دهه 
اخير تعداد گرد و خاك هايي كه شدت زيادي نيز 
دارند و ايران را تحت تاثير قرار مي دهند، افزايش 
يافته اس��ت كه از جمله دلايل اصلي آن توس��عه 
خشكسالي ها در منطقه خاورميانه و شمال آفريقا 
است و امس��ال نيز با توجه به اينكه سال خشكي 
است و مناطق مركزي، شرقي و شمالي كشور به 
مراتب بارش هاي كمت��ري را دريافت كرده اند و 
درياچه هاي موجود در اين مناطق به بستر مستعد 
خيزش گرد و خاك تبديل شده اند، انتظارمي رود 
با توجه به گرم ش��دن هوا و نبود پوش��ش گياهي 
مناسب به س��بب كاهش بارندگي ها ميزان گرد 
و خاك  افزايش ياب��د. وظيفه در پايان نيز به نفوذ 
توده هاي گرد و غبار از كش��ورهاي همس��ايه در 

شرايط خشكسالي و كم بارشي اشاره كرد.

دستگيري۲۳۲سارقومالخرحرفهايدرتهران
رييس پليس آگاهي تهران بزرگ از دس��تگيري 
۲۳۲ سارق و مالخر حرفه اي در تهران خبر داد و 
گفت كه طرح تشديد برخورد با سارقان اجرا شده 
است. س��رهنگ علي وليپور گفت: پس از انجام 
چندين روز كار اطلاعاتي از سوي همكاران من 
در پلي��س آگاهي تهران بزرگ طي ۴۸ س��اعت 
گذش��ته طرح عمليات��ي برخورد با س��ارقان و 
مالخران در س��طح پايتخت به اجرا درآمد كه در 
جريان آن ۲۳۲ سارق و مالخر دستگير شدند. او 
با بيان اينكه اين طرح در راستاي تشديد مقابله 
با س��ارقين ش��هر تهران به اج��را درآمد، گفت: 
تيم هاي عملياتي پليس آگاهي تهران بزرگ، با 
اجراي ده ها عمليات دس��تگيري در سطح شهر 
تهران بزرگ، موفق به انهدام بيش از ۶۰ باند كه 
اعضاي آن مرتكب جرايمي مانند سرقت به عنف، 
س��رقت من��زل و اماكن، جع��ل و كلاهبرداري، 
سرقت مس��لحانه و س��اير جرايم از جمله خريد 
اموال مسروقه كرده بودند، شدند. وليپور گودرزي 
با بيان اينكه عمده دستگير شدگان جزو سارقان 
حرفه اي و سابقه دار بودند، گفت: مقادير زيادي 
اموال مس��روقه نيز از اين افراد كش��ف شده كه 

ب��ه زودي به مالباختگان پس داده خواهد ش��د. 
رييس پليس آگاهي ته��ران بزرگ با بيان اينكه 
در اجراي اين طرح دستگيري مالخران هم جزو 
اولويت هاي جدي بود، گفت: سي نفر از افرادي كه 
در جريان اين طرح دستگير شدند، جزو مالخران 
اموال مسروقه هس��تند كه از آنان نيز مقاديري 
اموال مسروقه كشف شده است. او با بيان اينكه 
دستگيري سارقان خشن نيز از ديگر اولويت هاي 
پليس اس��ت، گفت: طي تعامل خوبي كه ميان 
پليس و دستگاه قضا ايجاد شده است، به پرونده 
سارقان خش��ن به شكل خارج از نوبت رسيدگي 
خواهد ش��د و اش��د مجازات نيز برايشان در نظر 

گرفته خواهد شد.

دامنهگرانيهادرحوزهبهداشتودرمانادامهدارد

خريد عينك طبي هم به معضلي تازه تبديل شد
تعادل|

 حالا ديگر مساله فقط تهيه دارو و گراني 
هزينه هاي درمان نيست، اينكه بسياري 
از افراد توان پرداخت هزينه هاي دندانپزشكي را همه 
ندارند و با مش��كلات زيادي در اين زمينه دس��ت و 
پنجه نرم مي كنند. اما دامنه گراني ها حالا به خريد 
عينك هاي طبي هم رس��يده اس��ت. اينكه برخي 
عمل هاي جراحي چشم مشمول بيمه نمي شوند و به 
همين دليل بسياري از مردم توان پرداخت تعرفه هاي 
آزاد اين جراحي ها را ندارند و از سوي ديگر مجبورند 
براي ديد بهتر از عينك استفاده كنند هم به معضلي 
بزرگ تبديل شده است. در حال حاضر تنها عمل هاي 
جراحي چشم كه در بيمارس��تان هاي دولتي انجام 
مي شود تحت پوشش بيمه تامين اجتماعي است و 
اگر شما بخواهيد عمل جراحي براي برداشتن عينك 
را انجام دهيد به نوعي عمل زيبايي به حساب مي آيد و 
تحت پوشش بيمه تامين اجتماعي نيست و اگر بيمه 
تكميلي داشته باشيد شايد بتوانيد بخشي از هزينه ها 
را جبران كنيد. اما بس��ياري از افراد هستند كه براي 
تهيه عينك هم با مشكل مواجه اند. وقتي قيمت فريم 
و شيشه هاي طبي به حدي بالا رفته كه هر كسي توان 
اس��تفاده از آن را ندارد بسياري از افراد از عينك هاي 
مطالعه كه در داروخانه ها ب��ا قيمت اندكي فروخته 
مي شود براي ديد بهتر استفاده مي كنند كه اين امر 

هم باعث بروز مشكلات بيشتر در ديد آنها مي شود.

    مردم به خاطر گراني
 قيد عينك طبي را زده اند

عضو هيات مديره انجمن اپتومتري ايران، از اينكه بيمه ها 
از پوشش خدمات اپتومتريست ها طفره مي روند، به شدت 
انتقاد كرد و گف��ت: تورم و گراني باعث ش��ده مردم به 
سلامت چش��م هاي خود توجه نكنند. ناصر صادقپور، 
در آس��تانه بيس��ت و پنجمين كنگره س��الانه انجمن 
اپتومتري ايران با عنوان اين مطلب كه در سال هاي اخير 
صنعت بيمه در كشور رشد چشم گيري داشته و رقابت 
سازمان هاي بيمه گر به خصوص بيمه هاي تكميلي در 
اين صنعت قابل توجه است، اظهار داشت: در حال حاضر 
كمتر سازمان يا شركت خصوصي يا دولتي را مي توان 

يافت كه كاركنان آن تحت پوش��ش يكي از بيمه هاي 
تكميلي نباشد. او افزود: در حال حاضر ۳۳ بيمه تكميلي 
در كشور وجود دارد كه بر اساس آمار سال ۱۴۰۰، ميزان 
دريافت حق بيمه ۱۱۵ هزار ميليارد تومان بوده است كه 
۶۵ هزار ميليارد تومان تحت عنوان خسارت در همان 
سال به مردم باز گردانده شده است. صادقپور ادامه داد: 
بيمه تكميلي در شاخه درمان، تلاش داشته ضمن توسعه 
فعاليت انتفاعي خود، هزينه ه��اي درماني خانوارهاي 

تحت پوشش را كاهش دهد.

    تعهد سازمان هاي بيمه گر
 بسته به پرداخت سرانه حق بيمه

ميزان تعهد سازمان هاي بيمه گر به بيمه شده، بسته به 
پرداخت سرانه حق بيمه متفاوت است و خدمات مختلفي 
را تحت پوش��ش قرار مي دهد. تقريباً اكثر فعاليت هاي 
درماني تحت پوش��ش قرار داده شده و بيمه متعهد به 
جبران خسارت بيمه گزار خواهد بود. او افزود: بيمه هاي 
تكميلي تلاش دارند براي دستيابي به اهداف سازماني 
خود، در كنار كمك به خانوارها براي جبران هزينه هاي 
درمان، سياست هايي نيز براي كنترل و كاهش خسارت 
در نظر بگيرند. صادقپور گفت: ارايه خدمات مربوط به 
سلامت بينايي نيز قسمتي از وظايف بيمه هاي تكميلي 
است كه در همين راستا جامعه اپتومتري ايران انتظار 
دارد بار مالي خانوارهاي بيمه ش��ده در زمينه معاينات 
اپتومتري و عينك طبي كه در تعهد بيمه ها قرار دارد به 
خوبي اعمال شود. عضو هيات مديره انجمن اپتومتري 
ايران ادامه داد: در حال حاضر، با توجه به راه اندازي نسخه 
الكترونيك در سه بيمه پايه، انتظار مي رود كه خدمات 
كارشناسان و كارشناسان ارشد پروانه دار، به خصوص 
ويزيت، در س��ه بخش دولتي، خيريه و خصوصي كاملًا 
تحت پوش��ش قرار گيرد و بيمار نگراني بابت پرداخت 

هزينه ها نداشته باشد. 

    عقد قرارداد با بيمه ها 
براي خدمات اپتومتري

او افزود: در بيمه هاي تكميلي نيز همين انتظار هست و 
جامعه اپتومتري خواهان عقد قرارداد براي ارايه خدمات 
اپتومتري اس��ت. زيرا، با وج��ود تورم ب��الا و گراني ها، 

متأسفانه توجه به سلامت بينايي و تهيه عينك طبي، 
از اولوي��ت خانوارها خارج ش��ده و همكاران ما ش��اهد 
كاه��ش آمار مراجع��ان به خص��وص در ماه هاي اخير 
بوده اند. صادقپور گفت: افزايش تعهد عينك، تس��هيل 
در پرداخت هزينه هاي آن توس��ط بيمه ها به خصوص 
بيمه هاي تكميلي، عقد قرارداد در زمينه پرداخت تعهد 
عينك با اپتومتريست ها، از مطالبات جامعه اپتومتري 
است. او افزود: به رغم اينكه توجه به اين امر از بديهيات 
صنعت بيمه است، ليكن بعضي از سازمان هاي بيمه گر 
مشكلاتي را ايجاد مي كنند. از جمله عدم پرداخت هزينه 
عينك با تجويز اپتومتريست، به رغم اينكه بيمه مركزي 
بر لزوم پرداخت هزينه عينك طبي با مُهر اپتومتريست، 

تاكيد دارد.

    قانون اجرا نمي شود چون نظارتي نيست
شبنم مرادي، چشم پزشك در مورد كوتاهي بيمه ها در 
پرداخت هزينه عينك بيماران به »تعادل« مي گويد: 
بر اس��اس قانون اگر فرد بيمه شده نسخه خود را كه 
مهر اپتومتريست دارد به بيمه ارايه بدهد بايد بخشي 
از هزينه عينك او پرداخت شود اما چون متاسفانه در 
اين زمينه نظارت دقيقي صورت نمي گيرد بسياري 
از س��ازمان هاي بيمه گر از اين مسووليت شانه خالي 
مي كنند. در واقع مشكلات چشم پزشكي هم مانند 
مشكلات اعصاب و روان و حتي دندانپزشكي چندان 
مهم شمرده نمي ش��ود و بيمه ها در اين زمينه سعي 
مي كنند تا جايي كه مي توانند از پرداخت سهم خود 
طفره بروند.  او در رابطه با عمل هاي چشم و پرداخت 
هزينه هاي آن توس��ط بيمه ها مي افزايد: بسياري از 
عمل هاي چشم در حال حاضر چون منجر به برداشتن 
عينك مي ش��ود عمل زيبايي به حس��اب مي آيد و 
به همي��ن خاطر بيمه ها هزينه ه��اي آن را پرداخت 
نمي كنند. مثلا عمل هايي مثل درمان پيرچش��مي 
كه فرد هم در ديد نزديك و هم ديد دور داراي مشكل 
است هزينه جراحي بسيار بالاست و همه افراد از پس 
پرداخت آن بر نمي آيند. اين چشم پزش��ك با اشاره 
به اينكه عمل جراح��ي »لازك« در حال حاضر بين 
۱۸ ميليون تا بيش از ۳۰ ميليون اس��ت بس��تگي به 
اين دارد كه ش��ما اين عم��ل را در كجا انجام بدهيد. 

در بيمارس��تان هاي تخصصي چش��م پزشكي يا در 
كلينيك هاي خصوصي در واقع تعرفه واحدي براي 

انجام اين دست عمل هاي جراحي وجود ندارد. 

    به تبليغات اينستاگرمي اطمينان نكنيد
در حال حاضر بسياري از پزشكان در اينستاگرام براي 
كارهاي جراحي تبليغ مي كنند، از جراحي هاي زيبايي 
گرفته تا جراحي زانو و... اما آيا مي توان به اين صفحه ها 
اطمينان كرد و تمامي اين پزش��كان در كاري كه انجام 
مي دهند مهارت لازم را دارند. جراحي هاي چش��م نيز 
يكي از موضوعاتي است كه درباره آن تبليغات بسياري 
در فضاي مجازي صورت مي گي��رد. اكثر اين جمله را 
ديده ايد »تنها در ۵ دقيقه از ش��ر عينك براي هميشه 
خلاص ش��ويد«، »ديد بهتر، آينده بهتر، در ۵ دقيقه« 
و... اما آيا اين تبليغات واقعي است و شما مي توانيد به آن 
اطمينان كنيد. پرويز شمس، چشم پزشك در اين رابطه 
به »تع��ادل« مي گويد: اطمينان كردن به اين تبليغات 
مي تواند عوارض جبران ناپذيري داشته باشد، در حال 

حاضر بسياري از شكايت هايي كه سازمان نظام پزشكي 
در مورد قصور پزشكي صورت مي گيرد مربوط به همين 
صفحه هاي مجازي است. متاسفانه از آنجايي كه برخي 
عمل هاي جراحي چشم اگر در مراكز معتبر انجام شوند 
هزينه بالايي دارند، افراد با ديدن قيمت هايي كه بسيار 
پايين تر است فريب مي خورند و چه بسا نتيجه اي هم كه 
مي گيرند بسيار خطرناك باشد.  او مي افزايد: اگر بيمه ها 
خدمات بيشتري در اين زمينه ارايه مي دادند بازار اين 
تبليغات چنين گرم نمي شد و مردم سلامت خود را به 
خطر نمي انداختند. در حال حاضر نه خريد عينك و نه 
برخي عمل هاي جراحي چشم شامل بيمه نمي شود و 
با توجه به شرايط اقتصادي اين روزها بسياري از مردم 

توان خريد اين خدمات را ندارند. 

   عينك هاي طبي داروخانه اي
 بسيار ضرر دارند

شمس در پاسخ به اين سوال كه استفاده از عينك هاي 
طبي داروخانه اي در بلندمدت چه مضراتي مي تواند 

داشته باشد مي گويد: متاسفانه بسياري از افراد فكر 
مي كنند كه با استفاده از اين عينك ها مشكل ديد خود 
را حل كرده و مي توانند به طور مداوم از اين عينك ها 
اس��تفاده كنند. در حالي كه اين عينك ها تنها براي 
مصارف كوتاه مدت مثل يادداشت كردن يك شماره 
تلفن يا ديدن يك آدرس و... مناسب هستند و استفاده 
م��داوم و طولاني از آنها حتي مي تواند آس��يب هاي 
جبران ناپذيري به چشم وارد كند.  او مي افزايد: اينكه 
افراد فكر مي كنند چون قيمت اين عينك ها پايين 
است بايد از آن استفاده كنند و قيد خريد عينك طبي 
كه دكتر براي آنها تجويز كرده را بزنند كاملا اشتباه 
است. متاس��فانه در حال حاضر قيمت شيشه هاي 
طبي بسيار بالاست و بسياري از بيماران توان خريد 
آن را ندارند در اين زمينه دولت و بيمه ها بايد دست به 
كار شوند چرا كه بي توجهي به اين امر مي تواند باعث 
بروز مشكلات بيش��تر در افرادي شود كه تنها خريد 
يك عينك مناس��ب مي توانس��ت مانع از پيشرفت 

بيماري هاي مختلف چشمي در آنها شود. 
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